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KUNST, HET WAS SLECHTS EEN KWESTIE VAN TIJD VOORALEER ER EEN

NUMMER VAN UVV-INFO ZOU AAN GEWIJD WORDEN. EEN NIET ZO

VANZELFSPREKEND ONDERWERP VOOR EEN VRIJZINNIG TIJDSCHRIFT ZOU

JE KUNNEN DENKEN, MAAR NIETS IS MINDER WAAR. LEVENS -

BESCHOUWINGEN DOEN AL JAAR EN DAG BEROEP OP BEELDENDE KUN-

STENAARS OM HUN GELOOFSOVERTUIGING KRACHT BIJ TE ZETTEN. EEN

NAAM ALS MICHELANGELO DOET WAARSCHIJNLIJK AL EEN BELLETJE RIN-

KELEN. ZIJN OPDRACHTEN VOOR DE KATHOLIEKE KERK WAREN DAN OOK

NIET GERING. DE GEORGANISEERDE VRIJZINNIGHEID DOET DAARENTEGEN

VEEL MINDER BEROEP OP BEELDEN, STERKER NOG, EEN OFFICËLE VRIJZIN-

NIGE BEELDCULTUUR IS VRIJWEL ONBESTAANDE LAAT STAAN DAT WE OVER

DÉ VRIJZINNIGE BEELDCULTUUR KUNNEN SPREKEN. 

PROFESSOR WILLEM ELIAS DOET IN UVV-INFO DENK-BEELDEN DAN

OOK EEN POGING OM DE LEZER (OPNIEUW) IN TE WIJDEN IN DE HEDEN-

DAAGSE KUNST. NAAST EEN RAAMARTIKEL WAARVAN DE TITEL ‘KIJKEN

IS DE KUNST’ BOEKDELEN SPREEKT, LEVERDE HIJ EEN BIJDRAGE OVER

FEMINISME IN DE KUNST. EN OOK VERDER IN HET DOSSIER KOMT HIJ

TERUG. DE CURATOR VAN DE TENTOONSTELLING ‘VAN PROVO TOT NU:

KUNST IN EEN SOCIAAL POLITIEKE CONTEXT’ IS IN DE VORM VAN EEN

INTERVIEW VAN DE PARTIJ. EN OOK TIEN JAAR CULTUURBELEID VAN

MINISTER ANCIAUX WERD ONDER DE LOEP GENOMEN. KUNST DOOR EN

VOOR GEVANGENEN, BINNEN EN BUITEN DE MUREN VAN HUN (AL DAN

NIET TIJDELIJKE) WOONST WORDT BESPROKEN DOOR FRANKY BUSSCHE.

PROFESSOR JOHAN SWINNEN ONDERWERPT DAN WEER DE WERELDFO-

TOGRAFIE EN HAAR GESCHIEDENIS AAN ZIJN PAL-METHODE (PHOTO-

ANTHOLOGY-LEARNING). DE AFWISSELING TUSSEN THEORIE EN PRAKTIJK

DUURT VOORT. DE MAN ACHTER KUNST IN HUIS EN OOK ALAIN LIEDTS

VAN DE ZEBRASTRAAT PASSEREN NOG DE REVUE, OM HET DOSSIER

DENK-BEELDEN AF TE SLUITEN MET EEN IN MEMORIAM VAN PHILIPPE

VANDENBERG (1952-2009). 

UVV-INFO DENK-BEELDEN KAN GERUST OMSCHREVEN WORDEN ALS EEN

MIX VAN HET GESCHREVEN WOORD, DAT IN HET VERLEDEN STEEDS UVV-

INFO BEHEERSTE, EN HET BEELD, EEN MEDIUM DAT MAAR AL TE VAAK

OVER HET HOOFD WERD GEZIEN. OOK VOOR DE STATEN-GENERAAL EN

DE ERAAN GEKOPPELDE TENTOONSTELLING ‘HET ZELFDE EN HET

ANDERE: HUMANISME STILSTAAND VERBEELD’ WERD DE EVENWICHTS-

OEFENING TUSSEN DE MEDIA WOORD EN BEELD GEMAAKT. IN DIT NUM-

MER KAN JE TROUWENS MEER LEZEN OVER DEZE EVENEMENTEN. DAT

DENK-BEELDEN DOORWEVEN IS MET KUNSTWERKEN VAN TAL VAN BEEL-

DENDE KUNSTENAARS IS DAN OOK NIET VERWONDERLIJK. GEVOLGD

DOOR DE TENTOONSTELLING ‘HET ZELFDE EN HET ANDERE’ WIL UVV-

INFO DENK-BEELDEN DE VRIJZINNIGE AANZETTEN TOT EEN ANDERE BELE-

VING VAN ZIJN FILOSOFISCH GEDACHTENGOED. WANT OM HET MET EEN

CITAAT VAN PROFESSOR WILLEM ELIAS TE STELLEN: “HEDENDAAGSE

KUNST IS GEMAKKELIJK, NIET OM TE MAKEN, MAAR OM TE BEGRIJPEN”.

DEZE WOORDEN INDACHTIG WENS IK JULLIE VEEL LEES- EN BELEEFPLE-

ZIER!

EMILY VERTÉ
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Daarom is kunst maken vandaag zo

moeilijk. Om dezelfde reden is kunst

begrijpen vandaag zo gemakkelijk.

Sinds het begin van de jaren tachtig is

de kunst immers op haar stappen

teruggekeerd. De nieuwe verworven-

heden zijn een stelletje regels gewor-

den die vrij kunnen gebruikt worden.

Door dit hergebruik is dat soort kunst

niet meer ‘nieuw’ in de strikte zin van

het woord. Kunst is van dan af niet

meer nieuw om nieuw te zijn. Dit is de

basisregel van wat men avant-garde

genoemd heeft. De avant-garde is de

gemeenschappelijke naam voor een

reeks stromingen in de kunst, die ten

eerste wilde breken met de traditione-

le regels van de kunst (de canon

genaamd) en ten tweede een of

meerdere eigen regels als basis van

een kunststijl in de plaats zetten (code

genaamd). Het ‘nieuwe-om-het-nieu-

we’ was hier het doel. Let op, dit klinkt

lichtvoetiger dan het was. Iets nieuws

vinden is niet niets. Het vergt een

grote zoektocht, maar precies dit

onderzoek, dit experimenteren was de

methode om kunst te maken. Steeds

verbonden aan de zelfbevraging: "Wat

is kunst nu uiteindelijk?". De antwoor-

den werden steeds op zich een kunst-

stroming. Er kwam ook nooit een vol-

ledig antwoord op de vraag. Telkens

werd een gedeeltelijk antwoord gege-

ven op basis van een kenmerk van de

kunst dat men essentieel achtte. Zo

bijvoorbeeld: de sfeer rond de dingen

weergeven (impressionisme); de

essentie uitdrukken (expressionisme);

verschillende invalshoeken tegelijk

tonen (kubisme); de beweging tonen

(futurisme); breken met elke traditie

Kijken
is de kunst

prof. dr. Willem Elias

Vakgroep Educatiewetenschappen (Vrije Universiteit Brussel)

HEDENDAAGSE KUNST IS GEMAKKELIJK, NIET OM TE MAKEN, MAAR OM TE BEGRIJPEN. DIT IS HET OMGE-

KEERDE VAN WAT MEN HIEROVER DOORGAANS PLEEGT TE ZEGGEN: "MEN BEGRIJPT HET NIET, MAAR MEN

KAN HET OOK." INTERESSANTE KUNST IS VANDAAG NOG MOEILIJK TE MAKEN, OMDAT ZE HET RESULTAAT IS

VAN EEN EVOLUTIE VAN BIJNA HONDERDVIJFTIG JAAR. AAN HET BEGIN VAN DIE EVOLUTIE WISSELDE HET

ESTHETISCHE CRITERIUM ‘MOOI’ VOOR ‘NIEUW’ EN DE ERAAN VERBONDEN ‘ORIGINALITEIT’. MOOIE DINGEN

BLIJVEN CREËREN IS UITEINDELIJK GEMAKKELIJKER DAN STEEDS ‘NIEUW’ TE MOETEN ZIJN.

WILLEM ELIAS
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(dadaïsme); ongekende relaties tussen

de dingen leggen (surrealisme); de

kleurkracht van een vlak beklemtonen

(verschillende soorten geometrisch

abstract), de gevoelens de vrije loop

laten (abstract expressionisme); het

alledaagse zichtbaar maken (pop-art);

de grenzen van de artistieke soberheid

verleggen (minimalisme); een kunst-

werk herleiden tot de gedachte die er

achter zit (conceptueel) en reëler zijn

dan de realiteit (hyperrealisme). Het

spreekt voor zich dat een kat hierin

haar jongen niet terugvindt. Telkens

het publiek begon te snappen waar

het om ging, kwam er een nieuwe

avant-garde stroming met nieuwe

artistieke regels. Daarenboven ver-

wierpen ze de oude regels, inclusief

deze regels van de zopas voorbije stro-

ming. Deze avant-gardistische houding

is een kenmerk van de moderne kunst.

Het modernisme wenste een intellec-

tualistische kunst voort te brengen.

Gemak kelijk begrijpbare kunst was

verdacht. Hoge cultuur moet van de

lage onderscheiden blijven. Kunst

moet elitair zijn. Ondertussen is deze

moderne kunst begrijpbaar geworden.

Ze heeft immers haar eigentijdse

vreemde nieuwheid verloren om in de

geschiedenis opgenomen te worden.

En de geschiedenis kan men leren.

Haar tentoonstellen trekt hopen volk.

Audio-toestellen en brochures leggen

alles haarfijn uit. Vormingscursussen

scheppen duidelijke kaders over kunst

uit het zeer nabije verleden. Daarom is

kunst begrijpen van voor de jaren

tachtig zo gemakkelijk geworden.

Vanaf de jaren tachtig wordt kunst

begrijpen pas echt gemakkelijk. Vanaf

dan kan men nog bezwaarlijk spreken

van avant-garde, want in geen enkel

aspect van de kunst is men nog ‘vooruit’

op iets. Alles is verkend. Vandaar dat

men terugkeert op zijn stappen. Niet om

terug de oude waarden van de traditio-

nele kunst in te huren, want conserva-

tief is de kunst van de jaren tachtig

allerminst. Maar omdat wanneer het

motto van de avant-garde was dat "alles

kan en mag", het geen zin heeft om dan

uiteindelijk toch nog zaken te verbie-

den. Dus zijn ook de waarden van de

oude kunst terug een bron van artistie-

ke inspiratie. Deze zijn via de filter van

de avant-garde ondertussen gedesterili-

seerd en ontkracht, of met preciezere

woorden, ontdaan van hun academis-

me. Er is dan evenmin een reden om

nog te gebieden. De avant-garde legde

immers nieuwe principes op: kunst

moet abstract zijn, of conceptueel of

enkel materie, of zeer sober of noem

maar op. Telkens maakte dit het basis-

principe uit van de betreffende avant-

garde stroming. Ook de moderne archi-

tectuur kan hier als schoolvoorbeeld die-

nen: "architectuur moet functioneel zijn,

wil ze schoon zijn"

luidde het gebod. Het verbod was dat

ze geen ornamenten, geen nutteloze

versiering mocht gebruiken. Vanaf de

jaren tachtig werd met deze respectie-

velijke gebods- en verbodsprincipes

gebroken. De functionaliteit is mooi

meegenomen maar wordt zeker niet

gesymboliseerd, dit wil zeggen ze

wordt niet zichtbaar gemaakt. En orna-

menten worden à volonté geserveerd.

De Oude Grieken worden terug inge-

voerd via nutteloze zuilen en frontons.

Maar deze import doorbreekt de dog-

matische strengheid van de avant-

garde regels, ten voordele van een

waaier aan mogelijke stijlen.

Ook in de beeldende kunsten krijgt

men die terugkeer naar voordien. Am -

bachte lijkheid is niet langer taboe. Een

klassiek realisme is niet meer afschu-

welijk. Maar wat interessanter is, is dat

men de verworvenheden van de

avant-garde niet verwerpt, maar

gebruikt. Dus niet meer ‘het nieuwe

om het nieuwe’, maar de toepassing

van een avant-gardistische regel, wan-

neer het om plastische redenen in een

bepaald werk past. De schilder

Fontana verzette de grens door mono-

chrome doeken te doorprikken of te

doorklieven met een mes. Abstracte

schilderijen op basis van één kleur is al

heel wat. Maar probeer aan het grote

publiek eens te verkopen dat het een

vernieuwing is, en dus een verbete-

ring, door er met een mes in te ker-

ven. Het kleine publiek heeft het

gekocht. Vanaf de jaren tachtig zal

men doeken verscheuren met een

specifieke plastische bedoeling, niet

als persoonlijke stijl. Men gaat immers

al de verworvenheden van de avant-

garde en het academisme samen aan-

wenden al naar gelang de kunstenaar

zin heeft dit te doen voor zijn persoon-

lijke stijl. Deze verwijst naar wat reeds

bestaat, of soms gaat men zelfs zover

stukken uit het verleden te citeren.

Bepaalde beelden uit de kunst van

voor ongeveer '80 worden gewoon

overgenomen en in een andere con-

text geplaatst. Dit is het ‘nieuwe’ van

deze generatie kunstenaars. Het is

geen principiële nieuwheid meer,

maar een toegepaste. Geen algemeen

geldende voor de ganse stijl, maar een

occasionele, verbonden aan de per-

soonlijke stijl van de kunstenaar op

een bepaald moment. Men is dit post-

moderne kunst gaan noemen. De term

werd voor de eerste keer gebruikt in

1870, maar werd een modewoord

vanaf de jaren tachtig. Uiteraard met

alle gevolgen vandien, namelijk dat hij

reeds versleten is, dat niemand nog

weet wat er precies mee bedoeld

wordt en dat de meest diverse ver-

schijnselen er onder geplaatst worden.

Dit neemt niet weg dat 1980, uiteraard

niet precies de eerste januari, als een

breukjaar mag beschouwd worden

veeleer dan het getal 2000. Deze

datum is ook het begin van een zeer

pluralistische opvatting over kunst.

Tot hier een poging om het vooroor-

deel te weerleggen dat de heden-

daagse kunst moeilijk te begrijpen is.
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Doorgaans onderscheiden we

drie types esthetische theorieën

met verschillende definities van

kunst die, door de eeuwen heen,

mede door de veelheid en de

ontwikkeling van kunstvormen

ontstonden. Men onderscheidt

mimetische, formalistische en

expressieve theorieën. De mime-

tische theorieën verbinden de

term 'schoonheid' vooral met het

nabootsend karakter van het

kunstwerk. Volgens deze theo-

rieën behoort het tot het wezen

van een kunstwerk dat het de

werkelijkheid, of wat daarin als

essentieel kan beschouwd wor-

den, afbeeldt. Een kunstwerk is

mooier naarmate het er beter in

slaagt de werkelijkheid in beeld

te brengen. In de formalistische

theorieën wordt de ordening van

elementen binnen het kunstwerk

opgevat als de essentie van het

kunstwerk. In deze stromingen

wordt schoonheid verbonden met

formele maatstaven zoals even-

wicht, ritme en de graad van har-

monie. In de expressieve theo-

rieën wordt het kunstwerk opge-

vat als uitdrukkingsmiddel van

menselijke emoties. De intensi-

teit en de authenticiteit van de

expressie is in deze theorieën het

criterium voor de kwaliteit van

het kunstwerk. 

Deze verschillende typen theo-

rieën veralgemenen in feite één

enkel aspect van de esthetische

ervaring. Esthetische ervaringen

worden gevoed door zowel de

mimetische, de expressieve als de

formele eigenschappen van esthe-

tische objecten. Een kunstwerk

kan worden opgevat als een

samenspel van deze drie aspec-

ten. Kenmerkend voor een ge -

slaagd kunstwerk is bovendien dat

het een 'open' karakter bezit.

Daarmee bedoelt men dat het

geen eenduidige interpretatie van

de aangehaalde drie invalshoeken

toelaat. Deze openheid van het

kunstwerk zou maken dat het ook

eventueel buiten de specifieke

culturele context waarin het is ont-

staan een esthetische ervaring kan

oproepen. 

Met de moderne kunst werd vlug

duidelijk dat deze drie klassieke

definities geen stand hielden om

de verscheidenheid aan objecten

en toestanden mee te omschrij-

ven. Vandaar dat men er een vier-

de aan toegevoegd heeft, de

zogenaamde ‘institutionele’ theo-

rie. Simpel gezegd, iets is een

kunstwerk als het als dusdanig

functioneert in een artistieke con-

text. Zo bijvoorbeeld, is een urinoir

een sanitair gebruiksvoorwerp als

men het bij de loodgieter aantreft

en een kunstwerk wanneer het in

een museum staat. Tenzij men

zich in de toiletten van het muse-

um bevindt, natuurlijk.

Ik formuleer het graag 

als volgt: 

kunst is wat een kunstenaar 

als zijn kunst aanwijst, 

en wat hij eventueel 

zelf gemaakt heeft.

Het probleem wordt dus verlegd

naar de vraag: “Wat is een kun-

stenaar?”. Een kunstenaar is

iemand die van zichzelf zegt dat

hij kunstenaar is. Om in de geest

van de institutionele theorie te

blijven, zouden we hieraan iets

willen toevoegen. De zelfbevesti-

gende en identificerende, al dan

niet expliciet geformuleerde, uit-

spraak “Ik ben kunstenaar” kan in

kwantitatieve zin worden be -

aamd door het aantal toeschou-

wers (rol van het publiek) en in

kwalitatieve zin door de mate

waarin en de wijze waarop des-

kundigen hen hierin bijvallen (rol

van de critici, etc.). Hoe moet

men nu iemand die zo'n identifi-

catie-uitspraak doet onderschei-

den van wie beweert Napoleon

te zijn? Het onderscheid wordt

aangereikt door het begrip 'conti-

nuïteit' (zonder dat dit overigens

bepaalde breuken in de ontwik-

keling zou uitsluiten). Hiermee

bedoel ik dat er moet geverifi-

eerd worden of de persoon die

zich kunstenaar noemt regelma-

tig producten aflevert die hij

'kunstwerken' noemt. Dit kan

door tentoonstellingen, maar

geldt ook in zijn atelier of stapel-

plaats. Vanuit het kunstwerk

bekeken is het mogelijk dat er

een kunstenaar zou bestaan die

slechts één kunstwerk gemaakt

heeft. Vanuit de kunstwereld be -

zien niet. Kunst enaar zijn bete-

kent hier dat iemand voortdurend

-uiteraard relatief bekeken- bezig

is met het realiseren van produc-

ten die men 'kunst' noemt.

Daarom spreekt men van een

oeuvre. 

Tot hier loopt alles goed, maar

een puur individualistische, tot

één oeuvre beperkte definitie

opstellen zou veel te broos zijn.

Hoe moet men bijvoorbeeld de

producten van de 'professioneel'

onderscheiden van die van de

amateur? 

Om dit te specifiëren is er een

derde voorwaarde nodig die de

handelende persoon (eerste voor-

waarde) en de handeling (tweede

voorwaarde) binnen een maat-

schappelijke context verifieert om

tot een duidelijke differentiatie te

komen. Deze controle gebeurt van-

uit de studie van de code die moet

toelaten de verwantschap vast te

stellen met wat reeds bestaat. Als

derde vuistregel om te bepalen

wat kunst is, stel ik dat wie zich

kunstenaar noemt, zich moet

plaatsen binnen een kunsthistori-

sche traditie, die tot een zo recent

mogelijk tijdstip moet lopen. De

dynamiek van de kunstevolutie

maakt dat ook de anti-traditie bin-

nen de 'traditie' valt, namenlijk bin-

nen een zich steeds 'vernieuwen-

de' traditie. De kunstenaar levert

een bijdrage door nieuwe of ande-

re vormen aan te brengen, die van

de traditie verschillen. Dit derde

principe is tevens de grondslag

waarop kunstcritici zich bij hun kri-

tiek kunnen baseren. Door het ten-

toonstellen plaatst de kunstenaar

zich binnen de reeds bestaande

artistieke context. En het is de rela-

tie met wat reeds bestaat, wat de

kunstcritici moeten aan het licht

brengen. Daarom bestaat er geen

kritiek van de amateuristische

kunst, of heeft die tenminste geen

grond. 

Men zou de vergelijking kunnen

trekken met de definitie van een

sportman. Een sportman is iemand

die van zichzelf zegt dat hij sport-

man is, en die met regelmaat

sport beoefent. Verder is het

iemand die zich poogt te plaatsen

binnen de bestaande prestaties.

Iemand die als laatste aankomt in

een wielerwedstrijd, is niet min-

der sportman dan wie de eerste is.

Groot verschil met de kunstwereld

is wel dat wie de Ronde van

Frankrijk in tegenovergestelde

richting zou rijden ongetwijfeld

onmiddellijk zou worden gedis-

kwalificeerd, terwijl hij bij de kun-

stenaars vermoedelijk de winnaar

zou zijn. Misschien is de term

'kunst' nog best te vergelijken met

de term 'natuur', waarbij de ene

aan de zee denkt en iemand

anders aan de bergen. Natuur -

vrienden die bij het uitwisselen

van ervaringen enkel de term 'na-

tuur' zouden gebruiken, moeten

naderhand wel inzien dat ze niet

over hetzelfde gesproken hebben.

Een gelijkaardige ontgoocheling is

de kunstliefhebbers beschoren,

wanneer zij na een dialoog (na

twee monologen) over kunst

moeten vaststellen dat hun even-

tuele eensgezindheid niet gedra-

gen kon worden door hun visie op

concrete kunstvoorwerpen. Dat

soort kunstbergen verzetten, vergt

een zee van tijd.

DEFINITIES VAN KUNST



PETER DE CUPERE, MODEL FOR DISAPPEARING ART, 2000, 100 CM H., MADONNA GEMAAKT UIT PARADICHLOORBENZENOL (DESINFECTERENDE URINOIR BLOKJES). VERDWIJNT IN ÉÉN TOT ANDERHALVE MAAND BIJ CONTACT MET DE LUCHT. DESINFECTERENDE GEUR.
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W
anneer Bert Anciaux in 1999
minister van Cultuur werd,
doorbrak hij een decennialan-

ge traditie van een cultuurbeleid dat
afwisselend in handen lag van chris-
tendemocraten en liberalen. De accen-
ten die deze laatste twee partijen leg-
den in hun beleid kunnen grofweg
omschreven worden als aandacht voor
de gemeenschap versus aandacht voor
het individu. Verbondenheid tussen
mensen is een belangrijke christende-
mocratische waarde. Individuele vrij-
heid vormt voor de liberalen het uit-
gangspunt. Toegepast op cultuur resul-
teerde dit in een beleid dat enerzijds
was toegespitst op het sociaal-cultureel
werk (gemeenschap) en anderzijds op
de kunstenaar (individu). Bij zijn aan-
treden koesterde minister Anciaux de
wens om de twee voorgaande bewe-
gingen -een beleid gericht op de vraag
versus een beleid gericht op het aan-
bod- met elkaar te verzoenen. Na
afloop van zijn tweede ambtstermijn is
het duidelijk dat het vooral het partici-
patievraagstuk was dat Anciaux het
sterkst heeft beziggehouden de afgelo-
pen 10 jaar.

De keizer van de smaak
Inzake het voeren van een cultuurbe-
leid kan een overheid twee verschillen-
de functies van cultuur voor ogen hou-
den. De ene visie beschouwt cultuur als

Minister Bert Anciaux:
cultuur zoals het is

prof. dr. Wim De Pauw 

Vakgroep Agogische Wetenschappen (Vrije Universiteit Brussel)

Tom De Mette 

Onderwijsassistent aan de vakgroep Agogische Wetenschappen (Vrije Universiteit Brussel)

“Onder het mom van 

cultuurparticipatie evolueerde 

het beleid de laatste jaren 

van een marktcorrigerend 

in de richting van 

een marktgestuurd beleid.”

BERT ANCIAUX
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waarde op zich. De andere visie gaat er
vanuit dat cultuur kan ingezet worden
als instrument om maatschappelijke en
politieke doelstellingen te helpen reali-
seren. De afgelopen 10 jaar helde het
cultuurbeleid -hierbij ondersteund door
het geloof in de maakbaarheid van de
samenleving- vooral over in de richting
van de tweede optie. Het discours van
cultuur als middel tegen de zogenaam-
de ‘verzuring’ van de maatschappij is
daar maar één voorbeeld van. Laat het
duidelijk wezen; kunst kán ingezet
worden als een middel om sociale
doelstellingen te realiseren. Maar kun-
stenaars zijn in de eerste plaats kunste-
naars en geen sociale werkers. Een
benadering die kunst slechts betekenis
toekent in de mate dat zij een bijdrage
levert tot het realiseren van maat-
schappelijke en sociale doelstellingen,
doet afbreuk aan de eigenwaarde van
kunst. Een herstel van de intrinsieke
waarde van kunst dringt zich de
komende beleidsperiode op.
Met betrekking tot de keuze voor een
smalle versus een ruime cultuurbena-
dering stellen we vast dat de overheid
van meet af aan gepoogd heeft om
cultuur uit de elitaire sfeer te halen. Dit
bracht met zich mee dat het begrip
‘cultuur’ beleidsmatig steeds ruimer
werd geïnterpreteerd. Het is duidelijk
dat ook minister Anciaux in het maken
van zijn beleidsprioriteiten steeds
opvallende aandacht heeft gehad voor
een brede invulling van het cultuurbe-
grip of anders gezegd -en dit past vol-
ledig in zijn discours over cultuurparti-
cipatie- voor cultuurvormen die een
brede bevolkingslaag aanspreken. Zo
kon bijvoorbeeld de volkscultuur of de
cultuur van het alledaagse leven reke-
nen op bijzondere beleidsaandacht.
Ook een initiatief als ‘De Week van de
Smaak’ valt in deze context te situe-
ren. Deze verruiming van het cultuur-
begrip betekent ongetwijfeld een ver-
rijking van het culturele landschap.
Indien hierdoor meer mensen aanslui-
ting vinden bij het aanbod is dit zonder
meer positief. Dit mag echter niet lei-
den tot het banaliseren en verdringen
van minder evidente of op experiment
gerichte kunstvormen. Door hun
kwetsbaarheid behoeven deze een bij-

zondere bescherming van de overheid.
Een basisprincipe van het Vlaamse cul-
tuurbeleid is steeds geweest dat de
overheid datgene subsidieert wat niet
kan overleven zonder overheidssteun.
Indien cultuur zou worden overgelaten
aan de principes van de vrije markt,
zou dit resulteren in een verschraald
aanbod. Onder het mom van cultuur-
participatie evolueerde het beleid de
laatste jaren van een marktcorrigerend
in de richting van een marktgestuurd
beleid. De idee dat een groot en divers
publieksbereik een element vormt
inzake kwaliteit sloop langzaam maar
zeker en zonder noemenswaardige
tegenstand de culturele sector binnen.
De gevreesde verschraling van het
gesubsidieerde aanbod kwam hierdoor
soms akelig dicht nabij. De 60.000 euro
subsidie aan Kate Ryan in maart 2006
staat nog steeds in het collectieve
geheugen gegrift van de cultuursector. 
In het voeren van een cultuurbeleid
ziet de overheid zich vaak voor het spa-
gaat geplaatst tussen een voorwaar-
denscheppend versus een inhoudsbe-
palend beleid. Vlaanderen kent een
lange traditie inzake het voeren van
een cultuurbeleid waarbij de overheid
zich op een afstand plaatst. In de afge-
lopen beleidsperiodes verdween dit
principe naar de achtergrond om plaats
te ruimen voor een sterke bemoeienis
vanwege de overheid. Eer zijn tal van
concrete voorbeelden te noemen waar-
bij de cultuurminister zelf een stevige
greep op de culturele sector wou heb-
ben. Zo besloot minister Anciaux eind
2005 om de laureaten voor de cultuur-
prijzen van de Vlaamse Gemeenschap
voortaan zelf aan te duiden. Daarnaast
staat ook het opleggen van een sterke
sociale en maatschappelijke verant-
woordelijkheid aan de kunstensector
op gespannen voet met een voorwaar-
denscheppend beleid. 

Een transparant beleid
Bert Anciaux werd minister van Cultuur
bij het aantreden van de regering
Dewael op 13 juli 1999. Hij zou deze
functie 10 jaar bekleden, hierin slechts
onderbroken in de periode tussen juli
2002 en juli 2004, wanneer zijn partij-
genoot Paul Van Grembergen de func-
tie van minister van Cultuur uitoefende.
Het is zonder twijfel één van de ver-
diensten van minister Anciaux om een
voorheen versnipperd beleidsland-
schap te reorganiseren tot het heldere
en transparante beleidskader waar we
vandaag mee te maken hebben. Zo
ontstonden er kaderdecreten voor het
sociaal-cultureel werk, het gemeente-
lijk cultuurbeleid, de kunsten en het
erfgoed.
Het decreet betreffende het sociaal-
cultureel volwassenenwerk (2003)
moest verenigingen, vormingsinstellin-
gen en bewegingen aanzetten om acti-
viteiten op te zetten die de ontplooiing
van volwassenen en hun maatschappe-
lijke participatie bevorderen. De koe-
pels die de sector sinds 1976 ideolo-
gisch opdeelden, werden bij het aan-
treden van Anciaux naar de geschiede-
nisboekjes verwezen. Deze symbolen
van de verzuiling pasten niet langer in
de meer pluralistische samenleving
zoals we die vandaag kennen.
Met het decreet op het lokaal cultuur-
beleid (2001) wou de minister de loka-
le besturen meer verantwoordelijkheid
en het culturele leven op gemeentelijk
vlak een nieuwe impuls geven. In ruil
voor de opmaak van een cultuurbe-
leidsplan maken de gemeenten voort-
aan aanspraak op een subsidiëring van
1 euro per inwoner. Een cultuurbeleids-
coördinator moet zorgen voor de uit-
voering van het plan, alsook voor meer
samenhang tussen de afzonderlijke
domeinen.
Het kunstendecreet (2004) biedt een
open en samenhangend kader voor
verschillende kunstvormen: podium-
kunsten, muziek, beeldende en audio-
visuele kunsten, architectuur, vormge-
ving, nieuwe media en mengvormen
daarvan. Naast de traditionele functies
-creatie en presentatie- worden ook
omkaderende functies zoals educatie
en reflectie gehonoreerd in de vorm
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“Twee legislaturen lang 

deed de minister er alles aan 

om een zo ruim mogelijk publiek

deelachtig te maken 

aan cultuur.”
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van ondermeer publicaties en publieks-
werking. 
Het erfgoeddecreet (2008) vormt een
vierde kaderdecreet. Het realiseren
van een geïntegreerde aanpak van de
cultureel erfgoedsector lag aan de
basis van dit decreet. Verder wou men
ook netwerken van erfgoedorganisa-
ties tot stand brengen; een verdere 

ontwikkeling van verschillende cultu-
reel erfgoedpraktijken realiseren en tot
slot de museologiesector, de sectoren
van de archiefwetenschap en de etno-
logie beter omkaderen en ondersteu-
nen.

Participatie gedecreteerd: 
het afval van cultuurverbruik
Niet participeren bleek geen optie,
dat moet men vaak gedacht hebben
als het cultuurbeleid van Bert Anciaux
onder de loep werd genomen. Twee
legislaturen lang deed de minister er
alles aan om een zo ruim mogelijk
publiek deelachtig te maken aan cul-
tuur. 
Acteur en theatermaker Johan
Helden bergh (o.a. Compagnie Cecilia)
is alvast één van die mensen uit de
culturele sector die deze doelstelling
onderschrijven. In een recent inter-
view met het weekblad Humo (16
juni 2009) legde hij bovendien uit
waarom hij theater maakt voor ‘het
volk’: “Wat wij binnen de culturele
sector ‘volks’ noemen, is volgens mij
de gemiddelde manier van de absolu-
te meerderheid, zeg maar gerust: het
leven zoals het is”. Het antwoord van
Heldenbergh is een niet onaardige
samenvatting van wat het cultuurbe-
leid in Vlaanderen onder het minister-
schap van Bert Anciaux heeft voorge-
steld: cultuur zoals het is.
Een van de meest omstreden initiatie-
ven in het beleid van Anciaux is het
participatiedecreet of het decreet hou-

dende de flankerende en stimuleren-
de maatregelen ter bevordering van
de participatie in cultuur, jeugdwerk
en sport. In de Memorie van
Toelichting bij dit decreet wordt parti-
cipatie begrepen als dichotomie tus-
sen deelnemen en deelhebben.
Deelnemen aan cultuur is consumeren
als klant, terwijl deelhebben werkelijk 

een betrokkenheid impliceert als
mede-eigenaar van het cultuuraan-
bod. Eigenlijk beginnen de problemen
al meteen hier. Want mede-eigenaar
van cultuur kan je volgens de overheid

pas zijn als je een functie opneemt, zij
het die van vrijwilliger, beroepskracht
of semi-professional. Is het publiek,
de klanten zoals ze officieel genoemd
worden, dat cultuur verbruikt dan
geen mede-eigenaar? Wat vreemd dat
zij die uiteindelijk de zitjes in de zalen
vullen en de ticketjes kopen aan de
kassa van de culturele instellingen 

zomaar over het hoofd gezien worden
als het om betrokkenheid bij cultuur
gaat. Misschien heeft dat te maken
met het etiket dat zij opgeplakt krij-
gen van de beleidsmaker, namelijk

JEAN BILQUIN, DE UIL,1996 - H 280 X BR 200 CM - ACRYL OP DOEK

“Cultuur voor iedereen, 

maar dan wel 

de cultuur 

die Anciaux wil.”
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dat van consument. Een consument
participeert de facto passief, hij ver-
bruikt cultuur zoals hij eetwaren en
brandstof verbruikt. Men kan zich
evenwel de vraag stellen of die con-
sumenten dan geen ‘afval’ produce-
ren bij dat cultuurverbruik en of dat
‘afval’ dan geen enkele potentie tot
productiviteit kan opleveren. Als
mensen naar een theatervoorstelling
of een film gaan, praten ze dan niet
met elkaar over wat ze gezien heb-
ben? En geeft een goed boek dan
heus geen aanleiding meer tot dia-
loog of debat? Is het altijd oorverdo-
vend stil in de expositieruimten van
de musea en de cultuurcentra? Als het
antwoord op voorgaande vragen una-
niem ja is, dan is cultuur dode mate-
rie en heeft investeren in cultuur
meer weg van vetmesterij dan van
conditietraining. Overigens, staat de
kenmerkende stilte van cultuurcon-
sumptie niet haaks op die andere
beleidsdoelstelling van Anciaux:
gemeenschapsvorming?
Er bestaat bovendien nog een moge-
lijke invulling van het begrip ‘afval’
als het cultuurverbruik betreft. Niet
iedereen participeert immers aan cul-
tuur. Tal van individuen en groepen
worden niet bereikt met het huidige
aanbod aan cultuur in Vlaanderen of
beslissen al dan niet overtuigd en
bewust om het aanbod te laten voor
wat het is: slechts één aanbod.
Anciaux is een nobel man gebleken in
de wijze waarop hij met zijn beleid, in
bijzonder het participatiedecreet, ook
de niet-participerende bevolking
heeft willen aanmoedigen -of aanstu-
ren?- in de richting van cultuurpartici-
patie. De verveelvoudiging van de
budgetten voor cultuur werden in
aanzienlijke mate aangewend voor
het financieren van allochtone cul-
tuurprojecten, jongereninitiatieven en
stimuli specifiek gericht op moeilijker
bereikbare doelpublieken. 

Het dient gezegd: Anciaux markeerde
een opmerkelijke positie in de galerij
van Vlaamse cultuurministers door
een pak extra middelen voor cultuur
vrij te maken. Middelen die er overi-
gens voor zorgden dat cultuur een

prominente plaats kreeg op de agen-
da van de gewestelijke en vooral de
lokale overheden. 

Locus of control
In 2001 lanceerde Bert Anciaux het
decreet houdende het stimuleren van
een kwalitatief en integraal lokaal 

cultuurbeleid. Dit decreet beoogde
een responsabiliserende toepassing
van het subsidiariteitsbeginsel naar
het gemeentelijke bestuursniveau.
De lokale actoren zouden de kwaliteit
kunnen optimaliseren door nauwer
met elkaar samen te werken. Middel
bij uitstek om dat te doen, was geza-
menlijk het cultuurbeleid van de
gemeente en/of regio plannen. Deze
planningseis en de bijhorende evalu-
atie op basis van meetbare indicato-
ren vormen vandaag een bewijs van
de toegenomen professionalisering in
de cultuursector op de verschillende
beleidsniveaus. Het is dan ook
opmerkelijk en tevens verdienstelijk -
zowel voor de ingeschaalde gemeen-
telijke actoren als voor de minister
zelf- om vast te stellen dat het
decreet op het lokaal cultuurbeleid
vrijblijvendheid en opgedreven con-
trole met elkaar heeft weten te ver-
zoenen. Het decreet bleek een
‘instant succes’ en kende inmiddels
enkele wezenlijke bijsturingen in de
richting van de doelstelling gemeen-
schapsvorming (besteding van de 1
euro subsidie) en van het participa-
tiedecreet (projectsubsidie voor de
gemeenschapscentra). Het ware
evenwel interessant om ook kwalita-
tief hoogte te nemen van de

(intra/inter)gemeentelijke samen-
werking als lokaal draagvlak voor
autonomie in cultuurbeleid.

In de aanloop van de jongste verkie-
zingen (10 juni 2009) klonk het oor-
deel over het huidige cultuurbeleid
van Anciaux vaak nogal tweetonig:
ja, het ging om noodzakelijke maat-
regelen en initiatieven maar ze
waren vaak ook betuttelend en dwin-
gend. Dat laatste wordt meestal
gebruikt als een argument om de
reguliere werking van de culturele
instellingen te vrijwaren, of althans
de zichtbaarheid ervan. Met partici-
patie als rode draad is het inderdaad
makkelijk te zien wat voor een klu-
wen er is ontstaan aan overlappende
en wringende evenementen en pro-
jecten. Nochtans is zichtbaarheid van
de output van al deze organisaties en
hun activiteiten wel erg belangrijk in
het licht van een visie die gewag
maakt van de cultuursector als sterk
groeiende economische speler op de
markt. Anciaux waagde zich dan ook
-zij het voorzichtig en enigszins pro-
tectionistisch- aan initiatieven die
cultuur als (creatieve) economie en
industrie van symbolische productie
als uitgangspunt nemen. Vanuit
Europees en internationaal perspec-
tief kon Vlaan deren ook moeilijk ach-
terblijven in de trend om creativiteit
en innovatie als perfect gangbare
synoniemen te hanteren in een cul-
tuurdiscours. Cultuur Invest, het inves-
teringsfonds voor ondernemers in de
cultuurindustrie, is alvast een mijl-
paal op de weg naar meer samen-
hang tussen investering en subsidie
en tussen cultuur en economie.
Hoewel vooral vanuit liberale hoek
ervoor gepleit wordt om deze samen-
hang nog wat hechter te maken ten-
einde het concurrentiële marktprinci-
pe van vraag en aanbod inniger te
laten spelen binnen de culturele sec-
tor, zal het incrementalistische even-
wicht tussen overheidsinmenging en
zuiver kapitalisme ongetwijfeld de
norm blijven voor de volgende minis-
ter van Cultuur. Eerder dan emancipa-
torisch in te zetten op zoveel moge-
lijk initiatieven die publieken toelei-
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“Het beter inschatten 

en afwegen van kosten 

en baten zal meer 

dan waarschijnlijk de nieuwe 

rode draad vormen 

doorheen het toekomstige 

cultuurbeleid”



SEPTEMBER-OKTOBER 2009 13

den naar cultuur, zal het vermoedelijk
zaak zijn om een gerationaliseerde
mix van middelen samen te stellen
waarbij de vraag naar cultuur ‘met
kleine c’ en het aanbod van Cultuur
‘met grote c’ efficiënter op elkaar
afgestemd worden. Anders gezegd:
het beter inschatten en afwegen van
kosten en baten zal meer dan waar-
schijnlijk de nieuwe rode draad vor-
men doorheen het toekomstige cul-
tuurbeleid, vermits net de kans op
een verhoging van financiële midde-
len weinig waarschijnlijk zal zijn.
In 2008 formuleerde Anciaux ook nog
zijn visie op de Grote Vlaamse Cultuur -
instellingen (o.a. Vlaamse Opera,
KMSKA, deSingel, deFilhar mo nie). Hij
pleit voor een meer zichtbare en her-
kenbare gezamenlijke identiteit en
voor het uitwerken van een lange -
termijnperspectief, waarbij internatio-
nale benchmarking als een belangrijke
uitdaging wordt gezien. Grote Vlaamse
Cultuur instel lingen moeten getuigen
van ‘open grandeur’, met andere
woorden: niet te bescheiden, maar
ook niet te vanzelfsprekend. 
Waar Anciaux zich ook gemoeid heeft,
is beweging en dynamiek ontstaan,
niet zelden gepaard met extra financiële
injecties maar helaas ook dikwijls van-
uit een ministeriële locus of control.
Dit wil zeggen dat Anciaux in zijn afge-
lopen twee ambtstermijnen regelma-
tig werd verweten dat hij op bijna
despotische wijze de controle voerde
op de tenuitvoerlegging van zijn
beslissingen. Cultuur voor iedereen,
maar dan wel de cultuur die Anciaux
wil. Toege geven, deze uitspraak is
ronduit cassant. Een minister heeft
natuurlijk ook zijn eigen smaak en
voorkeur en waarom zou een man als
Anciaux die van op de televisie bij
menig ‘volksmens’ (wij allemaal dus!)
bekend staat als uiterst joviaal en vlot
in de omgang, ook niet die eigen
smaak en voorkeur mogen tonen?! Die
redenering moeten vele gedupeerden
zonder twijfel gemaakt hebben, want
erg groot was de weerstand of kritiek
op zijn controlezucht nooit tijdens de
afgelopen legislaturen. Er was hooguit
wat gemopper en de occasionele lach
en traan. 

E(uh)-cultuur: 
de toekomst begon gisteren 
Anciaux zal in Vlaanderen ook de
geschiedenis in gaan als een vooruit-
ziend minister op het vlak van de ‘e’
van cultuur. Hij nam conceptuele
ingenieurs met vakkennis en ervaring
onder de arm en liet de eerste bouw-

stenen aanrukken voor een project
dat de toekomst van cultuur zal
afstemmen op onze dagelijkse digita-
liserende leefwereld. E-cultuur is zo’n
typisch ‘euh-woord’ in de cultuursec-
tor. Iedereen weet waarover het gaat
maar niemand weet wat ermee aan
te vangen. De informationele achter-
stelling van de cultuursector in
Vlaanderen moet niet overdreven
worden, maar wordt best ook niet
lichtvoetig onder de mat geveegd.
Anciaux liet good practices uit bin-
nen- en vooral buitenland inventari-
seren, stimuleerde onderzoek naar 
e-cultuur (en jawel, virtuele participa-
tie!) en riep met organisaties als
BAM, Digitaal Platform, IBBT eindelijk
een gedegen coördinerend netwerk in
het leven. 

Misschien kunnen we het e-cultuur-
beleid van Bert Anciaux wel beschou-
wen als prototypisch voorbeeld van
zijn hele beleid inzake cultuur. Het
geeft aan dat Anciaux aanvoelt wat
nieuw is en ook bereid is in het ‘risico
van vernieuwing’ te investeren. Het
laat zien dat de visie van Anciaux op
cultuur sterk verankerd is in een leef-
wereldgericht denken. Het toont
evenwel ook de aarzeling en voor-
zichtigheid om snel tot concrete ini-

“Anciaux markeerde 

een opmerkelijke positie 

in de galerij van 

Vlaamse cultuurministers 

door een pak extra 

middelen voor cultuur 

vrij te maken.”

tiatieven te komen. Visie ontwik keling
is uiteraard van groot belang in het
ontwikkelen van een project als e-cul-
tuur, maar binnen het huidige
beleidskader is er nog te weinig ruim-
te voor experiment. En hiervoor mag
de aankomende minister best ieder-
een aanspreekbaar maken. Immers,
steeds meer mensen treden uit hun
rol als passieve afnemer van de mas-
sacultuur. Cultuurparticipatie in de
context van digitalisering en virtuali-
teit dient begrepen als een toegepas-
te DIY-filosofie (DIY = Do It Yourself).
Cultuur participatie stimuleren door
middel van technologie die geënt is
op de notie interactiviteit, draagt
ertoe bij dat de beleving van cultuur
een uiting wordt van creativiteit (De
Mette in Bultynck, 2009). 

Anciaux wist als geen van zijn voor-
gangers verbanden te leggen, associ-
aties te maken, relaties te detecteren,
maar vaak vanuit vogelperspectief, of
anders gezegd: zijn visie was nog te
top-down om de bottom-up realiteit
mee vorm te geven. Juist, dat is een
lastige evenwichtsoefening voor elke
minister, maar uitgerekend een
wezenskenmerk van een beleid in
cultuur. Immers, cultuur is per defini-
tie uit balans, onevenwichtig want
inherent dynamisch. En dat geldt des
te meer voor de ‘e’ in cultuur. 
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M
et de tentoonstelling wilde
Roger D’Hondt een beeld op -
hangen van wat kunstenaars in

Vlaanderen sinds de Provobeweging
aan maatschappelijke ideeën hebben
opgewekt en hoe ze zichzelf (hebben)
moeten verdedigen tegen de censuur
teneinde hun artistieke vrijheid te vrij-
waren. 
“Kunst heeft ontegensprekelijk een
invloed op de maatschappij waarin we
leven”, schrijft Roger D’Hondt in een
inleidende tekst op de tentoonstelling.
“In bepaalde opzichten is kunst zelfs
een machtig wapen tegen de kleinbur-
gerlijkheid van het volk: kunst als
motor van nieuwe maatschappelijke
ontwikkelingen en kunst als tegen-
kracht voor culturele afbraakpolitiek.”
Provo verwijst naar de politieke pro-
testbeweging uit midden de jaren ’60
die veel kunstenaars aansprak. “Ik heb
die periode aangegrepen om te starten
met de tentoonstelling. Maar in se
heeft het eigenlijk niets met de ten-
toonstelling te maken. 

“De pure creativiteit
interesseert me 

het meest”
Interview met Roger D’Hondt

Jenoff Van Hulle

consulent-stafmedewerker
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VAN 19 OKTOBER TOT 23 NOVEMBER 2008 LIEP IN HET STEDELIJK MUSEUM VAN AALST EN

CULTUURCENTRUM DE WERF DE TENTOONSTELLING ‘VAN PROVO TOT NU: KUNST IN EEN SOCI-

AAL POLITIEKE CONTEXT’. DE TENTOONSTELLING WAS EEN INITIATIEF VAN HET CENTRUM

MORELE DIENSTVERLENING AALST EN DE STAD AALST EN WERD GECUREERD DOOR ROGER

D’HONDT, VAN ’70 TOT ’78 OPRICHTER EN BEZIELER VAN NEW REFORM, EEN

GALERIE/KUNSTENCENTRUM AVANT LA LETTRE IN AALST WAAR EXPERIMENT CENTRAAL STOND.

ROGER D’HONDT © PETER JONCKHEERE
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‘Van Provo tot nu’ toonde werk van
Celbeton, Marcel Mariën, Herman J.
Claeys, Panamarenko, Hugo Claus,
Marcel Broodthaers, Roland Van den
Berghe, Roger Raveel, Ria Pacquée, Luc
Deleu, Frank JMA Casteleyns, Christine
Clinckx, Ann Van de Vyvere en vele
anderen. 

Van waar uw interesse in kunst?

Die interesse was er reeds op jonge
leeftijd. Ik was geïnspireerd door de
nieuwe richtingen die er toen waren,
vooral abstracte en geometrische
kunst. Toen ik in het Duitse Kassel mijn
legerdienst deed, was ik verbindings-
man tussen beroepsmilitairen en de
bevolking van Kassel. In de praktijk
betekende dit dat ik de bibliotheek van
Kassel openhield en ervoor zorgde dat
beroepsmilitairen met hun familie naar
culturele evenementen konden gaan.
Zo kwam ik al gauw in contact met ver-
schillende kunstenaars en mensen die
mee aan de wieg van Documenta ston-
den. Dit gaf mijn kennis van kunst een
enorme boost. 

En teruggekomen in Aalst hebt u een gale-
rie opgestart?

Inderdaad. Samen met Walter Schelf -
hout, een Belgische kunstenaar die
met geometrische en abstracte kunst
bezig was, heb ik de Reform Galerij
opgericht en na een jaar samenwer-

king ben ik alleen doorgegaan met
New Reform. 

Wat voor soort galerie was New Reform?

New Reform bracht avant-gardekunst,
kunst die zich inschreef in de maat-
schappelijke beweging. Het was actie-
ve kunst, geen kunst om aan de muur
te hangen. Volgens mij zijn er twee
soorten kunst. Er is kunst die de maat-
schappij weergeeft zonder meer. En er
is kunst die de maatschappij in vraag
stelt maar er ook iets mee doet. Ik heb
altijd meer gevoeld voor het laatste. 

Is avant-garde de kunststroming bij uitstek
als het gaat over het innemen van radicale
standpunten?

Volgens mij wel. 

Welke plaats bekleedde avant-garde in de
samenleving?

Het was geen kunst voor de massa,
zeker niet. Doordat je te maken hebt

met een kritische kunstvorm zonderen
kunstenaars zich automatisch een beet-
je af van het grote publiek. Maar dat
was juist de bedoeling. De kunstenaar
was niet begaan met het bereiken van
de grote massa. Het was zijn bedoeling
om kunst te creëren. Net daar ontstaat
de zuivere avant-garde. Een kunstenaar
die zich bekommert om zijn toeschou-
wers moet toegevingen doen. Ik ben
daar geen voorstander van.

Er wordt wel eens gezegd dat kunstenaars
vandaag te veel opgesloten zitten in
musea, galerieën en andere tentoonstel-
lingsruimtes.

Ik denk dat de kunst van vandaag te
snel in een vorm geraakt. Er is volgens
mij te weinig experimenteel werk.
Experiment groeit niet in een galerie of
een kunstencentrum. Je moet natuurlijk
ook de tijdsgeest bekijken. New
Reform was een kunstencentrum avant
la lettre. Nu heb je verschillende kun-
stencentra in Vlaanderen die goed
gesubsidieerd zijn, wat op zich een

“Een kunstenaar die 

zich bekommert om 

zijn toeschouwers moet 

toegevingen doen. Ik ben daar

geen voorstander van”

CHRISTINE CLINCKX MUSEUM: CHRISTINE CLINCKX PLAATSTE AAN DE INGANG VAN HET STEDELIJK MUSEUM EN KOFFERBAK VAN EEN AUTO. OP DE KOFFERBAK WAS

HET PARCOURS GETEKEND DAT EEN IRAAKSE VLUCHTELINGE HAD AFGELEGD VAN KABOEL NAAR ANTWERPEN. UIT DE KOFFER STEGEN OOK GELUIDEN OP VAN EEN

INTERVIEW DAT DE KUNSTENARES MET DE VLUCHTELINGE HEEFT OPGENOMEN.
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goede zaak is. Maar dit zorgt er ook
wel voor dat jonge kunstenaars
gemakkelijk de kans krijgen een mooie
tentoonstelling te maken en een dure
catalogus uit te geven, nog voordat ze
bij wijze van spreken kunstenaar zijn.
Vandaag moet je soms weinig creativi-
teit aan de dag leggen vooraleer je
naar voor geschoven wordt. 

Vroeger was er meer plaats voor experiment?

Ik denk het wel. De kunst van vandaag
wordt misschien een beetje te kunst-
matig naar voor geschoven. De vrij-
heid, die kunstenaars vroeger hadden

om te experimenteren en creatief te
zijn, zonder zich te moeten gaan rich-
ten op galerieën of kunstencentra, is nu
toch wel een beetje verdwenen.
Persoonlijk houd ik nogal van dat expe-
rimentele, zonder te moeten nadenken
of het iets gaat worden of niet. 

Hoe komt het dat de kunstenaar vandaag
minder vrij is?

Ik denk dat dit voor een groot stuk te
wijten is aan een systeem. Kunsten -
centra zijn een circuit geworden. Stel: ik
klop aan bij een kunstencentrum en zeg
dat ik kunstenaar ben. Ik vraag me af of
ik daar iets zou mogen doen. Ik vrees
van niet. Dit kon wel in New Reform. Er
zijn tegenwoordig weinig initiatieven
die buiten dit systeem treden. Misschien
zijn er wel undergroundinitiatieven,
maar mij zijn ze niet bekend. Ik ben er
in ieder geval naar op zoek. De pure cre-
ativiteit interesseert me het meest.
Bovendien is het zo dat pas afgestu-
deerde kunstenaars vaak worden gepro-
moot met grote affiches en mooie boe-

ken. Ik denk dat dit nog wat te vroeg is.
Een kunstenaar moet zichzelf creëren,
niets of niemand anders kan dit in zijn of
haar plaats doen. De geschiedenis
bewijst dit. Veel bekende kunstenaars
zijn niet academisch geschoold. 

Is kunst te commercieel geworden? 

Ik vrees van wel. Dat je in het voetbal
een goede voetbalploeg op de been
probeert te brengen om je businessseats
te vullen, dat kan ik aannemen want
voetbal is commerce. Maar kunst kan
onmogelijk commerce zijn. Kunst gaat
over cultuurontwikkeling waarvan wij
als maatschappij de plicht hebben om
ze te bewaren en de ruimte te geven
die ze nodig heeft. 

‘Van Provo tot nu, kunst in een sociaal
politieke context’ is ook beschikbaar
als multimedia voorstelling met voor-
dracht/debat. 
Inlichtingen bij Roger D'Hondt 
0478/843136 of welkunst@skynet.be
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“Kunst gaat over 

cultuurontwikkeling waarvan 

wij als maatschappij 

de plicht hebben om ze 

te bewaren en de ruimte 

te geven die ze nodig heeft”

PERFORMANCE IRMA FIRMA AALST: NAAR AANLEIDING VAN DE OPENING VAN 'VAN PROVO TOT NU, KUNST IN EEN SOCIAAL POLITIEKE CONTEXT' ORGANISEERDE DE BRUSSELSE KUNSTENARES AN VAN DE VYVERE EEN PERFORMANCE IN DE WIN-
KELSTRATEN VAN AALST. KUNSTENAARS 'SANS PAPIERS' VOERDEN ER ACTIES UIT. ZO GINGEN ZE ONDERMEER IN EEN RIJ STAAN VOOR EEN UITSTALRAAM NAAR CONSUMPTIEGOEDEREN DIE VOOR HEN ONBEREIKBAAR ZIJN. © PETER JONCKHEERE
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I
s fotografie nog steeds een werf?
Voor ons is dit evident. Laten we
denken over fotografie als een

bouwwerf op zoek naar de perfecte
mens waar de verbeelding aan de
macht is. Maar wanneer denkt iemand?
Iemand denkt steeds aan het afwezige
beeld. In het denken over fotografie
wordt het afwezige in de tegenwoor-
digheid gebracht. Hoe is dat mogelijk?
Door de verbeelding of door de droom-
voorstelling? Zonder verbeelding zou
de mens niet kunnen denken, omdat er
een afstand nodig is ten overstaan van
de gedachte. Eerder vroegen we ons
reeds af hoe de fotografen de woorden
‘foto’, ‘fotografie’, of ‘het fotograferen’
mee konden definiëren.

Zes maanden lang was ik op de werfvel-
den van de wereldfotografie. Temidden
de doeners met praten, luisteren, doce-
ren en vooral veel ‘loeren’. Herbronnen
en de pen even laten rusten.

Kijken hoe na dertig jaar onderdompe-
ling in de westerse fotografie opnieuw
een restart gegeven kon worden aan
dat ene doel dat me al een leven lang
passioneert: bijdragen aan het schrij-
ven van een nieuwe geschiedenis van
de wereldfotografie, gericht op Noord-
Zuidverhoudingen.

Hoe doe je dat? Door bescheiden een
methodologie uit te werken gebaseerd
op ervaringen uit de kunstwetenschap-

Herschrijven van 
de wereldgeschiedenis

van de fotografie
prof. dr. Johan Swinnen

Vakgroep Kunstwetenschappen en Archeologie (Vrije Universiteit Brussel)

JOHAN SWINNEN © BERNADETTE MERGAERTS

“Het interpreteren, analyseren 

en gebruiken van deze nieuwe

media is onontbeerlijk in 

een land dat voor de grote 

meerderheid analfabeet is.”
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pen en de agogische wetenschappen.
Het kind moest ook een naam hebben
dus: ‘The PAL-Method (The Photo-
Anthology-Learning Method). Methods
for Learning about Identity and Diversity
in the Majority World resulting in a
Photographic Anthology’. 

En dan reizen naar die landen waar er
contacten waren om het uit te testen
om de duurzaamheid ervan te garan-
deren. Het werd achtereenvolgens een
verblijf in Suriname, onafhankelijk
sinds 1975 na een lange periode van
kolonisatie. Daarna Bangladesh, een
land dat na een bloedige onafhanke-
lijkheidsoorlog en taaloorlog in 1971
onafhankelijk werd. En dan de nieuwe
republiek Nepal die na tien jaar oorlog
de maoïsten aan de macht bracht.
Que faire? Met de foto’s op tafel, in de
archieven neuzend, met de recorder
gesprekken opnemend van de ‘senior’-
fotografen, doceren aan fotoacademies
als Pathshala (the South Asian Institute
of Photography), zien hoe een foto-
agentschap als Drik in de praktijk func-
tioneert, observeren hoe one-minute-
photographers werken, getuige zijn
van een geheime overdracht van foto’s
voor Reuters uit het roerige Myramar,
spreken in het donker met de activiste
en feministe Dr. Manju Mishra, stichter
van ‘The College of Journalism and
Mass Communication’ in Kathmandu,
met de inheemse kapiteins en archiva-
rissen onderhandelen in het gesloten
woud in Suriname en zoveelmeer. 

In Suriname was het wennen aan de
hitsige temperatuur in een samenle-
ving die zo divers is dat ‘multi-cultu-
reel’ een flauw statement is oog in oog
met de vrij omvangrijke fotoverzame-
ling van de kolonisatie in het pand
Zeelandia. In Bangladesh was het bang
afwachten in de vervuilde hoofdstad
Dhaka of de parlementsverkiezingen
zonder incidenten konden plaatsvin-
den. En Nepal waar mijn project-colle-
ga Dixit Kunda samen met enkele
medewerkers in zijn bureau hardhan-
dig neergeslagen wordt omdat hij een
kritisch artikel geschreven had over de
politieke situatie. Plots ben ik temidden
van een strijd terechtgekomen die op
straat én op de universiteit oproept tot
iets ergs fundamenteels: Press for free-
dom. En als ik in januari op de terug-
vlucht zit hoog in de wolken wordt de
26-jarige onderzoeksjournaliste Uma
Singh op straat vermoord. 
Fotografieonderzoek had ik voorname-
lijk gedaan op de werktafels van de
Bibliothèque Nationale in Parijs. Dus,
dat was even anders ‘landen op een
werf’: afkicken in de luwte thuis.

Sindsdien ga ik meer dan ooit erken-
ning geven aan zij die in de praktijk
werken, aan de fotografen, aan de
makers van de fotobeelden. De antho-
logie moet het reeds verwezenlijkte
werk over fotografie naar voren bren-
gen. Ik kwam ook in contact met histo-
rici die zich in het verleden ingezet
hebben om opmerkelijke teksten

voortvloeiend uit onderzoek op te stel-
len. Ik merkte echter dat deze pioniers
nooit de erkenning kregen die ze ver-
dienden. De bestaande publicaties zijn
vooral monografieën waarin het werk
van een fotograaf wordt voorgesteld of
door de overheid gesponsorde collec-
ties die echter niet de omvang en de
diversiteit van het medium weergeven.

Hoe dan ook. Mijn geloof in de enkele
druppel op de hete plaat is toegeno-
men. Er is daar bij velen ‘academische
goesting’ in het samen-schrijven van
een anthologie. We hebben met plaat-
selijke teams de prille aanzet gegeven
tot het ontwikkelen van een visuele
geschiedenis. Suriname, Bangladesh
en Nepal zijn relatief nieuwe en onaf-
hankelijke landen en de informatie die
deze gepubliceerde bloemlezingen
gaan bevatten, zullen ook effectief een
visuele geschiedenis van het land zijn.
Het werk moet ook een voedingsbo-
dem zijn voor internationale publicaties
over fotografie, die erg vaak deze regio
over het hoofd hebben gezien.
Vooreerst is het een bijdrage tot het
eerste fotografie-archief. Verspreid zijn
er fragmentaire stukken her en der. Het
klimaat in de regio draagt er bovendien
toe bij dat de conservatie van foto’s een
moeilijke opdracht is; conservatie is
overigens één van de prioriteiten. 

Zo’n anthologie kan een authentiek
onderzoeksmiddel worden.
De publicatie moet zowel informatief
als algemeen toegankelijk zijn: het
werk moet ook het land in de kijker
plaatsen en wereldwijd de belangstel-
ling opwekken voor het rijke culturele
erfgoed. Het werk moet het belangrijk-
ste hulpmiddel worden in het onder-
wijs. In Bangladesh en Nepal bijvoor-
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beeld is vooral de nadruk gelegd op
geschreven bronnen. In de 21ste eeuw
worden visuele media belangrijker dan
ooit voor communicatie en kennisover-
dracht. Het interpreteren, analyseren
en gebruiken van deze nieuwe media
is onontbeerlijk in een land dat voor de
grote meerderheid analfabeet is.

Onze rondgang maakte duidelijk dat
een idee als een anthologie iets heel
eenvoudig is. Uit een idee kan men
misschien een concept afleiden dat ik 
graag wil illustreren met een state-
ment van de fotopionier Alfred
Stieglitz. Ooit heeft hij een fantastisch
idee over de droom gehad. Het is een
eenvoudig idee, het is bestemd voor
fotografie, de equivalence van Alfred
Stieglitz. In 1922 begon Stieglitz wol-
ken te fotograferen om zijn onafhanke-
lijkheid ten opzichte van het onder-
werp en persoonlijkheid te duiden. De
kracht ligt buiten de afbeelding.

En het grote idee van Alfred Stieglitz
over de droom is dat de droom vooral
zij die ‘niet’ dromen aangaat. “De
droom van zij die dromen, betreft zij
die niet dromen”, zegt de Franse filo-
soof Gilles Deleuze. En waarom? Wan -
neer de andere droomt, is er een ge -
vaar, de droom van de andere is steeds
een verslindende droom die ons kan
meesleuren. Dat de anderen dromen is
gevaarlijk, omdat de droom een ver-
schrikkelijke wil is tot macht en ieder
van ons is zowat het slachtoffer van de
dromen van anderen. Zeker in de pas-
sionele liefde is de droom een ver-
schrikkelijke verslinder, niet door tra-
giek maar door het imaginaire realisti-
sche van de droom. We moeten alert
zijn voor de dromen van anderen, want
als men meegesleurd wordt in de
droom van anderen, gaat men kapot.

Wel, als men zo’n idee à la Stieglitz
heeft dat een concept aanlevert, dan is
de vraag niet of het waar is of niet, de
vraag is of het belangrijk is, interes-
sant, mooi. En het is hetzelfde in de
kunstwetenschappen, in fotofilosofie,
in de theorie van de fotografie om deze
te toetsen aan de Majority World
Photography.

De wereldgeschiedenis voor de lens
Interview met Johan Swinnen

Peter Van Rompaey

Dienst Interne en Externe Communicatie (Vrije Universiteit Brussel)

Fotografie is zijn onderzoeksgebied, de wereld is zijn werkterrein. Prof. Johan Swinnen heeft
een nieuwe dimensie gegeven aan het fotografie-onderzoek. Hij ontwikkelde een methode
om ontwikkelingslanden te helpen een fotografisch collectief geheugen op te bouwen.
Swinnen was de voorbije jaren actief in Palestina, Suriname, Nepal en Bangladesh. “Wie
onderzoek doet naar fotografie, moet een nomade zijn”, zegt hij. “Tenminste toch als je mee
wil schrijven aan een nieuwe geschiedenis van de wereld -
fotografie gericht op de Noord-Zuidverhoudingen.”

Bij Johan Swinnen draait alles rond Majority World
Photography of wereldfotografie. “De geschiedenis van foto-
grafie en ook van film is altijd geschreven vanuit een
Europees of Amerikaans perspectief”, stelt Swinnen. “Ik zeg
altijd aan mijn studenten: een Hindoe-regisseur heeft een
andere opvatting over tijd en ruimte dan Martin Scorsese.”

Een gelijkaardig discours hield Johan Swinnen enkele jaren geleden tijdens een lezing in
Dublin. In de zaal zat iemand uit Bangladesh. Hij sprak Swinnen aan: “Je zegt dat nu wel alle-
maal, maar straks ga je naar huis en daarmee is de kous af.” De man bleek in Bangladesh
actief te zijn in een fotocollectief, een soort Magnum. Johan Swinnen besefte dat de man
gelijk had. Hij besloot zelf naar Bangladesh te trekken om er op grote schaal foto’s te helpen
archiveren. Hij vond de nodige middelen via een VLIR-UOS-project rond universitaire ontwik-
kelingssamenwerking.

Swinnen heeft een methodologie ontwikkeld om foto’s te verzamelen op een wetenschappe-
lijke en kunsthistorisch verantwoorde manier die het journalistieke overstijgt, de zogeheten
PAL-methode (Photo-Anthology-Learning).

Johan Swinnen ging in de hoofdstad Dhaka aan de slag met fotografen en onderzoekers van de
universiteit en het South Asian Institute of Photography om foto’s te verzamelen, te inventarise-
ren en getuigenissen van fotografen en fotobezitters met de recorder op te nemen. De geïnven-
tariseerde foto’s zijn afkomstig van bekende fotografen tot one-minute-photographers. Die bie-
den op straat hun diensten aan als instant-fotograaf. De one-minute-photography heeft een
schat aan foto’s opgeleverd die de geschiedenis van Bangladesh treffend weerspiegelen. Er is
overigens ook een oproep tot de bevolking geweest om de onderzoekers zoveel mogelijk
foto’s te bezorgen. Daar is massaal op gereageerd.

De foto’s worden niet alleen geïnventariseerd, ze worden ook getoond. Ze zullen onder meer
deel uitmaken van een nieuw museum over de geschiedenis van Bangladesh. Met foto’s kan
je niet alleen de geschiedenis vertellen, maar ze ook verwerken. Een bijzonder bewogen
geschiedenis, met de bloedige onafhankelijkheidsoorlog tegen Pakistan in 1971 en ontelbare
natuurrampen.

Duurzaam
“De mensen in Bangladesh hameren er steeds op dat het een duurzaam project moet zijn”,
zegt Johan Swinnen. “Dit maakt duidelijk dat ze er zelf enorm veel belang aan hechten. Het
zal de mensen misschien geen eten geven, maar wel respect doen krijgen. Dat is de kracht
van de fotografie.”

Ook studenten kunnen een beurs krijgen om stage te lopen in Bangladesh of op andere plaat-
sen waar prof. Swinnen actief is. “Ik ben blij met de reacties van mijn studenten. Eerst dach-
ten ze: wat doet professor Swinnen nu? Maar nu staan ze klaar om bij te springen.”

Het fotoproject in Bangladesh kreeg ondertussen ook de steun van Unesco Heritage. Johan Swinnen
kreeg de opdracht om het verder uit te werken voor erkenning als een Unesco-proefproject.

“Wie onderzoek doet 

naar fotografie, 

moet een nomade zijn.”
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W
at mannen vrouwen hebben
aangedaan doorheen de ge -
schiedenis en dan nog in ver-

schillende culturele systemen aanvaard
is, daar zijn geen woorden voor. Dit ver-
haal is nog niet geschreven. De his-story
is nog niet omgezet in een her-story,
noemen de feministen dit. Meer dan
een aantal signalen zijn nog niet gege-
ven. Dat deze al eens de vorm aange-
nomen hebben van karikaturen van het
feminisme is zeer begrijpelijk. Kreten
zijn niet altijd kunst.
Ik bedoel hier niet het zeer gruwelijke
gebruik om verkrachting als oorlogswa-
pen aan te wenden. Evenmin alle ande-
re vormen van geweld die het vrouwelij-
ke lichaam overkomen is. Ik heb het over
de beknotting van de vrouwelijke creati-
viteit in al haar facetten. De eerste pro-
testen tegen deze miskenning dateren
van het begin van vorige eeuw. Het
feminisme ontstond al aan het einde van
de negentiende eeuw, maar had eerst
andere katten te geselen dan de kunst.
Er bestaan vele mogelijke omschrijvin-
gen van feminisme maar de volgende
lijkt me nogal verhelderend: “Feminisme
is de overtuiging dat ‘gender’ een funda-
mentele categorie is geweest, en dat
blijft zijn, voor de organisatie van de cul-
tuur. Meer nog, het patroon van de orga-
nisatie bevoordeelt gewoonlijk mannen
eerder dan vrouwen.”(1)

De kunstgeschiedenis heeft haar klas-
siek geworden voorbeelden van talent-
rijke vrouwen die toch in de schaduw

Kunst en 

feminisme
prof. dr. Willem Elias

Vakgroep Educatiewetenschappen (Vrije Universiteit Brussel)

FIA CIELEN, FILM STILLS 1 + 1 = 1, VIDEOWERK IN LOOP, BRUSSEL 2007

“Ik heb het over 

de beknotting van 
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van mannen zijn blijven werken.
Berthe Morisot voor schilderkunst en
Camille Claudel voor de beeldhouw-
kunst. Het was wachten tot 1946 voor-
aleer Georgia O’Keeffe (1887-1986) de
eerste vrouw was om een retrospectie-
ve te krijgen in het Museum of Modern
Art in New York. De emancipatiestrijd
van de vrouw als kunstenaar brak maar
echt los vanaf de jaren zestig van vori-
ge eeuw. Exemplarisch voor de manne-
lijke overheersing in de kunst zijn wel
de ‘Anthropometrische’ happenings die
Yves Klein vanaf 1958 bracht. Hij druk-
te blauw geschilderde naakte vrou-
wenlichamen af op papier en gebruik-
te de vrouw dus als penseel of als een
drukmachine. Lik op stuk kreeg hij van
Shigeko Kubota die op een Fluxus -
festival in New York (1965) een kwast
aan haar slipje vastmaakte en aldus
een Vagina Painting realiseerde. De
Fluxusbeweging stond voor de heracli-
tische gedachte van het panta rhei. Als
alles vloeit in de wereld, moet ook de
kunst in beweging blijven. Van nature
weten vrouwen overigens met vloed
om te gaan. Het was er Kubota niet
enkel om te doen Yves Klein te paro-
diëren. Het was ook een reactie op de
te ejaculatieve techniek van de drip-
pings van Jackson Pollocks action pain-
ting. Hoewel de Fluxusbeweging met
de happenings en de performances
vooral een mannenaangelegenheid
was, zijn toch een aantal vrouwen in
het begin van de jaren zestig op die kar
gesprongen. Deze kunstvorm houdt
immers de mogelijkheid in van zowel
zeer persoonlijk te zijn als er een poli-
tieke dimensie aan toe te voegen. Op
zoek naar de eigenheid van de vrouw,
belandt men al vlug bij haar vagina. Dit
deel van de lichamelijkheid is dan ook
vaak voorwerp van het artistieke
gebeuren waarin de beeldende kunst
een theatrale uitbreiding krijgt. Naast
de intieme demonstraties wordt de
aandacht gevestigd op de onderdruk-
king door de man in tal van sociocultu-
rele sferen en de eraan verbonden poli-
tieke gevolgen. Behalve de reeds ver-
melde Kubota, zijn bekende kunste-
naars Niki de Saint Phalle (1930-2002)
met haar veelkleurige liggende vrou-
wen die men tussen de benen wande-

lend kan bezoeken en de Poolse
Magdalena Abakanowicz (1930) met
haar textiele sculpturen. Textiele kunst
wordt sowieso met vrouwen in ver-
band gebracht. De kracht zit er hem in
om dusdanig werk te maken zodat dit
oude medium geherwaardeerd wordt.
Maar het boegbeeld is Louise
Bourgeois (1911) die als adept van het
surrealisme reeds vanaf 1947 sensuele
objecten maakt met een symboliek
waarin zowel mannelijke als vrouwelij-
ke erotiek versmolten zitten. 

Deze combinatie van vrouwelijke erva-
ringen met politieke bedoelingen,
namelijk het openen van de ogen van de
mannelijke blik op de wereld, zet zich
voort aan het begin van de jaren zeven-
tig. Nieuw zijn de tentoonstellingen met
enkel kunstenaressen (de regel om
enkel mannelijke soortnamen te gebrui-
ken was nog niet ingevoerd). Twee
beroemde feministen, Judy Chicago en
Miriam Schapiro organiseren zelfs een
Feminist Art Program aan het California
Institute for the Arts met klassen enkel
voor vrouwen. Judy Chicago formuleert
een kunsttheorie die gebaseerd is op de
ontwikkeling van de verbeelding
omtrent wat ze haar centrale kern
noemt: “my vagina, that which made
me a woman”.(2) Haar ‘Red Flag’ (1971),
een fotolitho waarop te zien is dat ze
een gebruikte tampon wegneemt, is er
een ophefmakend voorbeeld van. Deze
vrouwelijke realiteit wordt aldus in de
mannelijke openbaarheid gebracht. Wat
sommige mannelijke critici niet belet
heeft dit met Freud in het achterhoofd
een beeld van castratie te noemen. Het
feminisme is immers geen gemakkelijke
strijd vermits de fallocentrische kijkwijze
dermate sociocultureel ingebakken blijkt
te zitten. Een dergelijke vaginale estheti-

ca heeft ook Carolee Schneemann
(1939) geïnspireerd. Haar werk ‘Interior
Scroll’ (1975) is een happening waarbij
ze naakt en beschilderd op een tafel een
tekst voorleest van een papierrol die in
haar vagina verborgen was. Het bevat
een kritiek van een mannelijke filmma-
ker op haar werk, die het als te weinig
rationeel afdoet. In een performance
‘Rhythm O’ (1974) laat Marina
Abramovic (1946) zich door toeschou-
wers naar hartenlust bepotelen. Er mag
ook gebruik gemaakt worden van twee-
ënzeventig objecten waarvan de meeste
pijn kunnen doen (zaag, vork, naalden,
scheermesjes…). Ze komt er niet alleen
met kleerscheuren vanaf maar wordt
ook echt gepijnigd en verwond. De
bedoeling van de act is verwezenlijkt: de
mens is een agressief wezen. 

Ook in de jaren zeventig ontstaan
belangrijke theoretische teksten.
Vrouwelijke kunstenaars zijn zeldzaam
in de geschiedenis, vrouwelijke filoso-
fen zo goed als afwezig. Ze waren wel-
kom in de tuin van Epicurus, maar daar
is het zowat bij gebleven. Simone De
Beauvoir (1908-1986) is dan ook een
welkome verschijning. In ‘Le deuxième
sexe’ (1949) formuleert ze de beroemd
geworden gedachte dat men niet als
vrouw geboren is, maar dat men vrouw
wordt als levensproject. In de jaren
zeventig krijgt ze versterking van twee
vrouwen, Luce Irigaray (1930) en Julia
Kristeva (1941). Beide dames verte-
genwoordigen het zogenaamde diffe-
rentiedenken dat naar het einde van
het decennium alsmaar meer opgang
maakt, ook binnen het feminisme. De
seksuele eigenheid wordt niet meer
bekeken als een biologische bepaling
maar als een culturele constructie. Ook
de psychoanalyse gaat meer aan
invloed winnen, vooral via de herden-
king van Freud door Jacques Lacan.
Deze Franse structuralist hecht veel
belang aan de ‘andere’. Beeldende
kunstenaars spelen in op dit concept.
De feministische kunst geeft minder en
minder een positief beeld van de
vrouw, maar formuleert een kritiek op
het mannelijke autoritaire systeem. De
cultureel gedetermineerde blik, voyeu-
risme incluis, wordt geanalyseerd en

D
o

ss
ie

r

“Vrouwelijke kunstenaars 

zijn zeldzaam 

in de geschiedenis, 

vrouwelijke filosofen 

zo goed als afwezig.”



MARIE-JO LAFONTAINE, A LAS CINCO DE LA TARDE, VIDEOINSTALLATIE EN 2 FILM STILLS



24 SEPTEMBER-OKTOBER 2009

de artistieke originaliteit, die eigen zou
zijn aan de man, wordt in vraag
gesteld. De clichés waarin we de vrou-
wen gedwongen hebben, worden
zichtbaar gemaakt. De foto’s en film
stills van Cindy Sherman (1954), waar-
in ze zelf optreedt in de verschillende
vrouwenrollen, illustreren dit buitenge-
woon goed. Tevens is het een stevige
ondermijning van de opvatting dat er
vaste identiteiten bestaan. Barbara
Kruger (1945) van haar kant valt het
fallocratische machtssysteem aan met
de middelen die het zelf gebruikt: slo-
gans in autoritaire typografie, versterkt
met sterk ideologisch geladen beeld-
materiaal ter ondersteuning. De bood-
schap is echter kritisch geladen. 

Deze trend/beweging zet zich verder in
de jaren tachtig. Een aantal feministi-
sche kunstenaars breekt internationaal
door. Maar er komt een probleem bij.
Een aantal zwarte vrouwen wijst erop
dat het feminisme een blanke aangele-
genheid is. Ze vertrekken vanuit een
protest tegen een dubbele onderdruk-
king, deze van vrouw, maar ook deze
van sociale minderheid. Hierdoor wordt
het feminisme solidair met andere
groepen die slachtoffer zijn van maat-
schappelijke achterstelling. Het begin
van de AIDS-epidemie werpt een scha-
duw op de seksuele bevrijding van de
vrouw. Hierdoor wordt het een fre-
quent thema. Zo bijvoorbeeld in de
foto’s van Nan Goldin (1953). We zitten
ondertussen in de periode die men het
postmodernisme noemt. Eén van de
aspecten ervan is het opheffen van het
onderscheid tussen kunst en populaire
cultuur en zelfs gewoon de levenserva-
ring als middelen om zich uit te druk-
ken. Het feminisme heeft hierop inge-
speeld. De Guerrilla Girls bijvoorbeeld
gebruiken eind de jaren tachtig
gewoon een poster om hun boodschap
te verkondigen. De bekendste actie van
deze anonieme groep vrouwen,
gemaskerd met een gorillakap, is de
slogan: “Do women have to be naked
to get into the Met. Museum?” onder-
steund met de informatie: “Less than
5% of the artists in the Modern Arts
sections are women, but 85% of the
nudes are female.”

Begin de jaren negentig verschuift de
interesse van de feministische kunste-
naars naar de lijfelijkheid. Er wordt
ingespeeld op de freudiaanse gedach-
te van het lichaam als polymorf per-
vers. De vrouwen onderzoeken dit
fenomeen bij zichzelf in al zijn ver-
scheidenheid en zijn niet langer
begaan met de mannenblik die hun
lichaam fetisjeert. In de jaren tachtig
werd er veel beroep gedaan op de
media taal en fotografie. De jaren
negentig kende een terugkeer naar de
traditionele schilder- en beeldhouw-
kunst. De schilderijen van Marlene
Dumas (1953) blijven in dit verband
zeker in het geheugen hangen. Als
communicatiemiddel werd er eerder
beroep gedaan op objecten dan op
woorden. Met een bijzondere aan-
dacht voor het viscerale. De kunst
wordt ook speelser, al eens met zin
voor humor, maar vooral ook een
onder de loep nemen van het senti-
mentele en de evocatie van het kinder-
lijke. Er wordt vaak met machogedrag
gelachen. Het lichaam kent zijn lusten,
maar ook pijn, ziekte en aftakeling
komen aan de orde. Er blijft kritiek op
de uitsluiting van vrouwen uit het offi-
ciële artistieke gebeuren. Bekend werk
hieromtrent uit Documenta IX (1992) is
dat van Zoe Leonard. In de Neue
Galerie, een Duits historisch kunstmu-
seum, werden in een afdeling de acht-
tiende en negentiende-eeuwse land-
schappen en de portretten van mannen
weggenomen. Deze waar de vrouw de
hoofdrol speelde bleven hangen. De
lege plekken werden ingevuld met in
close-up gefotografeerde vagina’s.
Sarah Lucas (1962) maakt installaties
met oude gebruiksvoorwerpen en tij-
delijke objecten (fruit, groenten, vis…)
om de sleur en de vergankelijkheid van
de vrouw-manrelatie op te roepen.

De eeuwwisseling is de voorspelbare
periode om even terug te blikken en
de onderdrukking en de hierbij opgelo-
pen schade te herdenken en terug in
vraag te stellen. Het genderfenomeen
wordt op zijn grenzen bekeken, ook op
de mate van de overschrijdbaarheid
ervan. Soms wordt het stereotiepe en
het banale van het dagelijkse leven
opgeroepen. Qua materiaal wordt vaak
beroep gedaan op het weven en het
breien, van oudsher vrouwentechnie-
ken. Hier zit een groot verschil tussen
het feminisme dat de gelijkheid opvor-
dert en het feminisme dat het verschil
beklemtoont. Het eerste verwerpt het
gebruik van de typische materialen
waarmee de vrouw pleegt te werken,
als zijnde teveel verbonden aan huis-
stijl. Het tweede wil juist een eerher-
stel van die materialen en betwist de
mannelijke hiërarchie die in dat mate-
riaalgebruik ingevoerd werd. Borduur-
en haakwerk worden dus in ere her-
steld als zijnde specifieke feminiene
vrouwentaal. Nu niet als terugkeer
naar het ambachtelijke, maar als
beklemtoning van het textiele als cul-
turele basis. Ook teksten zijn weefsels.
Met draden worden nostalgie en
melancholie opgeroepen. Maar ook
een toekomst. Wat is internet anders
dan een weefsel van weefsels?
Het is duidelijk dat de invulling van het
feminisme doorheen de tijd evolueert.
Hierboven heb ik geschetst hoe dat
ook zichtbaar is in verschillende artis-
tieke uitingen. Toch wil ik de theorie
nog eens overzichtelijk brengen op
basis van een artikel van prof. Katlijne
van der Stighelen.(3)

De oudst gekende daad die het start-
sein is geworden van het denken over
de vrouw in de kunst en haar geschie-
denis is van vandalistische aard.
Gevangenis riskeren voor een wel bij-
zondere vorm van cultuurparticipatie,
toont de ernst van de maatschappelij-
ke relevantie van de kunst. Op 11
maart 1914 beschadigde Mary
Richardson in de Londense National
Gallery het schilderij ‘Het toilet van
Venus’ van Velázquez (1599-1660). Ze
deed dit met een bijl. Bedoeling was
de aandacht te vestigen op de wijze
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“De oudst gekende daad 

die het startsein is geworden 

van het denken over de vrouw 

in de kunst en haar geschiedenis

is van vandalistische aard.”
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waarop vrouwen als lustobject werden
gebruikt in een artistiek genre dat door
mannen voor mannen werd ontwik-
keld. Wie niet horen wil moet voelen.
Wie de verantwoordelijkheid draagt is
niet duidelijk. Mary of de mannen-
maatschappij? Spijtig is dat het slacht-
offer een goed kunstwerk was. Vanaf
de tweede golf van het feminisme
gebruiken kunstenaars eerder de kunst
om hun protest te tonen dan haar te
vernietigen. Theoretisch kan men drie
verschillende visies onderscheiden, die
weliswaar wat verschillen in tijd, maar
toch ook samen voorkomen.
“On ne naît pas femme, on le devient”
is de uitspraak van Simone de Beauvoir
die de waarde van een slogan verkre-
gen heeft. Haar boek ‘Le deuxième
sexe’ werd al eens door hoogleraren
de collegezaal ingesmeten. Dat zegt
iets over de reactie van geleerde man-
nen op die feministische bijbel. Hierin
bekeek ze de geschiedenis vanuit
vrouwelijk standpunt en vestigde ze
de aandacht op een specifieke vrou-
welijke belevingswereld die tot stand
is gekomen door aanpassing aan de
culturele omgeving. De maatschappij
bepaalt hoe men vrouw is, eerder dan
een aangeboren natuur. Het verlangen
naar gelijkheid zette kunsthistoricae
ertoe aan op zoek te gaan naar mis-
kende vrouwelijke kunstenaars. Al snel
werden er vrouwen gevonden met
evenveel talent als mannen, maar met
minder museale erkenning. Dit gelijk-
heidsdenken heeft een wedijver ont-
ketend die heel wat studies opgele-
verd heeft die deze misgroei gedeelte-
lijk gecorrigeerd hebben. Bij het verge-
lijkend rangschikken blijft men echter
vertrekken van masculiene selectiecri-
teria. Wat niet wegneemt dat dit den-
ken toch een onmiskenbaar positief
resultaat heeft gehad, dat ik liever ver-
woord via een citaat van Katlijne van
der Stighelen: “Belangrijker is echter
dat naast de ‘idolen’ een rode draad
werd uitgetekend die alle vingervaar-
dige vrouwen uit het verleden met
elkaar verbindt.” Een vrouwelijke tra-
ditie werd herkenbaar.
Gelijkheid met de man impliceert echter
dat de normen van de man interessan-
ter zijn. Een tweede strekking van het

feminisme gaf er dan ook de voorkeur
aan om het ‘verschil’ tussen beide
geslachten te benadrukken. Het vrou-
welijke werd bekeken als anders, naast
de mannelijke geschiedenis. Het femi-
nisme werd bekeken als een andere
weg met een eigen voelen, denken en
handelen. Een belangrijk onderscheid in
de terminologie werd ingevoerd. ‘Sekse’
wordt gebruikt voor het biologisch ver-
schil en ‘gender’ is de naam die men
geeft aan de wijze waarop er geslachts-
verschillen functioneren binnen de cul-
tuur, bijvoorbeeld rollenpatronen. 

Een filosofe die hier goed werk gedaan
heeft is de Belgische Luce Irigaray. Zij
wijst erop dat de ‘seksuele differentie’
ook talig is. Het is een lichamelijk ver-
schil dat mede vorm geeft aan de taal.
En omgekeerd krijgt de seksuele diffe-
rentiatie ook de vorm door de taal,
omdat identiteit in de taal gestalte
krijgt. De man-vrouwrelatie ziet zij dan
ook niet als een zaak van twee weder-
helften. Het verschil tussen man en
vrouw roept op tot een respect voor het
anders-zijn van de ander. Haar uit-
gangspunt is het inzicht van de onher-
leidbaarheid van de ander tot het ‘ik’
en van het ‘ik’ tot de ander. Dus zeker
geen wederzijdse toe-eigening. Zij ful-
mineert tegen een mannenfilosofie die
in het spoor van Plato de grot wil verla-
ten om de werkelijke wereld te aan-
schouwen, de ware wereld van het
licht, de wereld van de Ideeën. Voor
Irigaray is de grot het moederlijke-vrou-
welijke. We moeten de grot leren ken-
nen als de oorsprong van ons materieel
bestaan, namelijk de zintuigen en het
lichamelijke. Het moederlijke-vrouwe-
lijke is de bron van het denken en van
de cultuur. Het is de eerste omgeving
waarin een levend wezen kan groeien.
Volgens Irigaray behoort dit moederlij-

ke-vrouwelijke tot het onbewuste van
de cultuur, maar is het niet volledig ver-
geten. Het blijft aanwezig als het
‘andere’ verhaal, leesbaar tussen de
regels van de filosofie, de wetenschap
en de religie. Soms zichtbaar via
bepaalde kunstwerken.
Behalve het opeisen van de gelijkheid
tussen mannelijke en vrouwelijke kun-
stenaars en daartegenover de overtui-
ging dat niet de gelijkheid maar het
verschil moet benadrukt worden, is er
nog een derde theorie die opgang
gemaakt heeft. Het kan moeilijk anders
dan dat ook de wending in het denken,
die men postmodernisme genoemd
heeft, haar invloed gehad heeft op
nieuwe feministische inzichten, die
men zelfs ‘postfeministisch’ is gaan
noemen. Dit vooral omdat men het pro-
bleem van de wanverhoudingen in de
maatschappij tussen man en vrouw als
een ruimer sociaal probleem is gaan
zien. Verbanden worden gelegd met
andere vormen van sociale uitsluiting.
Daarenboven is men niet zozeer geïnte-
resseerd in de feiten, bijvoorbeeld
gelijkheid of verschil, maar wel in hoe
betekenissen in verband met vrouwe-
lijkheid tot stand komen. Hoe worden
ze maatschappelijk geconstrueerd. Deze
manier van kijken, noemt men decon-
structie. Deze term, ingevoerd door de
Franse filosoof Derrida, betekent geen
afbraak of destructie, maar duidt een
methode aan om de wijze bloot te leg-
gen waarop maatschappelijke beteke-
nissen tot stand komen. Hoe komt het
dat men het ene mannelijk noemt en
het andere vrouwelijk? Welke criteria
worden gebruikt om rangschikkingen
en selecties uit te voeren binnen de
kunstwereld? Welke machtsmechanis-
men spelen hierbij een rol? Het is dui-
delijk dat hier een verschuiving van
aandacht is gebeurd. Niet naar wat de
essentie van de vrouw zou kunnen zijn
wordt gezocht, maar naar welke tekens
maken dat iets al dan niet als vrouwe-
lijk bekeken wordt.

Voetnoten
(1) H. Reckitt & P. Phelan, Art and feminism, Phaidon,

Londen, 2001, p. 18.
(2) O.c., p. 36.
(3) K. Van der Stighelen, “Vrouwen als boeketten verpakt”,

in: A. Van Den Eynden, Vrouwenportretten, Museum
Mayer van den Bergh, Antwerpen, 2007, pp. 47-63.

“Het verlangen naar gelijkheid

zette kunsthistoricae ertoe aan 

op zoek te gaan naar 

miskende vrouwelijke 

kunstenaars.”



LILIANE VERTESSEN, BAR, 1987
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Art Without Bars (Kunst kent geen tra-
lies / Art sans barreaux) werd in 2000

opgericht als feitelijke vereniging voor het
organiseren van kunsttentoonstellingen
en daaraan gekoppelde workshops voor
personen die tijdelijk in detentie verblij-
ven. Dit gebeurde vanuit de overtuiging
dat kunst en cultuur een toenemende
humanisering binnen de detentie konden
realiseren. In 2005 werd de organisatie
omgevormd tot een vereniging zonder
winstoogmerk, wat het startpunt bete-
kende voor de geplande professionalise-
ring. Art Without Bars organiseert niet
alleen tentoonstellingen van kunstenaars
in vrijheid binnen de gevangenis, zij stelt
ook kunst ten toon van gedetineerde en
niet-gedetineerde kunstenaars op publie-
ke plaatsen. Met deze werking probeert
men bij te dragen tot de reïntegratie van
de gedetineerden in de maatschappij na
hun vrijlating. Ook meent Art Without
Bars dat gedetineerden evengoed als
iedereen recht hebben op cultuur en cul-
tuurparticipatie. Hun straf is de opsluiting,
maar niet het uitgesloten worden uit het
culturele gebeuren.
Art Without Bars werkt samen met ver-
schillende partners. Een voorbeeld is de
tentoonstelling ‘L’imaginaire griffoné/Graf -
fiti van de gevangen verbeelding’. Tijdens
het ‘Festival des Libertés /Vrij heids festival’
(een initiatief van Bruxelles Laïque en het
Provinciaal Centrum Morele Dienst ver -
lening van het Brussels Hoofdstedelijk
Gewest van de Unie Vrijzinnige Ver -
enigingen) vond in november 2007 te
Brussel een tentoonstelling plaats waarbij
foto’s van graffiti werden tentoongesteld.
Er waren zowel opnamen van karikaturen
van 19de eeuwse cipiers als foto’s van
hedendaagse graffiti uitgestald. De verza-
meling maakt deel uit van het archief van
Art Without Bars en bevat zowel graffiti
van het Tuchthuis van Vilvoorde als recen-
te graffiti van de isolatiecel van de gevan-
genis van Oudenaarde. 

Art Without Bars
Franky Bussche

hoofd van dienst Studie en Onderzoek
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beeldhouwen. Toch heerst nog steeds
een taboe rond deze praktijk in het
penitentiaire milieu. Bij clandestien
gebruik van zelfvervaardigde tatoeage-
apparatuur loopt men gevaar voor de
verspreiding van onder andere HIV en
hepatitis. In 2007 kwam een akkoord
tot stand met de penitentiaire overheid
over de samenwerking gedurende een
jaar tussen de vzw en de gedetineer-
den van Oudenaarde met als einddoel
een tentoonstelling die tatoeagepraktij-
ken en bodypainting bespreekbaar zou
maken. Het tentoonstellingsproject ‘The
ornamental body’ omvat drie luiken.

Luik 1: Een tentoonstelling die rond-
reist in penitentiaire centra.
Oorspronkelijk zouden gedetineerden
elkaars tatoeages fotograferen. Stu den -
ten van de Sociale Hogeschool Hever lee
en van de kunstschool La Cambre parti-
cipeerden in 2007 actief aan workshops.
Uiteindelijk zou de 27-jarige Française
Mariette Michaut de foto’s nemen. De
presentatie bestaat uit drie delen:
- Een eerste gedeelte bestaat uit vijf

groepen lightboxen met beelden van
de making-of van de tentoonstelling
met muziek, interviews en getuige-
nissen.

- Een tweede gedeelte bestaat uit pla-
ten met detailopnamen van geta-
toeëerde en beschilderde lichamen
van de gedetineerden.

- Een derde gedeelte dat buitenstaan-
ders in de bezoekersruimte kunnen
bekijken houdt een pleidooi voor de
opwaardering van bodyart binnen de
penitentiaire sector en probeert het
verschijnsel van tatoeage bij gedeti-
neerden uit de taboesfeer te halen.

De première van de tentoonstelling
vond plaats in de gevangenis van
Oudenaarde en maakte nadien een
rondreis in verschillende gevangenissen.

Luik 2: De tentoonstelling toegankelijk
voor een ruim publiek:
‘The ornamental body’ Mariette
Michaud en vijf kunstenaars. ‘Inmate
Tattoo’ met de foto’s van Mariette
Michaut vormde voor De Witte Zaal te
Gent de aanleiding om nog vijf kunste-
naars uit te nodigen om hierover te
reflecteren. Een videoportret van een
gedetineerde en een diamontage van
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Projecten
Project I Inmate art

uit het interbellum
Luik 1: Een publicatie van tekeningen
uit het interbellum onder de titel
‘Fatalitas’.
Inmate art is kunst gemaakt door men-
sen die wegens criminele feiten in
afzondering zijn geplaatst. Dokter Jean
Lacassagne was een voorvechter van
deze specifieke kunsttak. Hij is in 1886
geboren in Lyon als zoon van de
beroemde wetsdokter Alexandre
Lacassagne, die als dermatoloog de
tatoeage als onderwerp van studie
introduceerde. Geïnspireerd door de
ziekenbezoeken met zijn vader aan de
hospitalen en tuchthuizen van Lyon
publiceerde Jean later als dermatoloog
regelmatig over dit onderwerp. Jean
raadde zijn gedetineerde patiënten aan
om door te tekenen en te schrijven een
uitweg te vinden voor hun vertwijfe-
ling. In 2007 werd een manuscript van
een zekere M.Migron in de archieven in
Lyon in verband gebracht met een lot
tekeningen van dezelfde hand. Enkele
tekeningen illustreerden nauwgezet de
tekst. De recidiven van M.Migron, door
hemzelf verteld en geïllustreerd, vor-
men de rode draad van het verhaal.
Werk van verschillende kunstenaars
werd gekozen om het verhaal van
Migron bijkomend te illustreren. De
tweetalige publicatie ‘Fatalitas! Van
sletten, flikken en brommers… Putes,
poulets, prisonniers racontent…’ kost
€14 plus €5 verzendingskosten voor
het binnenland te bestellen via: 
artwithoutbars@skynet.be door stor-
ting op rekening 734-0147522-91

Luik 2: Een tentoonstelling van Franse
Inmate art uit het interbellum.
In samenwerking met het museum Dr.
Guislain te Gent zal in 2010 een tentoon-
stelling van deze Franse Inmate art
plaatsvinden waarbij het levenswerk van
dokter Jean Lacassagne centraal zal staan.

Project II Inmate Tattoo
Tatoeage is een belangrijke manier om
diepe gevoelens op een quasi onuitwis-
bare wijze te ventileren, te meer daar
gedetineerden niet kunnen of niet
mogen beschikken over de nodige
materialen om te schilderen of te

de making-of van ‘Inmate Tattoo’ bre-
ken een lans voor onderzoek naar nieu-
we trends van lichaamsversiering in
het penitentiair milieu.

Luik 3: Een rijkelijk geïllustreerd boek
over het onderwerp rondt het project
af.
‘The ornamental body. From inmate tat-
too to body painting.’ Deze publicatie
bevat bijdragen onder meer over het
belang van het ornament bij lichaams-
versiering sinds Warhol, over de medi-
sche en juridische aspecten van inmate
tattoo, over piercings en een interview
met een bekend tatoeëerder.

Project III Concours met Kruim
In crea-ateliers of in de afzondering van
de cel kunnen gedetineerden met de
techniek van het broodkruim en ook
met papier-maché aan de slag. In mei
2010 worden awards toegekend door
een internationale jury waarin Jan Hoet
zetelt. Dankzij een mecenaat kunnen
prijzen toegekend worden aan de
beste gedetineerde artiesten. De inge-
diende kunstwerken zullen samen met
werken van hedendaagse kunstenaars
getoond worden in de zomer van 2010
aan een ruim publiek.

Archief kunst en detentie
Art Without Bars vzw bouwt een archief
uit over kunst in detentie in de zetel te
Bertem. Alle items zijn digitaal geregi-
streerd. Het bestand kan met search
tools geraadpleegd worden door vor-
sers die zich vooraf melden. Bezoekers
kunnen de boeken ter plaatse raadple-
gen. Het archief bevat zowel boeken,
tijdschrift- en krantenartikels als DVD’s
en omvat de verschillende kunsttakken.
Alle boeken en informatiemateriaal
over kunst in het penitentiair milieu
worden aanvaard en digitaal verwerkt.

Vzw Art Without Bars
Blokkenstraat 301
3060 Bertem
Tel.: 016 47 17 36
Fax: 016 47 05 62
artwithoutbars@skynet.be
www.artwithoutbars.be 

Bron
website van Art Without Bars www.artwithoutbars.be
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Ik ontmoette haar in
zijn woonkamer

Interview met Raf Coenjaerts

Sonny Van de Steene

consulent-stafmedewerker 

IK MAAKTE KENNIS MET HAAR BIJ EEN VRIEND VAN ME. IN ZIJN WOONKAMER HING ÉÉN

VAN HAAR WERKEN. DE RUIMTE LEEK ANDERS DAN ER VOOR. BAADDE IN EEN FRISSE

LEVENDIGHEID. WE PRAATTEN ER OVER EN BLEEK DAT ZE HAAR KUNSTWERKEN UITLEENT.

IK MAAKTE ALDUS KENNIS MET DE MOGELIJKHEDEN VAN DE VZW KUNST IN HUIS.

ENKELE MAANDEN LATER ZIT IK VOOR HAAR DIRECTEUR, RAF COENJAERTS. WAT PAST

BETER IN EEN VRIJZINNIG NUMMER OVER KUNST DAN EEN INITIATIEF DAT KUNST VOOR

IEDEREEN TOEGANKELIJK MAAKT? 

EEN GESPREK…

RAF COENJAERTS © TIM VAN DE VELDE

“Klanten zeggen 

me vaak dat er over 

het kunstwerk dat 

bij hen hangt, 

gesproken wordt. 

Het kunstwerk is een middel 

tot communicatie tussen 

kunstenaar en kijker, en 

de mensen onderling 

die het zien.”
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Wat is Kunst in Huis?

31 jaar geleden hebben de Vlaamse
Gemeenschap en de toenmalige over-
koepelende organisatie voor de Cul -
turele Centra de vzw Kunst In Huis
opgericht. Kunst In Huis kreeg twee
grote doelstellingen mee: via kunstuit-
leen promotie maken voor jong-
Vlaamse kunstenaars en opzoek gaan
naar een publiek voor die kunstenaars
en hun werken. 

Vanuit welke behoefte werd Kunst in huis
opgericht?

Vanuit de toenmalige politiek voelde
men de nood om cultuur te spreiden
over Vlaanderen, om cultuur dichter bij
de mensen te brengen. Vanuit die cul-
tuurspreidingsgedachte heeft men de
culturele centra opgericht. Waar de
Culturele Centra vooral infrastructuur
voor theater en tentoonstellingen had-
den, zag men ook het nut van een bij-
komende democratiserende instantie,
Kunst In Huis, die zonder barrières
beeldende kunst bij de mensen wilde
brengen. Veel kunstinstellingen zijn
nog elitair. De financiële en artistieke
drempel is groot. Kunstuitleen, een
idee dat vanuit Nederland kwam, zorgt
ervoor dat kunst rechtstreeks en op een
betaalbare manier in de leefomgeving
-hetzij werkomgeving, hetzij huiska-
mer- van mensen terecht komt. We zijn
een toegankelijk kanaal tot kunst.
Belangrijk daarbij is dat we een divers
aanbod hebben. We tonen hiermee
wat allemaal mogelijk is. We bieden
een open kijk op de wereld via honder-
den visies van kunstenaars en niet de
visie van bijvoorbeeld één galerie.

Op de website van Kunst In Huis staat volgende: 
“Kunst In Huis wil niet het zoveelste distri-
butiekanaal voor actuele kunst zijn, maar
stelt een unieke ervaring van omgaan met
kunst centraal, waarbij niet het bezitten
van het kunstwerk, maar wel de kunst -
ervaring centraal komt te staan.”

De basisactiviteit van Kunst In Huis is het
uitlenen van kunst. De objecten die we
ter beschikking stellen, kunnen worden
meegenomen naar huis. Het is belang-

rijk dat er een communicatie met het
werk ontstaat. Dit is de unieke kunst -
ervaring. Het is de bedoeling dat je het
werk kan blijven appreciëren, dat je de
gelaagdheid van het werk kan ontdek-
ken, dat je de relatie met jezelf, je
omgeving, de maatschappij kan zien.
Het kunstwerk is een middel tot commu-
nicatie tussen kunstenaar en kijker, en 

de mensen onderling die het zien. Door
Kunst In Huis moet je niet noodzakelijk
meer naar een galerie gaan en een werk
kopen om te genieten van die unieke
kunstervaring. Het is zoals bij het lezen
van een boek. Wanneer je het boek
gelezen hebt, dan draag je dit daarna
met jezelf mee. 

Over naar de kunstenaar

Kunst In Huis staat als verbindingsorgaan
tussen de kunstenaar en het publiek.
Op welke manier vindt Kunst In Huis haar
kunstenaars?

Dit gebeurt op diverse manieren. Op dit
ogenblik beschikken wij over een
bestand van zo een 700 kunstenaars
die werk in onze collectie hebben. Zij
vormen dan ook ons eerste aanspreek-
punt. Als wij eind augustus een nieuwe
selectie doen, dan schrijven we die 700
kunstenaars aan. Ook mailen we de
afgestudeerden en laatstejaars van de

kunstscholen. Ze krijgen daarbij de data
waarop ze werk kunnen aanleveren.
Ook prospecteren we actief. Mijn mede-
werkers en ikzelf bezoeken tentoonstel-
lingen, eindejaarspresentaties van
kunstscholen…, kortom alle evenemen-
ten waar kunstenaars zichzelf en hun
werk presenteren. We polsen dan bij
kunstenaars of ze bereid zijn werk ter

selectie aan te bieden. Een ander
kanaal wordt gevormd door kunste-
naars die ons leren kennen, via mond-
tot-mondreclame en onze activiteiten,
en vragen of ze werk kunnen leveren.
Zo hebben we geparticipeerd aan de
meet-and-greet-dagen van het Kunst en -
 loket. Tijdens deze dagen stelden een
aantal galerieën en kunstinstellingen
zichzelf voor en konden belangstellen-
de kunstenaars met hen in gesprek
gaan. We organiseren zelf selectiead-
viesdagen. Kunstenaars die hun werk
graag in onze collectie willen hebben,
moeten dit eerst ter selectie aan de
selectiecommissie voorleggen. Op zo
een adviesdag bespreken we, met een
open geest, de collectie in gedachten
en afgaand op de criteria van de selec-
tiecommissie, met de kunstenaars of
het wel zinvol is om werk ter selectie
aan te bieden. We doen dit om men-
sen te behoeden voor teleurstelling en
te grote kosten, voor bijvoorbeeld
kaders en transport. 
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EEN HUISGEZIN IN VLAANDEREN © CARINE DEMETER
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Hoe is de selectiecommissie samengesteld?

De selectiecommissie, die dus de werken
kiest die in de collectie terecht komen,
bestaat uit een aantal specialisten aange-
duid door de Raad van Bestuur/Algemene
Vergadering van Kunst In Huis, aangevuld
met enkele leden van onze Raad van
Bestuur/Al gemene Vergadering. Deze      

specialisten worden gekozen op basis
van hun voeling met hedendaagse
kunst en hun engagement met betrek-
king tot Kunst In Huis. De specialisten
hebben een diverse achtergrond. Zo
zitten er bijvoorbeeld directeurs van

Cultuurcentra, een fotograaf en vorm-
gever in. 

Welk soort werken komen in aanmerking
om in de collectie opgenomen te worden?
Welke criteria zijn er?

In principe komt ieder soort werk in aan-
merking. De jury hanteert een aantal

criteria bij de selectie van werk. Het eer-
ste is de artistieke kwaliteit, die globaal
genomen het belangrijkste is. Nog een
criterium is de technische haalbaarheid.
Kunnen we het werk transporteren? Is
het werk niet te fragiel? Kan het met

andere woorden technisch gezien uit-
geleend worden, hetzij aan particulie-
ren, hetzij aan bedrijven? Daarnaast
wordt ook gekeken naar de actualiteit.
Het werk moet voeling hebben met
hedendaagse tendensen en moet
recent werk zijn van de kunstenaar. Dit
laatste is niet zo evident, aangezien veel
kunstenaars hun laatste werk willen 

voorbehouden voor galerieën, hun
volgende tentoonstelling of als basis
voor nieuw werk. 
Om hieraan een mouw te passen, wer-
ken we sedert dit jaar samen met het
Rodenbach Fonds. 
Het Rodenbach Fonds -een initiatief
van de brouwerij Palm- reikt drie
Awards met een gezamenlijke waarde
van 13.000 euro uit. Alle werken die bij
Kunst In Huis ingediend worden ter
selectie, komen ook in aanmerking
voor de Rodenbach Awards. Dit zal kun-
stenaars aanzetten om hun recentste
en bekendste werk ter beschikking te
stellen van Kunst in Huis, waardoor de
kwaliteit van onze collectie ongetwij-
feld zal toenemen.

Wat zijn de voordelen voor de kunstenaar
zelf om een kunstwerk aan te leveren bij
Kunst In Huis?

De kunstenaar heeft een divers aantal
voordelen. Ten eerste is er het financiële
voordeel. Iedere kunstenaar krijgt voor
zijn of haar werk dat in onze collectie
aanwezig is huurgeld. Mo men teel is
dat 10 procent van de waarde van het
werk, met een maximum van onge-
veer 37 euro per werk per jaar. Hoewel
dat niet echt veel is, kan de kunste-

“Kunst In Huis kreeg 

twee grote doelstellingen mee: 

via kunstuitleen promotie 

maken voor jong-Vlaamse 

kunstenaars en opzoek gaan 

naar een publiek voor 

die kunstenaars en 

hun werken.”
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naar, indien hij of zij meerdere werken
in de collectie heeft, toch een aanzien-
lijk bedrag krijgen. In totaliteit betalen
we ieder jaar ongeveer 250.000 euro
aan huurgelden aan alle kunstenaars.
Hoewel we in eerste instantie verhu-
ren, kunnen werken ook door bedrij-
ven of particulieren gekocht worden.
Klanten betalen huurgeld per maand.
Er is een keuze tussen twee soorten
abonnementen: 9 euro of 20 euro per
maand. Wanneer geopteerd wordt
voor de 20 euro, dan krijgt de klant
een kooptegoed van ongeveer 14
euro. De klant kan zo sparen en op een
bepaald ogenblik een werk kopen.
Jaarlijks verkopen we tussen de 200 en
250 werken. 
Naast het financiële voordeel voor de
kunstenaar is er ook het morele en
promotionele.
Op dit moment bevat onze collectie zo
een 7.500 kunstwerken, waarvan twee
derde uitgeleend zijn.
Deze werken hangen bij mensen thuis
of op hun werkplek. Kunstenaars kun-
nen via de centrale beeldcatalogus zien
welke van hun werken door wie
geleend is. Zo merken ze dat er met
hun werk wordt geleefd. Dat geeft een
soort van zingeving. Het werk staat
niet op een zolder, maar er gebeurt iets
mee en er wordt over gesproken.
Bovendien kunnen ze, via de adresge-
gevens, de personen die hun werk ont-
lenen ook als potentiële klant uitnodi-
gen voor eventuele tentoonstellingen. 
Sommige kunstenaars vinden het soci-
ale aspect van Kunst In Huis een
enorm voordeel. Kunst In Huis geeft
mensen die niet in staat zijn om kunst
te kopen de kans om in contact te
komen met kunst in hun dagelijks
leven. Zij vinden Kunst In huis een legi-
tiem verspreidingskanaal naast de
andere.
Het is ook handig voor de kunstenaar
dat wij hen kennen. Wanneer wij pro-
jecten opzetten of wanneer we advies-
vragen krijgen, waarbij gevraagd
wordt naar een kunstenaar met een
bepaald soort werk, dan vissen wij
natuurlijk uit de vijver die we kennen.
Het zijn deze mensen die ons hun ver-
trouwen al gegeven hebben. Het is
hun werk dat we reeds presenteren. 

En nu over naar het publiek.

Wat is het profiel van het publiek van
Kunst In Huis?

Hoewel Kunst In Huis in principe voor
iedereen bedoeld is, heeft een klanten-
onderzoek uitgewezen dat het voorna-
melijk hoogopgeleiden tussen 35 en 55
jaar, die De Standaard, De Morgen,
Humo of Knack lezen, die naar Klara
luisteren en die naar Canvas kijken die
kunst lenen. Het is een publiek dat ook
regelmatig musea bezoekt. Hoewel er
zich onder onze klanten arbeiders
bevinden, vormen zij jammer genoeg
een minderheid. Een mogelijke verkla-
ring kan liggen in de opleiding, cultuur
vraagt nu eenmaal scholing.

Hoe vindt Kunst In Huis haar publiek? 

Jaarlijks organiseren we ‘een dag van
de kunstuitleen’. Dit jaar zal deze door-
gaan op zaterdag 21 november. Sedert
enkele jaren proberen we ook ieder
jaar een grootst publiekwervende cam-
pagne op te zetten in samenwerking
met een bepaald medium. Zo hebben
we dat al eens gedaan met De Morgen,
Knack, De Standaard en De Bond, het
tijdschrift van de Bond voor Grote en
Jonge gezinnen. We kozen voor deze
media omdat we via onderzoek weten
dat ons publiek daar zit. Een bijlage
met daarin de activiteiten van Kunst In
Huis wordt bij het medium gestoken.
Deze publicatie wordt ook verdeeld via
KBC-kantoren en onze filialen. Daar -
naast participeren we ook aan acties
waar we denken nieuwe leden te kun-
nen werven, zoals de Genste en
Antwerpse cultuurmarkt en de studen-
tenverwelkomingsdagen in Gent en
Leuven. Natuurlijk bepaalt het financië-
le luik of we campagnes kunnen uit-
werken of aan acties kunnen deelne-
men. Enkele jaren geleden deden we
mee aan de cultuurbrochure-actie van
De Standaard, daarna aan die van De
Morgen en Het Laatste Nieuws. De
geïnteresseerden vragen de brochure
aan. Enerzijds zien de potentieel nieu-
we klanten ons dan tussen de andere
culturele organisaties staan en ander-
zijds krijgen wij op het einde van de

actie een adressenlijst van de krant.
Vorig jaar ben ik daar jammer genoeg
niet op kunnen ingaan wegens een
gebrek aan middelen. 

Kunst In Huis heeft ook iets als een kunst-
cheque...

Een kunstcheque is een cadeau-abon-
nement voor Kunst In Huis. Bij een
gewoon abonnement moet je mini-
mum 1 jaar lid blijven. De prijs van 1
jaar lidmaatschap is voor veel mensen
te duur om weg te geven als cadeau.
Het voordeel is dan ook dat de koper
de waarde van de cheque zelf kan
bepalen. Deze cheques kennen ieder
jaar ook meer succes. 

Blijven mensen die zo een cheque krijgen
achteraf ook lid? 

We merken dat de kans groot is dat
mensen lid worden na het krijgen van
een cheque. Dat is althans de bedoe-
ling. We organiseren dan ook al eens
een promotieactie waarbij we kunsten-
cheques weggeven. Zo hebben we dat
al gedaan via het tijdschrift Decors, De
Standaard en KBC. Er is ook een
Vivabox waar een abonnement voor 3
maanden van Kunst in Huis aangebo-
den wordt. Vooral tijdens de einde-
jaarsperiode zijn deze succesvol. Een
kwart van de Vivabox-krijgers blijft lid.
Het bijkomende voordeel is dat deze
boxen in distributieketens, als Fnac,
staan waar wij normaal gezien niet
binnenraken. Door de kunstcheques en
Vivabox leren mensen die we anders
nooit zouden kunnen bereiken ons
kennen. De mond-tot-mondreclame
die hierop volgt creëert een sneeuw-
baleffect. Het is één van onze betere
promotiemiddelen.

Wat drijft mensen tot het huren van kunst? 

Tot mijn spijt blijkt uit onderzoek dat
het gros van de mensen kunst huurt
omdat ze hun huis willen decoreren.
Het is natuurlijk begrijpelijk dat mensen
iets aan hun muur willen hangen dat
niet vloekt met de omgeving. Sommige
werken lenen zich ook niet om er dag-
dagelijks in je living mee geconfron-
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teerd te worden. Ik denk hierbij aan
gewelddadige of schokkende beelden.
De selectiecommissie houdt hier geluk-
kig geen rekening mee. Het is de
opdracht van Kunst In Huis om te tonen
aan mensen wat er allemaal bestaat.
Als nu blijkt dat een werk na twee jaar
niet wordt uitgeleend, dan wordt het
teruggegeven aan de kunstenaar.

Het in huis brengen van cultuur, kunst 
-voor de kinderen wordt hierbij vaak
vermeld- is een ander motief. Er zijn
ook mensen die aangeven van kunst te
houden, maar niet over de financiële
middelen beschikken om het te kopen
en het dus via Kunst In Huis lenen. Zij
vinden de optie waarbij gespaard
wordt via het kooptegoed dan ook
interessant. Een aantal mensen zijn
ook heel specifiek op zoek naar jong
talent. Als je over de feeling beschikt,
dan kan je een gouden zaak doen. Tot
vorig jaar hadden we bijvoorbeeld een
60-tal werken van Michaël Borremans.
Meestal is het echter een combinatie
van motieven die mensen ertoe aan-
zetten lid te worden van Kunst In Huis.

Wat betekent kunst en Kunst In Huis voor u?

Kunst heeft voor mij te maken met
schoonheid. Schoonheid is echter een
relatief begrip. Voor mij heeft het niet
alleen met esthetiek te maken maar
ook met ethiek en maatschappij. Het
schone an sich heeft voor mij geen zin.
Kunst moet zin hebben. Het relationele 

is heel belangrijk. Als het echt kunst
betreft, dan moet het op de een of
andere manier in de maatschappij ver-
ankerd zijn. Dit kan op sociaal niveau,
maar ook op individueel niveau. Een
sterk individu kan door zijn individuele
eigenschappen of uitingen de maat-
schappij beïnvloeden. Daarnaast heeft
kunst voor mij ook te maken met ont-
roering. Dat kan op de meest diverse
manieren ontstaan. Onlangs zag ik in
Luxemburg een tentoonstelling met als
onderwerp de onderkant van de
wereld, met foto’s van krottenwijken,
prostituées… Het samenspel van mise-
rie ontroerde mij. Het was van zo een
ongelofelijke fysieke lelijkheid dat het
mooi werd. Die ontroering is vaak niet

individueel. Het heeft met onze tijd te
maken. Wanneer een werk ontroering
uitlokt, dan betekent dit dat de kunste-
naar juist zit. Hij of zij gebruikte de juis-
te blik, uitsnijding, kleuren, medium en
dit in de juiste tijd.
Dat ik van kunst via Kunst In Huis mijn
job kon maken, betekent veel voor mij.
Het feit dat ik mensen enthousiast zie 

wanneer ze in aanraking komen met
kunst, via Kunst In Huis, maakt me blij.
Want een mens die met kunst omgaat,
die denkt na, die staat bewust in de
wereld, daar kan je mee praten.

Voor een filiaal in je buurt 
of andere info:

Kunst in Huis vzw

Gallaitstraat 78

1030 Brussel

Tel. 02 247 97 10

Fax. 02 242 83 11

info@kunstinhuis.be

www.kunstinhuis.be 
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Wat is de Zebrastraat?

De Zebrastraat is een bouwwerk van
Charles Van Rysselberghe, de broer van
de bekende Belgische pointillist Theo
Van Rysselberghe. Charles Van Ryssel -
berghe was stadsarchitect van Gent en
bouwde werkliedenwoningen in de -
zelfde periode als Victor Horta, die toen
patriciërshuizen ontwierp te Brussel.
Daarnaast bouwde Van Rysselberghe
ook scholen en openbare gebouwen
zoals het Museum voor Schone Kunsten. 

Wat heeft Van Rysselberghe in de Zebra -
straat gebouwd? 

Honderd en één werkliedenwoningen,
hoofdzakelijk voor textielarbeiders. De
textielindustrie was toen belangrijk in
Gent. De woningen werden vrij dicht
bij het centrum van Gent gebouwd,
met andere woorden op dure terrei-
nen. Daarom vond Van Rysselberghe
dat hij er het maximale moest uithalen
en besloot om in de hoogte te bouwen.
Oorspronkelijk was er naast de gelijk-
vloerse verdieping, een eerste en
tweede verdieping. In 1939 werd er
een derde verdieping bijgebouwd. Men
zegt, maar ik kan dat niet geschiedkun-
dig bevestigen, dat dit de eerste socia-
le woningen waren in de vorm van
appartementen. 
Sinds de aanbouw zijn het altijd sociale
woning gebleven, beheerd door de
Gentse Huisvestingsmaatschappij. Tegen

Wonen, 
ontmoeten en beleven in een warme 

en kunstzinnige omgeving

Interview met Alain Liedts

Liza Janssens

consulent-stafmedewerker
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DE ZEBRASTRAAT, SLECHTS DE NAAM HERINNERT ONS NOG AAN DE VROEGERE DIERENTUIN DIE DEZE

GENTSE BUURT OOIT WAS. MAAR HET IS NIET ENKEL EEN STRAATNAAM. ZEBRASTRAAT, ONDER DE

GENTENAREN BETER GEKEND ALS ‘DE CIRK’, VERWIJST OOK NAAR EEN PRACHTIGE LOCATIE WAAR

UVV IN SEPTEMBER HAAR STATEN GENERAAL ZAL HOUDEN. DIT IS ECHTER NIET ENKEL EEN ONT-

MOETINGSRUIMTE VOOR ALLERLEI ACTIVITEITEN. MEN KAN ER OOK GENIETEN VAN ÉÉN VAN DE VELE

TENTOONSTELLINGEN DIE MEN ER ORGANISEERT EN ZELFS EEN APPARTEMENT OF STUDIO HUREN.

KORTOM, SINDS 2006 IS ZIJ DÉ SITE WAAR WONEN, ONTMOETEN EN BELEVEN SAMENVLOEIEN. HET

WAT, WAAROM EN HOE HIERVAN VROEGEN WE AAN DE MAN ACHTER HET PROJECT, ALAIN LIEDTS.

“Het project Zebrastraat 

steunt dan ook volkomen op 

de combinatie van deze 

drie pijlers: wonen, 

ontmoeten en beleven.”

ALAIN LIEDTS
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het eind van de jaren '90 echter doofde
het leven er langzaam uit en werd de
buurt overgeleverd aan leegstand en
verkrotting. Uiteindelijk werd de site in
2002 verkocht aan de stichting Liedts-
Meesen. 

Wie of wat is de stichting Liedts-Meesen?

Deze stichting werd opgericht in 1999.
Liedts is mijn naam, Meesen die van
mijn echtgenote. Het is een stichting
die vooral sociaal-culturele activiteiten
organiseert. Daartoe beschikt zij over
een eigen kunstcollectie en zet ze hier
en daar projecten op poten. Zoals
Habbekrats, een jeugddienst voor
kansarme jongeren. 

Wat is de doelstelling van de stichting
Liedts-Meesen?

De doelstellingen van de stichting
staan opgetekend in haar statuut(1) en
stemmen overeen met de overtuigin-
gen van mijn echtgenote en mezelf. Ze
omvatten hoofdzakelijk de rechten van
de mens, democratie en grensover-
schrijdende initiatieven. De projecten
mogen zich dus niet beperken tot een
geografische of volkse omlijning. Dank -
zij deze doelstellingen kunnen wij een
lijn trekken in ons beleid. Zo is het dat
Vlaams Belang hier niet welkom is. Dat
staat ook in onze contracten, niet-

democratische verenigingen of vereni-
gingen die de rechten van de mens
niet in hun vaandel dragen, kunnen
hier niet uitgenodigd worden.

Waarom engageerde de stichting Liedts-
Meesen zich voor een project als de
Zebrastraat?

Ik ben geen man uit de immobiliën.
Mijn professionele carrière ligt in het
domein van de nieuwe technologieën,
de informatica en de telecommunica-
tie. Mijn bedrijf, Bureau Van Dijk, was in
1987 de eerste ter wereld die de Cd-
roms heeft ontwikkeld. Tevens hebben
we deze techniek wereldwijd verspreid
en gecommercialiseerd. Later werd
deze activiteit echter verkocht omdat
ze ons niet meer interesseerde eens
het routine werd. Het Bureau Van Dijk
houdt zich vandaag enkel nog bezig
met consultancy. Daartoe heeft zij twee
bedrijven in Brussel en twee in Parijs,
die ik nog steeds leid.
De stichting Liedts-Meesen en haar
projecten zijn mijn hobby. Maar een
hobby waarbij de kerngedachte van
mijn professionele ambities wordt
behouden. Zo wens ik niet te kopiëren
wat een ander doet, zeker niet in een
domein waar ik zelf niet in thuis ben. Ik
wil iets doen dat anders is. Daarvoor
moet men vrij kunnen denken, onbeïn-
vloed door zijn omgeving. Men maakt

dan niet noodzakelijk de meest gang-
bare keuzes. 
Vandaar dat onze woningen tegen de
regels in kunnen gehuurd worden voor
korte periodes, bijvoorbeeld voor drie
maand. Uiteraard zonder daarmee de
huurder in moeilijkheden te brengen,
want eens men er woont, heeft men
prioriteit. Ook wat de zaalverhuur
betreft, zijn wij bijzonder in België. Zo
voerden wij voor het eerst het systeem
van de ochtendsessie (van 7u tot 13u),
de namiddagsessie (van 13u tot 19u)
en de avondsessie (van 19u tot 1u) in.
De zalen zijn niet te huur voor een uur-
tje of voor 2 uur. Men huurt een volle-
dige sessie en zo sluit alles mooi op
elkaar aan. Dit systeem wordt nu vrij
veel toegepast in hotels en andere cen-
tra. U ziet het, ik word liever gekopi-
eerd dan zelf te kopiëren. 

Hoe heeft de stichting de Zebrastraat
omgebouwd?

In de eerste plaats wou ik de architec-
tuur behouden en dat werd ook als
duidelijke eis gesteld in de akte. De
101 woningen werden omgevormd
tot 70 woningen. De overige ruimtes
werden opgedeeld in twee vleugels,
één voor semenaries, lezingen, debat-
ten, persconferenties, congressen…
met de mogelijkheid tot kleine drinks,
recepties en banketten. De tweede

LANDSCAPE CLEAN (BINNENPLEIN ZEBRASTRAAT) © ZEBRASTRAAT
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vleugel, aan de overkant van het com-
plex, is volledig ingericht als tentoon-
stellingsruimte. Deze opmerkelijke
combinatie heeft tot doel huisvesting,
economie en cultuur te laten samen-
vloeien. Het project Zebrastraat steunt
dan ook volkomen op de combinatie
van deze drie pijlers: wonen, ontmoe-
ten en beleven.

Hoe spelen deze verschillende domeinen
op elkaar in?

Dat is een minder geslaagd verhaal. Ik
had gehoopt dat er een zeer sterke
kruisbestuiving zou zijn tussen de pij-
lers. Voor een stuk is dat geslaagd, er
komen hier mensen wonen nadat ze
een debat, een lezing, een receptie of
een tentoonstelling hebben meege-
maakt in onze zalen en dit wel een
leuke woonomgeving vonden. In die
richting is het geslaagd. Alle woningen
zijn momenteel bewoond en er zijn
wachtlijsten tot januari volgend jaar. 
Natuurlijk, kruisbestuiving houdt twee-
richtingsverkeer in. Ik verwachtte dat
de bewoners met hun vrienden, familie
en kennissen ook deel zouden nemen
aan de culturele activiteiten of gebruik
zouden maken van onze vergaderruim-
ten als aanvulling op hun woonmoge-
lijkheden. Dit gebeurt echter slechts
beperkt, ofschoon bepaalde huurders
bedrijven zijn. Zo hebben Arcelor Mittal
en Tele Atlas hier mensen gehuisvest,
maar vergaderen ze hier zelden tot

nooit. Gentlemanagement, een agent-
schap waar kunstenaars zoals Gabriël
Rios aan verbonden zijn, heeft hier haar
kantoor, maar vergadert hier niet.
Anderzijds maakt Amarant, een vzw
voor kunstonderwijs, die hier ook haar
kantoren heeft wel gebruik van onze
zalen. Hoewel enkel wanneer ze cursus-
sen in het Gentse plant. Er is dus wel 

wat uitwisseling, maar nog onvoldoen-
de in mijn ogen. Vooral in de richting
van cultuur schiet dit tekort. Voor elke
tentoonstelling nodigen wij alle bewo-
ners uit tot een bezoek met de curator
of de kunstenaar. Daar komen steeds
dezelfde 20 mensen naartoe, terwijl er
hier toch 135 mensen wonen van 17
verschillende nationaliteiten. 
Een positievere noot klinkt er door de
komst van bepaalde verenigingen zoals
UVV, maar ook van de politieke partijen,
met uitzondering van het Vlaams
Belang. Dankzij hen krijgt de Zebrastraat
het imago van een plaats waar vrij kan
gesproken worden, waar mensen
samen komen en elkaar ontmoeten.
Dit niet alleen op commerciële evene-
menten of vormingsmomenten, maar
ook tijdens filosofische en politieke
aangelegenheden.

Hoe brengt men in de Zebrastraat kunst?

Wel, er zijn 4 mogelijkheden. Ik zal
beginnen met de kleinste, namenlijk
‘de kunstenaar van de maand’. Elke

maand mag een kunstenaar in de ont-
moetingsruimte exposeren. Maar hij
moet alles zelf doen, de werken komen
ophangen, voor de vernissage zorgen…
Het enige wat wij doen is onze zalen
ter beschikking stellen. Bovendien bie-
den wij de kunstenaar die maand ook
twee avonden gratis een zaal aan om
vrienden, familie, pers… uit te nodigen. 

De enige voorwaarde die wij stellen, is
dat de kunstenaar niet verbonden is
aan een galerij. Dat betekent dat hij/zij
hier niet komt om te verkopen. De
geëxposseerde werken kunnen er dus
ook zijn uit een privécollectie. Natuurlijk
mag de kunstenaar zich voorstellen.
Bovendien stellen wij zijn coördinaten
ter beschikking van de bezoeker die
met de kunstenaar contact wenst op te
nemen. Maar een commerciële over-
eenkomst wordt hier niet gesloten.

Hoe wordt de kunstenaar van de maand
gekozen?

In het begin zochten wij die zelf. Nu krij-
gen wij kandidaturen toegestuurd. Deze
worden verzameld door onze vaste cul-
turele medewerkster, Isolde De Buck. Zij
maakt een eerste selectie en stelt de
tien aanvaardbare dossiers voor aan
een kleine jury die bestaat uit Pjeroo
Roobjee, Hans Vandekerckhove en mijn
echtgenote. Deze jury komt om de drie
maanden samen. Uit de tien projecten
worden telkens drie kunstenaars geko-
zen voor de komende drie maanden. 

Wat is de tweede mogelijkheid?

Het tweede luik is ook een klein luik.
Elke donderdagavond verhuren wij
geen zalen, maar stellen wij deze open
voor het publiek. Onze bar is dan open
en men kan een event organiseren in
onze zalen. Die organisatie doen wij
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“De Zebrastraat krijgt 

het imago van een plaats 

waar vrij kan gesproken worden, 

waar mensen samen komen 

en elkaar ontmoeten.”
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niet zelf. Wij stellen enkel onze zalen
ter beschikking van verenigingen die er
wensen gebruik van te maken. 

Welke verenigingen zijn dat?

Het zijn er heel wat. Zo hebben we
Breinwijzer, die lezingen of debatten
organiseert over alles wat met de her-
sens te maken heeft. Zij komen 1 tot 2
keer per maand samen rond thema’s
als autisme, dyslectie, schizofrenie…
Daar komen tot 200 mensen naar toe
van diverse horizonten, bijvoorbeeld
het onderwijs, de pharmacie en de
geneeskunde. Een andere vereniging is
Punctum, die lezingen of debatten
inricht over fotografie. Ook zij hebben
een ruim publiek, vooral van fotografie-
clubs. Tevens komt hier het Goeyvaerts
Strijktrio, een groep die hedendaagse
muziek van hedendaagse componisten
in première spelen. Daar komt dan
weer een totaal ander publiek naartoe,
zoals muziekscholen, specialisten uit de
muziekwereld… De donderdagavond is
steeds een groot succes. Soms proberen
wij ook op eenzelfde donderdag twee
of meerdere van die activiteiten te
laten doorgaan. We hopen dan dat de
mensen samenkomen in de bar, maar
ze blijven allen in hun eigen groep.

Hoe zit het met de derde mogelijheid?

Het derde en grote luik is onze ten-
toonstellingszaal waar wij gedurende
zes maanden per jaar zelf kunst bren-
gen. Het zijn zelden exposities van één
kunstenaar. We vertrekken steeds van-
uit een thema. Het thema dat jaarlijks
aan bod komt, omslaat alles wat te
maken heeft met nieuwe technolo-
gieën. We vertrekken hierbij vanuit de
vraag in welke mate nieuwe technolo-
gieën de bouwstenen waarmee een
kunstenaar werkt, beïnvloeden. Dat
kan in muziek zijn, in video’s of zelfs
computerprogramma’s. Dit thema
omvat vele vormen en heeft niet
alleen te maken met informatica. Zo
hebben we hier werken getoond rond
biotechnologie, bijvoorbeeld visjes die
voldoende electriciteit verzorgen om er
iets mee te creeëren. Het gaat dus heel
breed. Ons enige criterium is dat de

kunstenaar in plaats van verf, borstel
en doek, andere bouwstenen gebruikt
om zijn ideeën uit te drukken en bij
voorkeur de nieuwe technologieën
en/of materialen. Deze tentoonstellin-
gen worden volledig door de stichting
Liedts-Meesen georganiseerd en gefi-
nancierd. 

Wat met de andere zes maanden?

De overige zes maanden vormen het
vierde luik. Wij bieden bevriende ver-
enigingen of verenigingen waarvan de
doelstelling ons nauw aan het hart lig-
gen gedurende drie maanden de moge-
lijkheid om onze tentoonstellingsruimte
te gebruiken. De andere drie maanden
gaat de zaal naar activiteiten van eerder
commerciële aard. Bijvoorbeeld een
firma die prothesen maakt, kan dan
haar nieuwste stukken tentoonstellen
aan artsen en academici. Dat zijn eerder
gespecialiseerde handelsfora en daarom
betalen zij voor de zaal.
De tentoonstellingsruimten worden dus
drie maanden ‘verkocht’, drie maan-
den ‘weggegeven’ en zes maanden
door onszelf ingericht.

Wat met de kunstwerken die permanent in
de Zebrastraat aanwezig zijn? 

O ja, dat is dan een vijfde luik. De stich-
ting Liedts-Meesen beschikt over een
eigen kunstcollectie en daarvan staan er
momenteel drie hier. Dat zijn: ‘Brasil’ van
Panamarenko, ‘Thorazine Sunshine’ van
Thomas Huyghe en tot slot ‘ENTRACTE’,
een retrospectieve van Honoré d'O.
Thomas Huyghe, een jonge Belg, schil-
dert op niet vlakke oppervlakken, bij-
voorbeeld lenzen, cubussen, cilinders,
pyramides… Honoré d'O is een Belgische
kunstenaar die in het buitenland heel
bekend is. Zes jaar geleden vertegen-
woordigde hij België in de Biënnale
van Venetië. Ook op ‘Over the Edges’
van het SMAK was hij aanwezig. Zijn
werk is echter moeilijker te vatten. In
de Zebrastraat brengt hij een retrospec-
tieve via 31 filmpjes, van onder andere
zijn werk op ‘Over the Edges’. Zo zie je
elke dag van de maand een ander film-
pje. Dat zijn de drie kunstwerken uit de
collectie van de stichting.

Maar er is meer. Er komt een beeld-
houwwerk op het dak van de
Zebrastraat. Het is een kunstwerk van
de Belg Nick Ervinck en kadert binnen
het thema ‘de invloed van nieuwe
technologieën op de kunst’. Deze kun-
stenaar ontwerpt zijn beeldhouwwer-
ken zoals een architect met computers.
Eens ontworpen kan je ze laten maken,
maar dat doet hij niet zelf. Daarvoor
moet je bij een aannemer gaan zoals
bij het bouwen van een huis. Zijn werk
kan gemaakt worden op verschillende
groottes, naar keuze. Nick Ervinck ont-
wierp voor ons een kunstwerk dat naar
zijn zeggen een organische vorm heeft.
Op het dak van de Zebrastraat zal aan
beide zijden een object in spiegelbeeld
geplaatst worden. Dit zal 12 meter lang
zijn, 6 meter breed en 3 meter 40
hoog. Het wordt vervaardigd in polyes-
terschuim met glasvezel errond en
gelakt zoals een auto. Het geheel zal
zowel van buiten als van binnen zeer
goed zichtbaar zijn.
In de toekomst zullen we nog meer
kunnen aanbieden. De twee grote
appartementen die nog niet ingericht
waren, zijn we momenteel aan het ver-
bouwen. Aan de ene kant komt een
homecinema waar een beperkt aantal
mensen films kunnen bekijken of naar
muziek kunnen luisteren. De overkant
wordt omgebouwd tot een tentoon-
stellingsruimte, waar we de kunstwer-
ken uit de vaste collectie van de stich-
ting permanent zullen onderbrengen.
Deze collectie zal, uit organisatorische
overwegingen, beperkt toegankelijk
zijn onder de naam Zebraview.

Voetnoten
(1) De doelstellingen zoals genoteerd in artikel 2 van het

statuut van de stichting Liedts-Meesen: "Het concept
en de uitvoering van projecten en evenementen in de
maatschappelijke, sociale, culturele en communica-
tieve sfeer, zulks in de filosofie van de rechten van de
mens en de mondialisering en al hetgeen daarmee
verband houdt of eraan bevorderlijk kan zijn." 

THORAZINE SUNSHINE - THOMAS HUYGHE © ZEBRASTRAAT



FRED EERDEKENS, GOD/EGO, 1990, 18 X 10 X 10 CM, HOUT EN 2 LICHTPROJECTOREN, FOTO: F. BREPOELS
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Theoretische achtergrond 
van de tentoonstelling

Het humanisme zoals het zich in
Vlaanderen vanaf de jaren vijftig ont-
wikkeld, en geïnstitutionaliseerd heeft,
is vooral gebaseerd op de ideeën van
de Verlichting en meer nog op een
positivistische wetenschapsfilosofie.
Deze rationaliteit bedient zich bij voor-
keur van de taal om te argumenteren.
Als het even kan de logica, maar op
zijn minst een discursief taalgebruik,
dus per definitie niet op andere ver-
mogens, zoals de intuïtie enzovoort,
gebaseerd.
Men kan deze rationaliteit aflezen uit
de missieteksten van sommige vrij-
zinnige organisaties, die druipen van
dat soort rationaliteit. Maar ook mijn
werkgever, de VUB baadt zich in dit
soort denken. Het “Scientia vincere
tenebras” van de VUB spreekt duide-
lijke taal. De duisterheden overwin-
nen door de wetenschap, lijkt me een
goede doelstelling voor een universi-
teit. Maar wat doet men met de nog
niet of nooit te overwinnen duister-
heid tijdens de oriënterende zoek-
tocht die het leven is? En wat is er

Het Zelfde en 
het Andere: 

humanisme stilstaand verbeeld

prof. dr. Willem Elias

Vakgroep Educatiewetenschappen (Vrije Universiteit Brussel)

s

Het denken mag zich nooit onderwerpen,

noch aan een dogma, 

noch aan een partij,

noch aan een hartstocht,

noch aan een belang,

noch aan een vooroordeel, 

noch aan om het even wat, 

maar uitsluitend aan de feiten zelf, 

want zich onderwerpen betekent het einde van alle denken.

HENRI POINCARÉ

“De moderne kunst 

zoals ze zich ontpopt heeft 

sinds het midden 

van de negentiende eeuw 

is een modelvoorbeeld 

van culturele 

ontdogmatisering.”
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verkeerd aan een schaduwzijde?
Moeten we met het licht aan slapen
gaan? Of lopen we beter met de lan-
taarn van Diogenes bij klaarlichte
dag? De huisspreuk van de VUB wordt
nog ondersteund door de tekst die,
zonder precieze referentie, afkomstig
zou zijn van de Franse positivist Henri
Poincaré: “Het denken mag zich nooit
onderwerpen, noch aan een dogma,
noch aan een partij, noch aan een
hartstocht, noch aan een belang,
noch aan een vooroordeel, noch aan
om ’t even wat, maar uitsluitend aan
de feiten zelf, want zich onderwerpen
betekent het einde van alle denken.”
Wie de producent van een dergelijk
denken al eens ontmoet heeft, wordt
vriendelijk verzocht me dit dringend
te melden. Die mens wil ik leren ken-
nen. Elk denken zit immers vergeven
van deze variatie van onderwerpin-
gen. Het is hier niet de bedoeling om
daarop in te gaan. En begrijp me ook
niet verkeerd. Ik zou graag geloven in
dit heldhaftige principe van het den-
ken. Maar vermits ik liever in niets
geloof, verkies ik dat ook niet te doen
in het positivisme van Poincaré.

Waar het me hier om gaat, is dat het
duidelijk blijkt dat het officiële vrijzin-
nig humanisme gekozen heeft voor de
wetenschap als bondgenoot, via de
gesproken en geschreven taal en niet
voor de kunst via het beeld. Hier is
iets misgelopen. De moderne kunst
zoals ze zich ontpopt heeft sinds het
midden van de negentiende eeuw is
een modelvoorbeeld van culturele
ontdogmatisering. Of een mooier
woord nog: de verontzekering, een
term die langzaamaan in zwang komt
om zowel de rol van filosofie als van
kunst aan te geven als constructies
van betekenissen die de vanzelfspre-
kendheden in vraag stellen. De band
tussen filosofie en kunst is bekend. De
Franse filosoof François Lyotard, vader
van het postmodernisme, noemde de
kunstenaar en de filosoof ooit ‘wapen-
broeders’, strijders tegen de vastge-
roeste meningen en de geijkte beel-
den. In de filosofie waren het Marx,

Nietzsche en Freud die het oude waar-
heidsprincipe aan het wankelen
brachten. In de kunst was het de
avant-garde. Midden de negentiende
eeuw was het de kunstenaar die
manifesteerde dat een gemeenschap
niet uit een probleemloze eenheid
bestond, maar uit overheersers en
overheersten. De kunst was dus een
bevestiging van de heersende macht.
Ze lag vast in een academische canon
van hoe het heersende moest uitge-
beeld worden, komende van zowel
kerk en staat of van het kapitaal.
Tegenover de ambachtelijke kunste-
naar als traditionele producent van het
beeldmateriaal van de heersende
klasse en clerus, komt er een nieuwe
kunstenaar die zich aan of buiten de
marge zet van de maatschappij. Zijn
kunst wordt maatschappijkritiek.
Vermits de academische kunst de uit-
drukking van de heersende opvattin-
gen impliceert, getoond in de artistie-
ke salons, is het breken met dit canon
op zich reeds een breken met het
gevestigde. Deze kunstenaars worden
dan ook verwezen naar de Salons des
Refusés. Ze worden geweigerd omdat
het breken zelf met de academische
regels, die de macht uitstralen, beke-
ken worden als een aanval op de
maatschappij. Niet alleen de schil-
derswijze is revolutionair, ook de
boodschappen die uitgaan van de
kunstwerken zijn vaak zeer kritisch.
Ten derde geven een aantal sociaal
geëngageerde filosofen duidelijk te
kennen dat de kunstenaars een maat-
schappelijke rol te vervullen hebben.

Ik denk hier aan de utopist Saint-
Simon en aan de anarchist Proudhon. 
Het meest uitdrukkelijke protest van
deze avant-garde vindt men bij het
dadaïsme. Vermits de WO I, mede het
gevolg is van rationele technologie,
hoeft voor deze kunstenaars een der-
gelijke rationaliteit niet. Dada leverde
een totaalkritiek op de westerse cul-
tuur. In 1918 schreef één van de
belangrijkste woordvoerders Tristan
Tzara: “Er moet een groot destructief
negatief werk voltooid worden.
Uitborstelen, schoonmaken… en dit
met alle middelen van de dadaïstische
afkeer.” Dada werd geboren uit een
diepzittende opstandigheid die
bewust gevoerd werd tegen driedui-
zend jaar geschiedenis. Terug Tzara:
“Alles wat men ziet is vals.” Dit staat
dicht bij een gedachte van de jonge
Marx, namelijk dat al wat bestaat
waard is dat het vergaat. Zowat het
omgekeerde van Hegel die stelde dat
de werkelijkheid redelijk is. De creati-
viteit was voor de dadaïsten essenti-
eel van negatieve aard. Artistiek han-
delen moest vernietigend zijn. Elke
hiërarchie moest ondermijnd worden.
De spontaniteit moest, volgens Tzara,
schoon schip maken met elke vorm
van verplichting en dwang. De ont-
moetingsplaats van de dadaïsten, het
Cabaret Voltaire in Zurich, stond sym-
bool voor deze vrijheidsdrang. Deze
hunkering naar onafhankelijkheid is
nauw verwant met deze van het anar-
chisme, maar dan aangedikt met een
ongeloof in het klassieke humanisme
en een verwerping van de principes
van de Verlichting. In deze idealen
geloofden de anarchisten immers nog
wel. De Dadaïst wil ‘antimens’ zijn.
Nederigheid is meer op haar plaats
dan trots. De ervaring van het niets
brengt geluk, zoals de scherven. Toch
was het dadaïsme niet irrationeel. Het
gevoel werd immers niet losgekop-
peld van de kennis en het denken. Het
was een redelijke vorm van tegen-
spraak die dan ook de contradictie
eerde: “Bemin de on-zin, en haat de
domheid” was de leuze. 
Dit negerend, destructief karakter van
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is revolutionair, 
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de kunstwerken 

zijn vaak zeer kritisch.”
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het dadaïsme is en blijft het basisprin-
cipe van de wijze waarop het vrije
denken werkzaam is in de kunst. Niet
iedereen kan er mee om. De grote
filosoof Jurgen Habermas, zo blind als
een mol voor kunst, noemde dit zelfs
“Nonsense-Experimente”. Maar toch
blijft de avant-garde het vrij onder-
zoek in de kunst dat zich verzet tegen
de academische kunst, als bevestiging
van het heersende en dat kritiek geeft
op het ideologische karakter van het
maatschappelijke bestel. Deze negatie
van het bestaande is slechts één
aspect van de functie van de kunst.
Zoals na het verwerpen van het dog-
matische er alternatieven moeten
geformuleerd worden bij de ethische
reflecties, zo biedt de kunst ook een
visie, soms zelfs extreem tot aan het
visionaire toe, op de andere mogelijk-
heden. Naast het kritische speelt de
kunst ook een utopische rol. Herbert
Marcuse, theoreticus van deze twee
functies van de kunst, citeerde in dit
verband graag de gedachte van
Stendhal, dat de schoonheid een “pro-
messe de bonheur” is, ze spiegelt
werelden voor zoals ze zouden kun-
nen zijn.

Kunst met een humanistische dimen-
sie kan dus twee kanten uit: de ver-
nietiging van het verstarde vanzelf-
sprekende beeld, of de creatie van
ongeziene beelden. De eerste catego-
rie kan soms de vorm krijgen van het
iconoclasme en de blasfemie. Het eer-
ste staat voor het vernietigen van
beelden die voor bepaalde groepen
bepaalde waarden vertegenwoordi-
gen. Het tweede is eerder het sugge-
reren van een onderuithalende inter-
pretatie van heilige huisjes. De twee-
de categorie sluit eerder aan bij de
dagdroom, waarbij de verbeelding
allusie maakt op alternatieven. Het
betreft een tentoonstelling en dus
gaat het om stilstaande beelden. De
aanleiding van de tentoonstelling is
dat de vrijzinnige organisatie weinig
gebruik maken van de beeldende
kunst als medium om de humanisti-
sche waarden te beleven of te kennen

te geven. Zoals gezegd wordt de voor-
keur gegeven aan het woord.
Enigszins te begrijpen. Het stilstaande
beeld, als icoon, is in de godsdiensten,
die het beeld aanvaarden, de basis
voor de gefundeerde orde en voor de
verheerlijking van het bovennatuurlij-
ke. In het profane leven is het de
bevestiging van de macht, bijvoor-
beeld via het portret. Het is precies
mijn stelling dat de moderne en post-
moderne kunst dat gehalte van waar-
heidsbevestiging ondermijnt.

Vorige paragraaf kan gelden als een
toelichting bij de ondertitel van de
tentoonstelling: “Humanisme stil-
staand verbeeld.” 
De titel zelf, ‘Het zelfde en het ande-
re’, vraagt om nog wat toelichting.
Deze twee schijnbare woordjes bij
elkaar, vatten zowat de ganse filosofi-
sche problematiek samen van de laat-
ste tachtig jaar. Als al het andere het
zelfde is, dan kan er sprake zijn van
een identiteit van de mens, de grote
hoop van het humanisme. Als in elke
cultuur of in wisselende tijden het
zelfde steeds anders is, dan is er spra-
ke van diversiteit, de grote uitdaging
van het humanisme. Misschien is het
zelfde, als identiteit van de mens,
zelfs een verzameling van verschillen-
de anderen, de grote angst van het
humanisme. Het ‘ik’ is geen heer in

eigen huis, dacht Freud te constateren.
Nietzsche stelde dat alles interpretatie
is. En Marx heeft de maatschappelijke
gebondenheid van het denken voor-
opgesteld. Deze twijfels aan vaste
waarden worden in de moderne en
postmoderne kunst in beeld gebracht.
Ze drukt een humanisme uit dat in de
eerste plaats het humanisme in vraag
stelt. Er is een humanisme dat gelooft
in de verbeterbaarheid, ondertussen
wat neutraler gesteld als de ‘maak-
baarheid’, van de mens. En er is een
humanisme dat erop wijst dat deze
vooruitgang geen groot succes is.
Beide stromingen zijn evenwel met de
mens begaan en hebben dus evenveel
recht op de naam ‘humanisme’. Het
anti-humanisme van bijvoorbeeld een
Claude Lévy-Strauss, die het humanis-
me verweet de natuur te verwaarlo-
zen en niet-westerse culturen te nege-
ren, is niet minder humanistisch dan
dit van Sartre zijn “Het existentialisme
is een humanisme”. Dit laatste huma-
nisme was zelfs reeds een humanisme
van het menselijk tekort dat schril
afstak tegen het oude humanisme dat
god door de mens vervangen had.
Deze problematiek schuilt allemaal
achter de woordjes: ‘Het zelfde en het
andere’.

Opzet van de tentoonstelling

Mijn eerste plan over het opzet van
de tentoonstelling was een confron-
tatie, afgebakend door de twee
beschikbare verdiepingen, tussen de
stoere mannelijkheid met grote
ideeën: de vrede, de politiek, en alle
woorden die eindigen op ‘-heid’, ver-
sus het vrouwelijke als de ervaring
van de innerlijke wereld en het crea-
tieve onder andere verbonden aan
het moederschap. Dit laatste heb ik
reeds uitgetest in een VUB tentoon-
stelling met de naam ‘Het feminie-
ne’, met volgend concept op de ach-
tergrond. 
Vertrekkende van de problematiek
van ‘feminisme en kunst’, zoals
elders in dit tijdschrift behandeld,

WILLEM ELIAS
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stelde ik het volgende aan de orde.
Vandaag zijn er meer dan ooit vrou-
welijke kunstenaars die vanuit hun
vrouw-zijn hun eigen ervaringen als
thema nemen om zeer interessante
kunstwerken te maken. Dit werd het
feminiene genoemd in de naam van
de tentoonstelling. Misschien niet
begrijpbaar maar wel toonbaar, om
het met een gedachte van Wittgen -
stein uit te drukken.

Nietzsche begint zijn ‘Jenseits von
Gut und Böse’ met: "Verondersteld
dat de waarheid een vrouw is?" De
waarheid is een vrouw maar ze is dat
niet zoals de filosoof, de man, haar
graag heeft, namelijk als identificeer-
baar, grijpbaar, eenduidig en toegan-
kelijk, zo is de interpretatie die
Jacques Derrida aan deze gedachte
geeft. Haar erotische soevereiniteit
doet zich aan de man als een voort-
durende wispelturigheid voor. De
waarheid, als vrouw, lijkt zich aan
elke filosoof, als man, over te geven.
Maar dit is maar spel. De
vrouw/waarheid weet dat er geen
diepste diepte is en dat aan het afda-
len geen einde komt. Dit hallucine-
rend sluierspel verlaat de oppervlak-
te eigenlijk nooit. "Want als de vrouw
waarheid is, weet zij dat er geen
waarheid is en dat men de waarheid
niet bezit" schrijft Derrida.
Vetrekkende van deze gedachte had
ik vanuit mijn mannelijke blindheid
voor het vrouwelijke een selectie
gemaakt van een negental jonge
kunstenaressen die volgens mij het
door mannen onbegrijpelijke femi -
niene uitdrukken in hun werk. De
gedachte van Wittgen stein dat waar-
over men niet spreken kan men daar-
over moet zwijgen, geldt hier nog
meer dan elders. Maar ook hier geeft
de kunst ons het voordeel van haar
toonbaarheid. Gedoemd tot fallocen-
trisme en niet meteen van plan
transseksuele ingrepen te laten uit-
voeren, vond ik de werken van de
geselecteerde kunstenaars een
adembenemende verademing voor
mijn zoektocht de kenmerken van het

feminiene onbegrijpend te leren ken-
nen. Hoe dan ook een waardering
van het ‘Andere’.

De deelnemende kunstenaars be -
treurden dat ik er geen mannen bij
betrokken had. Terecht. Dat wou ik in
deze tentoonstelling goed maken.
Maar geleidelijk veranderde ik van
gedacht. Een van de problemen -ik
moet het bekennen- van de moderne
en postmoderne kunst is dat ze ook
veel verdoken religiositeit verbergt.
De mystiek is vaak niet veraf. Ik kan
daar hier niet over uitweiden. Vandaar
dat ik een nieuw concept bedacht dat
ik in mijn uitnodiging aan de kunste-
naars om deel te nemen als volgt for-
muleerde: “De UVV (Unie Vrijzinnige
Veren ig ing en) doet een Staten
Generaal in de gebouwen van het
Zebrastraat, conferentie- en tentoon-
stellingscentrum in Gent, op 26 sep-
tember 2009. Op 23 oktober organise-
ren we daar een studiedag over de
mogelijkheden van beeldende kunst
in relatie tot de ethische educatie, het
oude kunstfilosofische thema van de
verhouding tussen ethiek en esthe-
tiek, maar dan wat visueler, concreter,
praktischer. Om deze woorden hout te
laten snijden, heb ik gevraagd en toe-
stemming verkregen om er in de
mooie tentoonstellingszaal een kleine
tentoonstelling aan te verbinden. Het
thema is humanisme, maar is wat
ruim. Het concept is een tweeluik ver-
bonden aan twee kunstwerken die als

uithangbord kunnen dienen: L’origine
du monde van Courbet (je weet wel…
zoniet google eens) versus de parodie
erop, L’origine de la guerre, van Orlan
(je kent het misschien niet, dus google
nog eens). Twee delen dus:
man/vrouw, dat was mijn vertrek-
punt, maar niet vol te houden; oorlog
en vrede misschien, of eros en thana-
tos; hard en zacht; of, we zien wel. Ik
wil gewoon een aantal interessante
werken bij elkaar brengen met een
hoge maatschappelijke relevantie,
een duidelijke eerste indruk (wees
gerust, geen propagandakunst), waar
gemakkelijk verhalen kunnen aan ver-
bonden worden, let wel geen gemak-
kelijke verhalen, wel puzzels, labyrin-
ten maar met verleidelijke open poor-
ten. Eens binnen wordt het een ander
verhaal, daarom is het kunst en geen
moraal.”
Het wordt uitkijken of ik in mijn opzet
geslaagd ben. Kritiek is welkom.

Studienamiddag 
KUNST EN ETHIEK

De stelling dat beeldende kunst bruik-
baar is als medium voor praktisch
humanisme willen we kracht bij zet-
ten door het organiseren van een stu-
diedag. De studie van mogelijke invul-
lingen van ‘praktisch humanisme’ is
lopend en wordt onderzocht door de
vakgroep Educatie weten schappen
onder leiding van prof. dr. Dominique
Verté (VUB). De studiedag kadert dan
ook in dit opzet. Concreet zal aan de
hand van een aantal voorbeelden de
vraag gesteld worden hoe audiovisue-
le kunst (beeldende kunst, fotografie,
film), maar ook theater, bruikbaar zijn
binnen de lessen niet-confessionele
zedenleer. Dit zowel vanuit de kunst-
theorie bekeken als vanuit de
(ped)agogiek. 
Met ondermeer prof. dr. Willem Elias,
prof. dr. Johan Swinnen, prof. dr. Luc
Deneulin, prof. dr. Koen Lombaerts,
dra. Katrien Mertens, prof. dr. Nadine
Engels, dra. Anouk Bolsenbroek en
dhr. Eddy Borms.
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Studienamiddag
KUNST EN ETHIEK

Vrijdag 23 oktober 2009 organiseert UVV in samenwerking met UPV en de Vakgroep Educatie weten schappen van
de Vrije Universiteit Brussel de studie namiddag KUNST EN ETHIEK. 

Wetenschap, ethiek en esthetiek worden wel eens de drie domeinen van de cultuur genoemd. Onderwijs is doorgaans op de
wetenschap gebaseerd. Ook de ethische vorming. Terecht. Toch worden daardoor vele educatieve mogelijkheden die de kunst
biedt verwaarloosd. Binnen onze reflectie over wat ‘praktisch humanisme’ zou kunnen inhouden, staan we op deze studie-
dag stil bij wat de kunst te bieden heeft voor ethische vraagstukken, zoals die onder meer in het onderwijs aan bod komen.

Met onder andere prof. dr. Willem Elias, prof. dr. Johan Swinnen, prof. dr. Luc Deneulin, prof. dr. Koen Lombaerts,
dra. Katrien Mertens, prof. dr. Nadine Engels, dra. Anouk Bolsenbroek en dhr. Eddy Borms over beeldende kunsten,
fotografie, film, theater... en de impact ervan op onderwijs.

Vrijdag 23 oktober 2009 
van 14 -17u

Locatie

Zebrastraat, Gent

Kostprijs

Leerkrachten niet-confessionele zedenleer: gratis

UPV-leden: €7 | Niet-leden: €8,5

Inschrijvingen

cmd.federaal@uvv.be 

of 02/735 81 92
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P
hilippe Vandenberg was al in de
Gentse Academie een opgemerkt
talent, en de lieveling van zijn leer-

meester, Jan Burssens. Dit laatste niet
alleen omwille van hun geestelijke ver-
wantschap. Beiden komen overigens uit
een intellectueel milieu. Van huize uit
werd bijvoorbeeld meegegeven wat lite-
ratuur is, evenals de vertrouwdheid met
de bibliotheek waarin dat soort cultuur
bewaard en gekoesterd wordt. Allicht
deelden ze ook hun angsten verbonden
aan het leven. Het existentialistische
voedsel dat opa Sartre aan de naoorlog-
se jeugd gegeven heeft, werd met de
paplepel doorgegeven aan de kinderen
van die jeugd, die in de jaren vijftig gebo-
ren zijn. Maar zoals ik al schreef, Jan en
Philippe waren niet enkel geestesvrien-
den. Burssens be schouwde Vandenberg
ook als een bijzonder goed schilder. Zijn
vroege werken, bijvoorbeeld uit 1976,
houden nog steeds stand. 
Na zijn academietijd schoolde hij zich-
zelf bij door grote meesters te laten bin-
nendringen in zijn psychische wereld.
Door Bosch en Gustave Van de
Woestyne was hij al als kind getroffen.
Picasso kwam later. Ook Ensor. Een New
Yorkreis deed hem de ruimtelijkheid van
Pollock en Rothko waarderen. Amster -
dam bracht Rembrandt in zijn leven.
Het Prado van Madrid leerde hem
Velázquez, El Greco en vooral Goya ken-
nen. In België ontmoette hij Jan Cox,
later Maurice Wyckaert en Roel D’Haese.
In deze reeks mag het befaamde veel-
luik van Grünewald te Colmar niet ont-
breken. Deze lijst met namen vermeld ik
omdat het niet alleen een opsomming
betreft van toevallige interesses. Het is
de stamboom van het expressionisme,
van de schilderkunst die eerder kracht
als esthetisch principe heeft dan
schoonheid. De wijze weet echter dat
kracht ook schoonheid is.

[1952-2009]
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SCHILDER EN TEKENAAR PHILIPPE VANDENBERG IS OP 30 JUNI 2009 UIT HET LEVEN

GESTAPT. WIJ ROUWEN OM HET GROOT VERLIES, VOOR ZIJN FAMILIE, VOOR ZIJN

VRIENDEN, VOOR DE KUNST, VOOR ONS ALLEN. HIJ WAS GEPLAND OM DEEL TE NEMEN

AAN DE UVV TENTOONSTELLING IN DE ZEBRASTRAAT. OMDAT HET NU NIET HET OGEN-

BLIK IS OM NABESTAANDEN MET PRAKTISCHE PROBLEMEN VAN ORGANISATORISCHE

AARD LASTIG TE VALLEN, VERVANGEN WE ZIJN DEELNAME DOOR EEN IN MEMORIAM.

•
In Memoriam

Philippe Vandenberg 
prof. dr. Willem Elias

Vakgroep Educatiewetenschappen (Vrije Universiteit Brussel)
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In de vele soorten schoonheid -vandaar
dat men die esthetische basisterm ver-
vangen heeft door nieuw- is het onder-
scheid tussen constructieve en destruc-
tieve schoonheid een zeer boeiend ver-
schil. De constructieve schoonheid is
gedoemd om glans, om schijn te blij-
ven. Dit is de schoonheid zoals ze in de
‘Phaedrus’ van Plato wordt uiteenge-
zet. Ze is de schoonheid als Idee, die
nooit echt gerealiseerd wordt in het
kunstwerk. Zelfs de meesterwerken
zijn eeuwige tekorten, beschreven in
de kunstgeschiedenis als het verhaal
van de gedoemde mislukkelingen.
De schoonheid zoals onder andere
Philippe Vandenberg haar in zijn oeuvre
realiseert, is deze van de destructie.
Vooronderstelling is hier uiteraard het
afrekenen met de burgerlijke gelijkscha-
keling tussen destructie en de wereld
van de negatieve bijbetekenissen. De
destructie is precies het positieve want
het is de wijze waarop de kunstenaar en
nadien de toeschouwer de realiteit ver-
werken en bewerken. Het is het resul-
taat van de worsteling tussen object (de
werelden) en subject (de ikken). Pas in
de negatie wordt de wereld door het ik
toegeëigend. De werken van Philippe
Vandenberg zijn de sporen van dit pro-
ces, dat het leven zelf is. Dus geen schij-
nalternatief van de werkelijkheid, de
nabootsing, maar het maken van een
eigen wereld met verf als bloed, met
penselen als nagels en tanden.
In dit levensverhaal vecht Philippe
Vandenberg met twee werelden. Er is
de eigen emotionaliteit, verbonden aan
het lichaam als verlangensmachine. De
psychoanalyse is beter geplaatst om het
verhaal te boek stellen. Beter dan ikzelf.
Daarnaast is er de buitenwereld. Hier
zijn we onlosmakelijk verknocht aan de
westerse cultuur. De westerse cultuur is
het huwelijk van de oude Grieken en

het christendom. Van de oude Grieken
heeft Vandenberg de tragedies onthou-
den, leerrijker dan de catechismus. Wat
het christendom betreft, kan men er
niet naast dat die cultuur droevig gestart
is met de kruisiging. Ons model is de
man van smarten, aan het kruis gena-
geld en met doornen gekroond. Dit lot is
het te volgen model gebleven: foltering,
zelfkastijding en andere vormen van
geweld. “Wat doet de mens de mens
aan en wat doet hij zichzelf aan?” is de
tweede wereld waaruit Philippe
Vandenberg zijn beelden put.
Hij schildert zeer expressief laag boven
laag waarbij de bovenste versie de
onderste overweldigt, maar tegelijker-
tijd de onderste haar sporen nalaat.
Achter- en voorgrond zijn door elkaar
geslingerd. Kortom, een worsteling met
verf die zeer goed de wriemeling weer-
geeft van het leven zelf en de eraan
verbonden chaos. Deze strijd resulteert
in zeer pasteuze schilderijen met niet
afgelijnde figuren. De wijze van verf
aanbrengen is zeer lichamelijk, vol spo-
ren en zijsporen van het lichamelijke
gebaar met de borstel. Striemen wor-
den niet vermeden maar beklemtonen,
tonen beklemmend de existentiële cri-

sis van een zich bewust wordend indivi-
du. Dit is inderdaad de thematiek van
Vandenberg. Het ‘leven’ met dezelfde
‘l’ als ‘leed’ geschreven. Lijden in al zijn
vormen: kruisiging, marteling, ver-
krachting, oorlogs- en ander geweld.
Kortom: het kwaad.
Vanaf het eind van de jaren negentig is
Vandenberg veranderd van stijl. De the-
matiek blijft behouden. Op een wemel-
achtige achtergrond gaan kleine figuur-
tjes allerlei nare verhalen uitbeelden.
Zeer schematisch voeren ze diverse
enge handelingen uit in een omgeving
die wel de hel op aarde lijkt te zijn. Hij
maakt ook gebruik van woorden in zijn
schilderijen. Sommige werken zijn
enkel woorden in een compositie van
kleine samengebrachte doeken. Dit in
een bijna kinderlijk geschrift. Niet de
kaligrafie van de statige tevredenheid,
maar een on-schoon schrift van de
angst, de passie, de verbetenheid over
het helse aardse lot. Als het te erg
wordt, schildert hij alles dicht en krijgen
we een bijna abstract werk. Bijna, want
het is slechts het gesloten doek van het
theater van de wreedheid.
Kortom een groot verlies voor de
humanistische beeldcreatie.
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Trouw Antwerpen
Ben je van plan te trouwen, maar zoek je nog informatie over de mogelijkheden?Dan is TROUW Antwerpen iets voor jou.Naar goede gewoonte is ook UVV daar aanwezig. Op onze stand vertelt men jou alles over de vrijzinnige trouwplechtigheden.

Wanneer?
Vrijdag 2, zaterdag 3 en zondag 4 oktober 2009

Waar?
Antwerp Expo – zaal 4Jan van Rijswijcklaan 191 2020 Antwerpen
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Staten Generaal van UVV
De Unie Vrijzinnige Verenigingen houdt op 
26 september 2009 een Staten Generaal in de
Zebrastraat te Gent. Op dit intern consultatief
overlegplatform zullen de bij de Unie aangesloten
verenigingen en andere experten zich beraden over de
corebusiness van UVV, met name de verschillende
componenten van de morele dienstverlening. Kortom,
het wordt een belangrijke dag voor de georganiseerde
vrijzinnigheid.
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Darwins evolutietheorie in film

In het kader van het Darwinjaar organisereert UVV een filmreeks 

in de verschillende Vlaamse provincies en Brussel. 

De filmvoorstellingen worden gevolgd door een debat 

dat bepaalde thema’s uit de film als vertrekpunt neemt.

HOU ALVAST VOLGENDE DATA IN JOUW AGENDA VRIJ:

30 september ‘09 Blade Runner: The Final Cut Cinema Zuid, Antwerpen

13 oktober ‘09 Darwin’s Nightmare Euroscoop, Genk

25 oktober ‘09 TechnoCalyps (deel 1) Théâtre Nationale, Brussel

12 november ‘09 Gattaca
Studioskoop, Gent

17 november ‘09 Children of Men Kinepolis, Leuven

24 november ‘09 Human Nature Kinepolis, Brugge

Voor meer informatie kunt u terecht op de activiteitenagenda van onze website: 

www.unievrijzinnigeverenigingen.be

Het Provinciaal Centrum Morele Dienstverlening (PCMD)Leuven, en met haar ook de maatschappelijke zetel van deInstelling voor Morele Dienstverlening (IMD) Vlaams-Brabant, is verhuisd. U kunt hen nu vinden op volgend adres:

PCMD Leuven
Tiensevest 40 
3000 Leuven
Tel: 016/23 56 35
Fax: 016/20 75 47
cmd.leuven@uvv.be

IMD Vlaams-Brabant
Tiensevest 40 3000 LeuvenTel: 016/23 56 35imd.vlaams-brabant@uvv.be
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I
s de hoofddoek een godsdienstig
symbool of niet? Wij vermoeden van
wel gezien de hevige tegenstand

van moslims. Is een hoofddoek nu ver-
plicht of niet in de islam? Eigenlijk wil
ik het daar niet over hebben, want dit
is een geloofskwestie en ik geloof niet.
Ik beweer wel iets te weten over het
begrip ‘identiteit’. Hoe definieer je
identiteit? We vergeten te vaak dat
onze afstamming gemengd is en we
verkiezen ons in te beelden dat we
een vaste en zekere identiteit bezitten,
omschreven en bepaald door de
bodem, of door de godsdienst, of door
de volksgroep of door de natie.
Nationalisten en racisten baseren hun
identiteit hoofdzakelijk op één aspect.
Bodem, of volkscultuur, of ras.
Nochtans is een identiteit vooral meer-
lagig. Een mens kan afkomstig zijn uit
een bepaalde streek, een bepaalde
politieke overtuiging hebben of een
bepaalde levensbeschouwing aanhan-
gen. Dat zijn allemaal aspecten van
een identiteit. De Frans-Libanese
auteur Amin Maalouf schreef er een
interessant essay over: “Les identités
meurtrières”. Als je één aspect uit je
identiteit licht en je je enkel daar mee
vereenzelvigt, dan word je afhankelijk
van dat ene aspect en ben je ook snel
geraakt als men je aanvalt op dat
aspect. Het is algemeen bekend dat
nogal wat migranten een identiteitscri-
sis doormaken. Ze beseffen dat hun
afkomst of die van hun (voor)ouders
elders ligt, ze zijn vaak de taal onvol-
doende machtig en ze zien er ook wat
anders uit dan de meerderheid van de
andere mensen die ze dagelijks op
straat ontmoeten. Ook een goede job
vinden, ligt soms heel moeilijk. Wat is
dan een begrijpelijke, menselijke reac-
tie? Terugplooien op een facet in je
leven waarin je wel houvast vindt.

Voor vele migranten is dit godsdienst.
Wanneer ze dan ook nog eens op dit
aspect worden aangevallen -geef toe,
de islam is niet echt populair in het
westen- dan gaan ze heel defensief en
radicaal reageren. Maar ze laten zich te
gemakkelijk voor één gat vangen. En
een overheid, of in dit geval een
school die bij voorkeur een instituut is
dat een pedagogisch project uitdraagt
in de hoop jongeren op te voeden tot
kritische bur-gers, heeft het recht, ja
zelfs de plicht, om haar jongeren bij te
sturen indien het dreigt mis te lopen
met die identiteitsbeleving. Het gods-
dienstige aspect van hun identiteit is
té prominent aanwezig. In die zin dat
het niet gezond meer is. Het is niet
gezond dat aan jonge mensen niet
meer kan gevraagd worden om die
ene, meestal godsdienstige, uiting van
hun nochtans meerlagige identiteit,
even -gedurende de schooluren- af te
zetten. Dit is problematisch. Zoals het
ook problematisch is dat een imam
een binnen de schoolpoorten georga-
niseerd be schaafd debat monopoli-
seert en een ganse menigte “Allah
Akbar” laat schreeuwen. Of oproept
niet meer naar school te gaan, waar-
mee hij eigenlijk de boodschap geeft
dat godsdienst belangrijker is dan
onderwijs. De Athenea van Antwerpen
en Hoboken verbieden overigens alle
politieke en religieuze symbolen. Dus
niet enkel de hoofddoek. Dat de athe-
nea een poging doen om kledingvoor-
schriften voor iedereen gelijk te stel-
len, komt in het debat van de voorbije
dagen onvoldoende aan bod. Het valt
ons inderdaad op dat er weinig wordt
gezegd over de grond van de zaak.
Niemand verwoordt dit beter dan
directrice Karin Heremans zelf: “Ik
denk dat we naar een samenlevings-
model moeten waarin we compromis-

O P I N I E ST U K

Een hoofddoekverbod 
is niet het einde 

van de wereld
STANDPUNT van Rik Pinxten en Björn Siffer 

(voorzitter en adjunct-directeur HVV)

L E Z E R S B R I E F

Atheneum 
AntwerpenU
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I
n het opiniestuk van Pinxten en
Siffer krijgen we een mooie verde-
diging van de beslissing die de athe-

nea van Antwerpen en Hoboken
namen om vanaf volgend schooljaar
geen hoofddoeken meer toe te laten.
Alleen begrijp ik niet waarom zij vin-
den dat de levensbeschouwelijke vak-
ken moeten afgeschaft worden. Op
dezelfde pagina staat een lezersbrief
van de heer Dick Wursten, tot voor kort
leraar Pro testants-Evangelische gods-
dienst in het bewuste atheneum,
waaruit duidelijk blijkt dat die vakken
daar een erg belangrijke rol spelen.
Het is precies in de officiële school dat
kinderen vanaf 6 jaar leren dat er ver-
schillen zijn maar dat het toch perfect
mogelijk is om samen te leven. Het
charter van de inspectie van levensbe-
schouwelijke vakken maakt het moge-
lijk om samen te werken, leerlingen
leren enerzijds waar hun levensbe-
schouwing voor staat, maar precies
doordat er duidelijk andere levensbe-
schouwingen aanwezig zijn op school,
leren ze omgaan met die diversiteit en
bereiden we ze effectief voor op een
interculturele wereld. En dat heeft
helemaal niets te maken met de
beslissing van KA Antwerpen...

Sonja Eggerickx
Inspecteur-adviseur NC Zedenleer
Voorzitter Unie Vrijzinnige Verenigingen
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sen kunnen vragen van iedereen en
waarbij we aan allochtonen kunnen
vragen dat de hoofddoek soms afge-
daan wordt.” In de meeste Antwerpse
scholen geldt -zeer eenvoudig- een
hoofddekselverbod. Iedereen wordt
gevraagd dit te respecteren. Waarom
zou voor moslims dan een uitzonde-
ring moeten gemaakt worden? Omdat
het over godsdienst gaat? Heeft gods-
dienst dan zo’n verheven statuut dat ze
boven algemene regels staat? Ik denk
dat de seculiere rechtsstaat hier het
belangrijke signaal moet geven dat dit
niet zo is. Onder normale omstandig-
heden zou een hoofddoekverbod mis-
schien niet aan de orde zijn. De vraag
is echter of er nog sprake is van nor-
male omstandigheden. Dat de islamiti-
sche godsdienst oprukt en radicali-
seert, daarover is iedereen het eens. Je
ziet vandaag veel meer hoofddoeken
op straat en op school dan vroeger.
Leerkrachten krijgen het steeds moei-
lijker om te onderwijzen over de evo-
lutieleer en moeten steeds vaker hun
lessen onderbreken omdat islamitische
leerlingen protesteren en de leerkracht
verwijten “haram” kleding te dragen
of meningen te vertolken die haram
zijn. Wie twijfelt aan dit snel oprukken-
de fenomeen moet maar eens wat
minder opiniestukken lezen en praten
met mensen in het veld. Met onder-
wijzers en maatschappelijk assistenten
bijvoorbeeld. Zij ondervinden de pro-
blematiek dag na dag en wensen deze
niet meer te relativeren. Zij vragen dat
de overheid ingrijpt en eens duidelijk
zegt waar de grenzen van godsdiensti-
ge aanspraken liggen en waar het
algemeen belang primeert boven
godsdienst. Denkt u nu echt dat het
daar in Antwerpen en Hoboken alle-
maal dommeriken zijn die niet weten
dat hun maatregel er op korte termijn

voor zorgt dat bepaalde meisjes van
hun familie niet meer mogen stude-
ren? Denkt u nu echt dat die progres-
sieve directies in Antwerpen en
Hoboken niet weten dat emancipatie
best van de onderdrukte groep zélf uit-
gaat en dat emancipatie onder dwang
nogal paternalistisch is? Denkt u nu
echt dat een progressief instituut als
het Atheneum van Antwerpen, dat al
jaren schitterend werk levert rond
actief pluralisme, nu opeens gekaapt
wordt door rabiate godsdiensthaters?
Zou er echt niet een klein beetje meer
aan de hand zijn? Zou het niet kunnen
dat dit een schreeuw is naar onze poli-
tici om eindelijk eens beleid te voeren
rond integratie? Dat dit een daad is -uit
noodzaak- die even duidelijk wil stel-
len waar het algemeen belang pri-
meert boven godsdienstige belangen?
Dat dit een pedagogische maatregel is
die het belang van godsdienst even
terug in het juiste perspectief en bin-
nen de juiste proporties wil brengen?
Net als Meyrem Almaci (Groen!), Kris
Van Dijck (NVA) en vele andere politici
vraag ik een open debat -feiten op
tafel- over de machocultuur bij mos-
limjongens, over familiaal geweld,
over godsdienstige indoctrinatie, over
gelijkheid van man en vrouw, over
schijnhuwelijken en huwelijksmigratie,
over scheiding van kerk en staat, over
vrijheid van meningsuiting. Ik vraag
méér dan een meldpunt discriminatie.
Ik vraag dat het thema hoog op de
politieke agenda wordt geplaatst en
niet wordt overgelaten aan de profe-
ten van de clash of civilizations, zoals
dat vroeger gebeurd is. Ik stel voor dat
de Minister van Onderwijs zich niet
langer wegsteekt achter de autonomie
van de scholen en eens nagaat in hoe-
verre gescheiden godsdienst- en
zedenleerklasjes bijdragen tot het

onbekend-maakt-onbemind fenomeen.
Bereiden we onze jongeren zo opti-
maal voor op een interculturele
samenleving? Vinden wij het normaal
dat jongeren al vanaf hun zesde geïn-
doctrineerd worden dat ze van klei
gemaakt zijn en pas vanaf hun twaalf-
de vernemen dat ze van apen afstam-
men? Hoe komt het dat een zelfbe-
wuste en niet van assertiviteit
gespeende moslima in het KA
Antwerpen verklaart dat er een islami-
tische expansie aan de gang is die
door de goddelijke hand wordt
gestuurd? Ik stel ook voor dat de over-
heid een grondige bevraging organi-
seert over de verhouding tussen
levensbeschouwing en overheid. In de
eerste plaats bij de mensen in het
veld. Bij onderwijzers, maatschappelijk
assistenten, verenigingen, medewer-
kers van VDAB, politieagenten, straat-
hoekwerkers, kortom bij mensen die
dagdagelijks geconfronteerd worden
met de samenlevingsproblemen. Ik
stel ten slotte ook voor dat iedereen
eens rustig de tijd neemt om voor zich-
zelf uit te maken wat er nu werkelijk
aan de hand is. Beste moslima’s, een
hoofddoekverbod is niet het einde van
de wereld. Ga vooral verder met stu-
deren. Discussieer met elkaar over
godsdienst, maar ook over politiek,
over sport, over liefde, over seks, over
alle dingen die het leven mooi of lelijk
maken. En draag die hoofddoek thuis
of op straat, niemand verbiedt dit.
Draag hem even niet op school of
wanneer je een openbare functie uit-
oefent. Geef en neem.

Hendrik Pinxten en Björn Siffer
(De auteurs zijn respectievelijk voorzit-
ter en woordvoerder van HVV)
Verschenen in De Morgen van 26 juni
2009
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Sara Dubois

moreel consulent PCMD Hasselt

Jean(1) belt op een ochtend aan bij ons
in het Centrum Morele Dienstverlening.
Op de gemeente van Hasselt hebben ze
hem verteld dat hij bij ons meer inlich-
tingen kon krijgen over regelingen
omtrent het levenseinde en euthanasie.
Na wat hij heeft meegemaakt met zijn
vrouw Elise, is hij vastbesloten om alles
rond zijn levenseinde dat hij nu al kan
regelen, op papier te zetten. 
Tijdens ons gesprek laat ik Jean eerst op
verhaal komen, meestal komt iemand
omwille van een voorgeschiedenis naar
informatie over euthanasie vragen. Ik
merk dat het hem goed doet om er
eens met iemand over te praten. 
Twee maanden geleden heeft hij zijn
vrouw verloren. Ze waren al 45 jaar
samen en nog steeds even gelukkig
getrouwd. In de zomer kreeg Elise een
longontsteking en werd ze in het zieken-
huis opgenomen. Het zag er aanvankelijk
naar uit dat ze na enkele dagen observa-
tie terug naar huis mocht gaan. Jean ging
twee keer per dag bij haar op bezoek.
Vrijdagmiddag kwam hij haar kamer bin-
nen, maar ze lag niet in haar bed. De ver-
pleegster vertelde dat Elise net was over-
gebracht naar quarantaine omdat ze een
bacterie had gekregen. Enkele dagen
later, kreeg Jean telefoon van het zieken-
huis. Zijn vrouw had complicaties, door
de bacterie kreeg ze ademhalingsproble-
men en de arts had besloten haar in een
kunstmatige coma te brengen. En zo gin-
gen vier weken voorbij zonder zicht op
verbetering. Uiteindelijk besliste Jean in
overleg met de rest van de familie en het
behandelende team om de kunstmatige
beademing stop te zetten.

Met dit verhaal stapt Jean bij mij bin-
nen. Hij wil graag zo veel mogelijk rond
zijn levenseinde op papier zetten. In
mijn praktijk als moreel consulent hoor
ik dagelijks zulke verhalen.
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ties. Bijvoorbeeld: als ik ooit dement
word, wil ik geen kunstmatige voeding
of vochttoediening. Of: in geval van
coma van meer dan een maand, met
onomkeerbare (hersen)beschadiging,
wens ik geen kunstmatige beademing
meer. Een negatieve wilsverklaring
vormt de neerslag van een aantal per-
soonlijke keuzes, daarom kan dit docu-
ment voor iedereen anders zijn. U kan
ook best iemand aanduiden, die u naar
de arts toe zal vertegenwoordigen,
wanneer u zelf uw wil niet meer ken-
baar kan maken. Deze ‘vertegenwoor-
diger’ zal in uw plaats op die momen-
ten voor u moeten beslissingen nemen.
De negatieve wilsverklaring kan u dan
ook bewaren bij deze vertegenwoordi-
ger en in uw medisch dossier bij de
huisarts. Het verschil met de wilsverkla-
ring euthanasie is dat de negatieve
wilsverklaring onbeperkt geldig is (dus
niet vervalt na 5 jaar), er geen getuigen
voor nodig zijn en dat artsen/instellin-
gen, wanneer zij op de hoogte zijn, ver-
plicht zijn om rekening te houden met
de wensen van de patiënt.

Rond het thema levenseinde is er de
laatste jaren wettelijk veel veranderd.
Meer mogelijkheden betekent ook
meer nadenken over de verschillende
keuzes die u hebt. Dat al deze zaken
niet altijd even gemakkelijk of vanzelf-
sprekend zijn, is heel begrijpelijk. Een
vertrouwelijk gesprek aangaande uw
specifieke wensen en vragen kan hier-
bij helpen. We kunnen meestal zelf niet
kiezen hoe we sterven, maar nadenken
over de dood, dit bespreken met de
juiste mensen en al een aantal dingen
op papier zetten, maakt het leven soms
draaglijker en kan u vaak al voor een
deel geruststellen. 

Voetnoten:
(1) Alle namen in dit artikel zijn fictieve namen.

U bent verplicht in deze wilsverklaring
twee getuigen aan te duiden (waarvan
één geen erfgenaam mag zijn).
Mensen kiezen meestal voor een
vriend en een familielid. Eventueel kan
ook een moreel consulent mee onder-
tekenen als getuige. Wie dat wil, kan
ook een vertrouwenspersoon aandui-
den, iemand die hij goed kent en ver-
trouwt, wij raden dit ook aan. 
Wanneer alle formulieren ingevuld zijn,
vragen we één exemplaar te bezorgen
aan de huisarts voor in het medisch
dossier, één aan de vertrouwensper-
soon (die later de arts op de hoogte
kan brengen van de wilsverklaring) en
één exemplaar te laten registreren in
het gemeentehuis. Wie dat wil kan bij
ons een kopie bewaren, wij stellen hen
iedere 5 jaar op de hoogte dat ze hun
wilsverklaring moeten vernieuwen en
houden hen op de hoogte van eventu-
ele wijzigingen in de wetgeving.

Patiëntenrechten en 
de negatieve wilsverklaring
Naast informatie over euthanasie wil
Jean ook graag weten hoe hij kan voor-
komen dat men met bepaalde behan-
delingen zijn leven nodeloos rekt, wan-
neer hij daarna bijvoorbeeld zal voortle-
ven “als een plant”. Mensen die bij ons
binnen stappen, zijn vaak niet op de
hoogte van de wet op de patiënten-
rechten en de negatieve wilsverklaring.
Iedere patiënt moet eerst toestemming
geven vooraleer bijvoorbeeld een arts
een bepaalde behandeling kan uitvoe-
ren. Dit houdt in dat men dus ook
behandelingen kan weigeren. In de
situaties waar men later zijn wil niet
meer kan uitdrukken, kan men deze
toekomstige weigeringen op voorhand
opstellen in een negatieve wilsverkla-
ring. U schrijft daarin welke behandelin-
gen u niet meer wenst in welke situa-

Tijdens ons gesprek breng ik Jean op de
hoogte van de wetgeving inzake eutha-
nasie en de wet op patiëntenrechten. Ik
geef hem de brochure mee van het
Levenseinde Informatie Forum (LEIF) en
de juiste formulieren. Daarbij leg ik uit
dat euthanasie geen afdwingbaar recht
is, maar dat een wilsverklaring opstellen
wel vaak kan helpen. Ik raad Jean aan
om zijn wensen op voorhand met zijn
kinderen en met zijn arts te bespreken. 

Euthanasie en de wilsverklaring
Onder euthanasie wordt verstaan dat een
arts een einde maakt aan uw leven op uw
uitdrukkelijke vraag. U kan alleen eutha-
nasie krijgen als u meerderjarig bent en
handelingsbekwaam. Boven dien moet
uw medische toestand uitzichtloos en
ongeneeslijk zijn, waarbij u ondraaglijk
lijdt, door een ziekte of een ongeval. U
moet vrijwillig en meerdere keren om
euthanasie vragen. Ik leg altijd het verschil
uit tussen het euthanasieverzoek, voor
wie nu euthanasie wil, en de wilsverkla-
ring inzake euthanasie, die voor later is.
Een wilsverklaring geldt alleen als u ooit in
een onomkeerbare coma terecht komt en
is bovendien maar 5 jaar geldig. Als u dus
niet in een coma bent, maar wel aan alle
voorwaarden voldoet, kan u euthanasie
vragen met een schriftelijk verzoek.
Veel mensen willen graag een wilsver-
klaring opstellen om euthanasie te krij-
gen als ze ooit dement worden. Dit is
een veel voorkomend misverstand
want de euthanasiewet geldt niet voor
dementerenden. Men kan alleen eutha-
nasie vragen in een helder moment bij
beginnende dementie, met een schrif-
telijk euthanasieverzoek. 
Wanneer er (in de vijf jaar dat je wils-
verklaring geldig is), iets gebeurt waar-
door men zijn wilsverklaring niet meer
kan herbevestigen, wordt de verklaring
automatisch onbeperkt geldig.
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I
n zijn laatste boek ‘Aspecten van de
Belgische kunst na ’45 - Deel II’ kun-
nen we het meesterlijk schrijven

ontdekken van filosoof Willem Elias. Hij
is niet enkel een erudiet vrijzinnig den-
ker en kunsttheoreticus, maar heeft
vanuit een uitgesproken educatieve
bezorgdheid ons voor de tweede maal
op rij weten te overtuigen dat iedereen
de hedendaagse kunst kan begrijpen
indien we spelenderwijs enkele nood-
zakelijke spelregels aanleren en de
openheid hebben om er als toeschou-
wer actief aan deel te nemen. 

De gedrevenheid en de uitdaging van
Willem Elias om de kunst na ’45 te ver-
talen op een begrijpbare manier kan
aangetoond worden met een verbluf-
fende uitspraak in de inleiding van Deel
I uit de reeks. Het toont aan uit welk
hout de man is gesneden en hoe hij zelf
zijn jarenlange studie durft samenvat-
ten in een citaat: “De aspecten van de
Belgische kunst na ’45 komen in grote
mate overeen met de kunststromingen.
Na ’45 is dat relatief simpel. Er zijn eerst
de al dan niet kritische uitlopers van het
expressionisme en het surrealisme. Een
jonge generatie reageert daartegen
vanaf de jaren vijftig door abstract te
schilderen. Op deze wilde abstractie
volgen in de jaren zestig twee reacties:
een zeer minutieus afgelijnde abstractie
(geometrisch) en terug naar een her-
kenbare vormgeving (pop-art: nieuwe
figuratie). Nadien komt de idee dat
kunst niet echt ambachtelijk moet uit-
gevoerd worden, maar dat het concept
volstaat (conceptuele kunst). In de jaren
zeventig keert de behoefte terug om
een welbepaalde realiteit na te bootsen
(hyperrealisme). Vanaf de jaren tachtig
is er het postmodernisme dat verschil-
lende gedaanten aanneemt. Er is ener-
zijds de nieuwe schildersdrift als reactie
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Aspecten van de
Belgische kunst na ’45
Deel II van auteur Willem Elias

Een schrijver met 
een eigenzinnige kijk, 

een eigen visie 
en een leven met 

de kunst!

Sven Vanderstichelen
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op de conceptuele kunst (neo-expressi-
onisme en fundamentele schilder-
kunst). Anderzijds zijn er de frivole toe-
ren van alles ondermijnende combina-
ties (de ‘echte’ pomo). Daarnaast zijn er
de resultaten van het artistiek aanwen-
den van nieuwe media. Meer is het
eigenlijk niet.” Reeds in ‘Aspecten van
de Belgische kunst - Deel I’ werd het
dus duidelijk dat hij als filosoof er niet
voor kiest om een doorgedreven lineair
historisch overzicht te geven, met een
al even pseudo-exhaustieve lijst van
erkende kunstenaars, vaak geschreven
voor een te beperkt publiek kunsthisto-
rische specialisten. Elias hanteert ook in
Deel II een agogische invalshoek en
neemt de lezer op sleeptouw doorheen
een boeiend artistiek avontuur. Een ver-
haal over de naoorlogse Belgische
kunst in verschillende op zichzelf staan-
de hoofdstukken.

Elk hoofdstuk situeert een specifieke
kunststroming in een ruimer internatio-
naal perspectief met zorg en aandacht
voor haar voorlopers. Vanuit een zeer
eigenzinnige historische en kunstfiloso-
fische kijk worden de diverse stromin-
gen helder onder de loep genomen,
waarbij een persoonlijke ruime selectie
van kunstenaars en kunstwerken gel-
den als voorbeeld vanuit hun achter-
grond, thema en techniek. De prachti-
ge, zorgvuldig geselecteerde illustraties
in kleur van zowel Waalse als Vlaamse
kunstenaars en kunstenaressen verdui-
delijken hun beschreven beeldtaal en
tekensystemen. Verschillende passages
worden uitermate fascinerend wanneer
Elias’ haarscherpe eigenzinnige analy-
ses van de kunstgeschiedenis en kunst-
filosofie worden afgewisseld met een
kijk op de kunstwereld doorspekt met
de pracht van het alledaagse. Hiermee
bedoel ik dat Willem Elias een doorleef-

de visie heeft op de naoorlogse kunst.
Hij heeft niet enkel oog voor het weten-
schappelijke, maar tracht als een
woordkunstenaar ons te doen proeven
van een wilde penseeltrek, de heldere
kleuren van een compositie, de malaise
van een bepaalde kunstenaarsgroep of
de invloed van maatschappelijke veran-
deringen op de kunstuitingen van een
specifieke periode. Alsof zijn pen ons
tot bij de schildersezel brengt en zelf op
sommige momenten ons door de ogen
van de kunstenaar laat kijken.
Kunstenaars die hun omgeving ziender-
ogen zien veranderen en de vrijheid
nemen er vormelijk een vraag of ant-
woord op te formuleren. Niet enkel ver-
plaatst hij ons in de schoenen van de
makers, Elias leeft zich uit als bevoor-
rechte toeschouwer en deelt zijn erva-
ringen als leek, liefhebber en specialist.
Kortom, hij toont de lezer een kunstwe-
reld met enkelingen, kunstenaarsgroe-
pen, internationale stromingen en
maatschappelijke politieke en filosofi-
sche tendensen. Zijn levenslange erva-
ring als professor, kunstfilosoof, kunst-
criticus, tentoonstellingsmaker, gids en
zoon van een gepassioneerde galerie-
houder hebben er toe geleid een der-
gelijk meeslepend boek te schrijven.
Willem Elias zat als kind op de knieën
van kunstenaars en dus letterlijk in de
schoot van de kunst. Van kindsbeen af
werd hij getraind om te kijken en zoals
iedereen weet, baart oefening kunst. 
Men kan zich de vraag stellen wat
iemand überhaupt drijft om ons in alle
eenvoud doorheen 560 pagina’s, welis-
waar opgedeeld in Deel I en Deel II,
een kijk te gunnen in wereld van de
Belgische kunst en de inbedding ervan
in de internationale kunstscène. Laat
staan er toe te komen om op een hel-
dere en systematische manier een
wetenschappelijk titanenwerk met

passie en poëtische overgave neer te
pennen. Zijn nuchtere antwoord luidt
als volgt: “We hebben nood om het
kunstwerk vandaag te begrijpen. Elk
kunstwerk verandert van betekenis
doorheen de tijd. Nu staat het voor wie
we zijn, in de toekomst zal het ooit
staan voor wie we geweest zijn.” Het is
volgens mij vanuit zijn noodzaak om
vandaag tussen de dingen te gaan
staan, alvorens de tijd ze in zijn greep
heeft gekregen. Of tilt hij een tipje van
de sluier wanneer hij zijn lezerspubliek
tracht te omschrijven: “Ik heb geschre-
ven voor degene die open staan voor
het Schone en nieuwsgierig zijn naar
de in vraagstelling van het Schone, de
zoektocht uit de twintigste eeuw naar
nieuwe schoonheden of schone nieu-
wigheden.” In ieder geval tracht Elias
om aan de hand van de hedendaagse
kunst onze vaak te vanzelfsprekende
vooroordelen ten aanzien van het nieu-
we in vraag te stellen, het statuut van
het kunstwerk als onbegrijpbaar object
te doorprikken door haar in een over-
zichtelijke geschiedenis te plaatsen en
ons enkele voorbeelden en eenvoudige
spelregels aan te reiken om ervan te
kunnen genieten.

Gegevens boeken

Aspecten van de Belgische kunst na
’45 Deel II
Willem Elias
Gent, Uitgeverij Snoeck, 2008, 320 p.
ISBN: 978-90-5349-716-6
http://belgischekunst.be/

Aspecten van de Belgische kunst na
’45 Deel I
Willem Elias
Gent, Uitgeverij Snoeck, 2006, 280 p.
ISBN: 978-90-5349-581-0
http://belgischekunst.be/
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D
e publicatie laat gedetineerden
uit Leuven Centraal aan het
woord, buitenlandse dichters die

het bestaan in de gevangenis hebben
meegemaakt en Nederlandstalige
dichters die op verzoek een gedicht
over dit thema schreven.
De verzen van de gedetineerden uit
Leuven Centraal werden geselecteerd
uit de inzendingen voor poëziewed-
strijden in 2005 en 2008, waaraan
gevangenen onder pseudoniem kon-
den deelnemen. Deze gedichten bevat-
ten geen jammerklachten en gaan
evenmin over een slechte behandeling
binnen de muren of het gebrek aan
hygiëne of communicatie. Ze gaan over
liefde, over hoop op een betere toe-
komst en over vrijheid: de vrijheid van
denken, geloven en fantaseren.
Een aantal dichters beschrijven het sys-
teem van binnenuit zonder zelf opge-
sloten te hebben gezeten. Het betreft
dichters die al jaren vrijwilligerswerk in
de gevangenis verrichten of er op uit-
nodiging van de directeur als spreker
zijn opgetreden.
De bundel bevat 42 bijdragen. Op de
DVD die bij de bundel hoort dragen Jan
Decleir, Hubert Damen en een aantal
dichters een keuze uit de gedichten
voor. De Deense cineast Svend
Thomsen maakte de beelden in Leuven
Centraal, de bibliotheek Tweebronnen
te Leuven en de Antwerpse Galerie De
Zwarte Panter.

Gegevens boek

Openingen
Gevangenisgedichten
Gekozen en bezorgd door Benno
Barnard & Roger M.J. De Neef
Leuven, Uitgeverij P, 2009, 64 p.
ISBN 978-90-79433-31-5
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Franky Bussche

hoofd van dienst Studie en Onderzoek
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Letter 8837 - Darwin, C. R. to Doedes, N. D., 2 Apr
1873

Down, Beckenham, Kent.
April 2 1873
a mon. N. D. Doedes | The University | Utrecht |
Holland.

Confidential.

Dear Sir

I am much obliged for the photograph of yourself and
friend. I am sure that you will excuse my writing at
length, when I tell you that I have long been much
out of health, and am now staying away from my
home for rest. It is impossible to answer your question
briefly; and I am not sure that I could do so, even if I wrote
at some length. But I may say that the impossibility of
conceiving that this grand and wondrous universe,
with our conscious selves, arose through chance,
seems to me the chief argument for the existence of
God; but whether this is an argument of real value,
I have never been able to decide. I am aware that if
we admit a first cause, the mind still craves to know
whence it came and how it arose. Nor can I overlook
the difficulty from the immense amount of suffering
through the world. I am, also, induced to defer to a
certain extent to the judgment of the many able men
who have fully believed in God; but here again I see
how poor an argument this is. The safest conclusion
seems to be that the whole subject is beyond the scope
of man's intellect; but man can do his duty.

With my best wishes for your success in life, I
remain, dear Sir,
Yours faithfully

Ch. Darwin.

Brief 8837 – Darwin, C.R. aan Doedes, N.D

Down, Beckenham, Kent
2 April 1873
aan dhr. N.D. Doedes, Universiteit van Utrecht, Nederland

Vertrouwelijk

Waarde heer,

Ik ben U zeer erkentelijk voor de foto van Uzelf en Uw
vriend. U vergeeft het mij ongetwijfeld dat ik zo laat reageer
als ik U vertel dat mijn gezondheid lange tijd slecht is
geweest en dat ik nu van huis weg ben om te rusten. Het is
onmogelijk in het kort een antwoord te geven op Uw vraag; en
ik betwijfel of ik dat zelfs met een lange brief zou kunnen.
Maar ik kan stellen dat de onmogelijkheid om ons voor te stel-
len dat dit groots en wonderlijk universum, met ons als
bewuste wezens, door toeval is ontstaan mij het belangrijkste
argument lijkt voor het bestaan van God; maar of dat argu-
ment werkelijk van enige waarde is, daar ben ik zelf nooit
uitgeraakt. Ik besef dat als we een eerste oorzaak aanvaar-
den, ons verstand nog steeds verlangt te weten waar die dan
vandaan kwam en hoe die ontstond. Verder kan ik ook het
probleem van de enorme hoeveelheid lijden in de wereld niet
negeren. Ik ben evenwel geneigd mij enigszins te conformeren
aan het oordeel van menig bekwaam man die ten volle in God
heeft geloofd; maar ook hier zie ik weer in hoe zwak dit argu-
ment is. Het veiligste besluit lijkt mij dat deze hele kwestie
buiten het bereik van het menselijk denkvermogen ligt; maar
een mens kan zijn plicht doen. 

Met mijn beste wensen voor Uw slagen in het leven verblijf
ik,
met de meeste achting,

Ch. Darwin

Marleen Temmermans
brief aan Darwin

Q Vertaald door Nils Van den Bergh, moreel consulent CMD Turnhout

IN 1859 PUBLICEERDE CHARLES DARWIN ZIJN OPHEFMAKENDE BOEK ON THE ORIGIN OF SPECIES. 150 JAAR LATER WIL DE UNIE

VRIJZINNIGE VERENIGINGEN, GEÏNSPIREERD DOOR HAAR VRIJZINNIG-HUMANISTISCH GEDACHTEGOED, DIT IN DE SCHIJNWERPERS PLAAT-

SEN. HET GEHELE JAAR 2009 DOOR KAN JE IN IEDERE UVV-INFO DE CORRESPONDENTIE LEZEN TUSSEN DARWIN, AAN DE HAND VAN

EEN AANTAL BRIEVEN GESELECTEERD UIT ZIJN ENORME BRIEFWISSELINGSOEUVRE, EN HEDENDAAGSE SCHRIJVERS, WETENSCHAPPERS… 
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Brief aan Charles Darwin

“…Thus man has ultimately become superior to women…” 

Deze besluitvorming, beste Charles, opgetekend in je boek ‘The descent of man’ toont aan dat ook een
groot wetenschapper zich kan vergissen! 

Gelukkig weten we nu beter, en deze dwaling wordt je dan ook vergeven in het licht van de enorme kentering
in het denken over deze aardbol en over de mensheid die jij teweeg gebracht hebt met je werk ‘On the origin
of species’ vandaag de dag actueler dan ooit! Ook zijn we bereid deze flater te vergeven in het tijdskader
waarin je je onderzoek deed en gaan we ervan uit dat je bereid zou zijn te erkennen dat ook de grootste
geleerden niet onfeilbaar zijn!

Het heeft ongetwijfeld veel onderzoek, studie en wetenschappelijke verdieping gevergd, maar ook durf, lef
en ‘vrij-denken’ in de echte betekenis van het woord om je onderzoeksresultaten en vooral de wetenschap-
pelijke conclusies daarvan wereldkundig te maken, dit in een tijd waarin men overtuigd was van het
Bijbelse scheppingsverhaal. Jij was het bijvoorbeeld ook oneens met je gezellen op je wereldreis, op het
zeilschip HMS Beagle, die slavernij normaal vonden als deel uitmakend van de ‘goddelijke orde’. 

Het moeten boeiende tijden geweest zijn met tijdsgenoten als Charles Lyell, die twijfels deed ontstaan over
de grote zondvloed en de eindeloze bewegingen van de aardkorst aantoonde, de befaamde demograaf
Thomas Malthus, die reeds in de 19de eeuw erop wees dat de wereldbevolking sneller toeneemt dan het
beschikbare voedsel waardoor alleen de best aangepasten kunnen overleven, met Gregor Mendel en
andere wetenschappers zoals Hugo Devries, die de erfelijkheid van biologische kenmerken aantoonde. Dit
alles lag mede aan de grondslag van de moleculaire biologie waarmee door DNA-ondezoek de evolutieve
stamboom van alle leven op aarde werd bewezen.

Gezien voortplanting een belangrijk thema is in je werk, dat mij als gynaecoloog bijzonder interesseert, wil
ik daar graag even bij stilstaan en met jou van gedachten wisselen over de evolutie van de mensheid en
vooral het al dan niet ingrijpen in dat proces wat we vandaag de dag ijverig doen door middel van bijvoor-
beeld geboorteplanning en kunstmatige reproductie zoals in-vitrofertilisatie in het Westen... of juist niet in
bijvoorbeeld Afrika waar we de bevolkingsexplosie toelaten, wetend dat dit leidt tot drama’s zoals onder-
voeding, armoede en oorlogen. We zijn met teveel op deze planeet en de bevolkingstoename is huivering-
wekkend... Bijna 10 miljard mensen in 2050. Een bijna verdubbeling op een periode van 50-100 jaar!
Slinkende voedsel en energie voorraden en we doen niets... nauwelijks pogingen tot geboortebeperking,
en de technische mogelijkheden om het voedselprobleem op te lossen, zoals genetisch gemanipuleerde
gewassen, durven we niet voluit te exploreren uit angst ‘in te grijpen in de natuur’... wat we wel dagelijks
doen door onze levensstijl op alle mogelijke gebieden. Gewoon het feit dat we met zijn allen vrij gezond
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ouder worden, in het Westen dan toch, is een bewijs van het onnatuurlijke van onze levensstijl!

Maar nu terug naar de evolutietheorie die jouw geesteskind is maar door velen gebruikt en misbruikt om
bepaalde zaken uit te leggen en/of te verrechtvaardigen. Denken we maar aan het concept ‘natuurlijke
selectie’, een elementair gegeven van de evolutietheorie, wat erop neer komt dat de sterksten of degenen
die zich het best hebben kunnen adapteren aan hun omgeving overleven. Jouw revolutionaire gedachte
was dat al deze veranderingen toevallig gebeuren waarbij de goede varianten meer kans hebben om te blijven
dan zwakke broertjes... the survival of the fittetst. Tijdsgenoten van jou, zoals de filosoof Lamarck, dacht-
en daar anders over, maar de geschiedenis van de wetenschap heeft jou gelijk gegeven.

Over geboorteregeling zelf vinden we weinig terug in je werk, wel vond je deels je gelijk in het werk van
Malthus (‘Essay on the Principle of Population as it affects the future Improvement of Society’) en schrijf je
dat bepaalde mensenrassen zullen uitsterven en andere bloeien naargelang ze zich kunnen aanpassen aan
de omstandigheden, en er zo nieuwe ‘species’ zullen ontstaan. Planten, dieren maar ook de mens maakt
meer nakomelingen dan er kunnen overleven om een selectie toe te laten, wat ook meteen betekent dat
ook de mensheid te sterk kan uitbreiden als er niet ingegrepen wordt, schreef Malthus, een theorie
waarmee jij het dan weer niet eens was gezien je in een natuurlijke selectie gelooft via zelfregulerende
mechanismen waarbij de zwakkeren gewoon uitsterven en degenen met een sterker overlevingsmecha-
nism het halen en het ras verbeteren. 

Contraceptie kon je in die context niet verdedigen, omdat dit zou ingrijpen op de evolutie. Ook
waarschuwde je voor het ingrijpen op de voortplanting omdat dan de hoger begaafden en de beteren in onze
samenleving wel eens minder kinderen zouden maken, terwijl degenen met minder ‘verantwoordelijkheidszin’
ongebreideld zouden voortplanten, wat de evolutie niet zou ten goede komen... Jij behoorde zelf tot de
betere klasse, had 10 kinderen en vond dat vooral de ‘besten’ in de maatschappij meer kinderen moesten
krijgen... De besten dan gezien in je eigen maatschappelijke context zijnde een intellectueel en aristo-
cratisch milieu, met sterke morele en culturele principes die voor jou de hoogste waren die de evolutie tot
dan bereikt had. 

Je was ook overtuigd van de superioriteit van de man tegenover de vrouw, omdat overleving bepaalde
waarden vereist zoals “higher mental faculties namely observation, reason, invention or imagination”,
waarden die jij aan de man toeschreef. Wel waarde Charles, dwalen is menselijk, ook voor een groot
geleerde. Gelukkig weten we ondertussen beter en ik ben er van overtuigd dat een man met een heel hoog
moraliteitsgehalte vandaag de dag tot een ander inzicht zou gekomen zijn!

Marleen Temmerman
buitengewoon hoogleraar gynaecologie-verloskunde
24 mei 2009



Darwin wrote an appreciative letter to Galton after rea-
ding Hereditary Genius. 
Letter 7032 - Darwin, C. R. to Galton, Francis, 23 Dec
[1869]

DOWN, BECKENHAM, KENT, S.E.
December 23rd 

"My dear Galton,

--I have only read about 50 pages of your book (to the

Judges), but I must exhale myself, else something will go

wrong in my inside. I do not think I ever in all my life

read anything more interesting and original--and how

well and clearly you put every point! George, who has

finished the book, and who expressed himself in just the

same terms, tells me that the earlier chapters are nothing

in interest to the later ones! It will take me some time to

get to these latter chapters, as it is read aloud to me by my

wife, who is also much interested. You have made a convert

of an opponent in one sense, for I have always maintained

that, excepting fools, men did not differ much in intellect,

only in zeal and hard work; and I still think this is an

eminently important difference. I congratulate you on

producing what I am convinced will prove a memorable

work. I look forward with intense interest to each reading,

but it sets me thinking so much that I find it very hard

work; but that is wholly the fault of my brain and not of

your beautifully clear style.--Yours most sincerely,

(Signed) "Ch. Darwin"

Brief 7032 - Darwin, C. R. aan Galton, Francis

Down, Beckenham, Kent, S.E.
23 december [1869]

Mijn beste Galton, 

Ik heb nog maar een 50 pagina’s van Uw boek gelezen (tot

aan Judges), maar ik moet al dringend stoom afblazen

voor er ergens in mij iets springt. Ik geloof niet dat ik in

mijn hele leven ooit iets heb gelezen dat zo interessant en

origineel is-en hoe helder en kundig maakt U ieder punt!

George heeft het boek uitgelezen en op hem heeft het exact

dezelfde indruk gemaakt. Hij vertelt mij dat naarmate

het boek vordert de hoofdstukken zo interessant worden

dat die van aan het begin erbij verbleken! Het zal me tijd

kosten om die latere hoofdstukken te halen, want ze wor-

den mij voorgelezen door mijn echtgenote, die zelf ook heel

geïnteresseerd is. U heeft een bekeerling gemaakt van een

opponent op zeker vlak, want ik heb steeds volgehouden

dat mensen, op de uitzondering van dwazen na, niet erg

verschillen in intelligentie, enkel in ijver en noeste

arbeid; en ik denk nog steeds dat dit een bijzonder signi-

ficant onderscheid is. Ik feliciteer U met het afleveren

van een werk dat volgens mij memorabel zal blijken. Met

intense interesse kijk ik uit naar iedere voorleessessie, al

zetten die mij zo hard aan het denken dat het zwaar

werk wordt; maar dat is louter en alleen de schuld van

mijn brein en niet van Uw prachtig heldere stijl.-

Hartelijk, Ch. Darwin

Gie van den Berghes 
brief aan Darwin
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Geachte Charles Darwin,

Eind jaren 1950 kwamen u noch de evolutietheorie ter sprake op de middelbare school die ik liep; zelfs niet

ter gelegenheid van de honderdste verjaardag van ‘On the Origin of Species’. En ook twintig jaar later, toen

ik alsnog naar de universiteit kon, bleef u een wel zeer onbesproken figuur.

Ondertussen had ik als leergierig autodidact natuurlijk kennis gemaakt met uw ideeën en geschriften. In 1974

tikte ik een editie uit 1902 van ‘The Origin of Species’ op de kop; with portrait, maar zonder het bescheiden

of onzekere On waarmee uw titel eerst begon. Ik verslond de zevenhonderd bladzijden - een feest voor de

geest. Revolutionair én geruststellend. Want, schrijft u, de theorie van de natuurlijke selectie bevestigt de

"oude, maar ietwat overdreven canon van de natuurhistorie, Natura non facit saltum." Hadden Schepper of

Natuur hun gang kunnen gaan, dan zouden er wel sprongen geweest zijn. Maar niet bij biologische evolutie,

want "natuurlijke selectie werkt door voordeel te halen uit kleine opeenvolgende variaties; ze kan nooit een

grote en plotselinge sprong maken, moet vooruitgaan met korte en zekere, maar trage stappen."

Tijden, modes en paradigma's veranderen. Vandaag is de evolutietheorie niet meer weg te denken uit het

leerplan, en uw naam ligt, met dat herdenkingsjaar, op ieders lippen. Het is al biologie en evolutie wat de

klok slaat. Biologisch determinisme is terug in. Al ligt dat in de lijn van uw denken (en sociale klasse), toch

betwijfel ik of dit u alleen verheugen zou. Daarvoor bent u te bescheiden en te veel wetenschapper. De

euforie rond uw persoon zou u een beetje storen, en mogelijk zou u zich ook ergeren aan het evolutionisme,

die vaak kritiekloze toepassing van de evolutietheorie op alles en nog wat.(1)

Die hedendaagse evolutionisten beroepen zich nadrukkelijk op uw genie. Maar van genialiteit heeft u geen

hoge pet op, meer het resultaat van ijver en noeste arbeid schrijft u aan neef Francis Galton naar aanleiding

van diens ‘Hereditary Genius: An Inquiry into its Laws and Consequences (1869)’. Galton trekt de evolutie -

theorie door op mentale eigenschappen van mensen. Karakter, talent en civilisatievermogen zijn erfelijk,

ingeslepen door natuurlijke selectie. Dat blijkt uit stamboomonderzoek van vooraanstaande families van

rechters, staatslui, schrijvers, wetenschappers, kunstenaars, godgeleerden, professoren, roeiers en

worstelaars (want "ook spieren zijn erfelijk"). Beroemde mannen hebben eminente familieleden. Grote

prestaties en rijkdom zitten in bepaalde families, zoals de Darwins, en niet in andere. Mensen zijn van

nature ongelijk. Ze verschillen van bij de geboorte op fysiek, mentaal, intellectueel en moreel vlak.

Interessant en origineel, schrijft u, maar wel even naar adem happen. Het is me ook wat: verdienste her-

leid tot erfelijkheid, en erfelijkheid herbevestigd als verdienste. Ook Alfred Russel Wallace, medeontdekker

van de evolutietheorie, noemt Galtons boek verbijsterend en suggestief (in Nature, 17 maart 1870), en u

stemt volmondig in met zijn lovende bespreking (brief aan Wallace, 31 maart 1870).
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Wat is zo verbijsterend en suggestief? Galton toont aan dat het beschavingsniveau van de Britten

beduidend lager ligt dan dat van de Atheners tweeduizend jaar geleden. Kijk maar naar onze afgebeulde

stedelingen, met hun gemene kijk, vooral de vrouwen. Hun levensomstandigheden lijken te hard voor hun

gestel en ze degenereren. Galton wijst het christendom met de vinger. Celibaat en vervolging van ander-

sdenkenden hebben een ware ravage aangericht onder de verdienstelijkste exemplaren van het volk.

Veel kritische geesten en talloze mannen en vrouwen met een gezonde neiging tot liefdadigheid, meditatie,

literatuur en kunst, bleven kinderloos. De aanmaak van toekomstige generaties werd overgelaten aan het

"ruwste deel van de maatschappij." Wil men het algemeen peil van de natie verheffen, dan moeten de

zwakke en onvoorzichtige leden van de maatschappij minder snel huwen en minder snel voortplanten, en

moet de sterke en omzichtige klasse er meer vaart achter zetten.

We staan aan de wieg van de moderne eugenetica, met haar alarmkreet dat volk en natie achteruitgaan

door de verschillende vruchtbaarheid van hoog en laag, fit en unfit.

Galton zal velen inspireren. In ‘The Descent of Man’, twee jaar na Galtons verbijsterende publicatie, twijfelt

ook u er niet meer aan dat veel karakteriële, sociale en morele neigingen overgeërfd worden, zoals bij huis-

dieren veel disposities en gewoonten. Dat geldt zowel voor goede als voor slechte neigingen. Iedereen

weet dat geestesziekte vaak erfelijk is. Veel morele deugden en tekortkomingen zitten in de familie.

Vandaag de dag wordt Francis Galton doodgezwegen. Vergeten is dat hij zich als wetenschapper op veel

terreinen verdienstelijk heeft gemaakt. Damnatio memoriae, vervloekt zijn nagedachtenis. Verbannen uit

de collectieve herinnering door onze afwijzende en hypocriete houding tegenover eugenetica. Die eerste

uitloper van de evolutietheorie, die zoveel grote denkers heeft begeesterd, wordt nu integraal aan de

nazi's toegeschreven. En die demonisering maakt mee mogelijk dat we, met nieuwe technologieën en

benamingen, meer dan ooit aan eugenetica doen.(2)

Met alle achting,

Gie van den Berghe
ethicus, gastprofessor Universiteit Gent

noten
(1) Zie hierover: Gie van den Berghe - 'De onnatuurlijke selectie van Charles Darwin', in De Standaard der Letteren van 19 juni 2009 (ook raadpleegbaar op

www.serendib.be)
(2) Zie hierover: Gie van den Berghe – De mens voorbij. Vooruitgang en maakbaarheid. 1650-2050, Antwerpen, Meulenhoff, 2008
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Letter 2644 - Darwin, C.R. to Jenyns, Leonard, 7
January [1860]

Down Bromley Kent
Jan. 7th

My dear Jenyns
I am very much obliged for your letter. It is of great use &
interest to me to know what impression my Book produces
on philosophical & instructed minds. I thank you for
the kind things which you say; & you go with me much
further than I expected.- You will think it presumptuous,
but I am convinced, if circumstances lead you to keep the
subject in mind, that you will go further. No one has yet
cast doubt on my explanation of the subordination of
group to group, on homologies, Embryology &
Rudimentary organs; & if my explanation of these
classes of facts be at all right, whole classes of organic
beings must be included in one line of descent.- The
imperfection of the geological Record is one of greatest
difficulties (by the way, Lyell, who is convert, does not
think that I have exaggerated imperfection). During
earliest period the record would be most imperfect, &
this seems to me sufficiently to account for our not finding
intermediate forms between the classes in the same
great Kingdoms.-

It was certainly rash in me putting in my belief of
probability of all beings having descended from one
primordial form; but as this seems yet to me probable, I
am not willing to strike it out.- Huxley alone supports
me in this, & something could be said in its favour.-

With respect to man, I am very far from wishing to
obtrude my belief; but I thought it dishonest to quite
conceal my opinion.- Of course it is open to everyone to
believe that man appeared by separate miracle, though
I do not myself see the necessity or probability.-

Pray accept my sincere thanks for your kind note. Your
going some way with me gives me great confidence that I
am not very wrong. For a very long time I halted half-way;
but I do not believe that any enquiring mind will rest
half-way. People will have to reject all or admit all,-by
all I mean only the members of each great Kingdom.-

My dear Jenyns | Yours most sincerely,
C. Darwin

Brief 2644 – Darwin, C.R. aan Jenyns, Leonard
Down, Bromley, Kent
7 januari 1860

Mijn beste Jenyns,
Ik ben zeer opgetogen met Uw brief.- Het is voor mij heel nuttig
en interessant te weten welke indruk mijn boek maakt op filoso-
fische en onderrichte denkers. Ik dank U voor Uw vriendelijke
woorden; en U gaat verder met mij mee dan ik had verwacht.-
U zult mij wel pretentieus vinden, maar ik ben ervan overtuigd
dat als de omstandigheden U ertoe brengen verder over dit onderwerp na
te denken, dat U dan zelfs nog verder mee zult gaan.Tot op heden
heeft er nog niemand twijfels geopperd bij mijn verklaring van
de onderschikking van groep tot groep, over homologie, embryolo-
gie en rudimentaire organen; en als mijn verklaring voor die
klasse van feiten enigszins klopt, betekent dat dat een heleboel
klassen van organische wezens tot eenzelfde afstammingslijn
moeten horen.- De onvolledigheid van het fossielenbestand is een
van de grootste moeilijkheden (mijn bekeerling Lyell denkt trou-
wens dat ik de onvolledigheid niet heb overschat). Voor de vroeg-
ste periode zou het bestand bijzonder onvolledig zijn, en dit lijkt
mij voldoende verklaring voor het feit dat we geen tussenvormen
vinden tussen de klassen binnen de grote rijken.-

Het was zeker overhaast van mij om te schrijven dat alle
wezens waarschijnlijk van één primordiale levensvorm
afstammen; maar aangezien dat mij nog steeds plausibel lijkt,
ben ik niet bereid dat stuk te schrappen.- Huxley steunt mij al
op dit punt, en er kan iets voor gezegd worden.-

Als het over de mens gaat, wil ik mijn overtuiging absoluut
niet opdringen; maar ik zou het onoprecht vinden moest ik
mijn mening volledig verbergen.- Het staat iedereen natuur-
lijk vrij om te geloven dat de mens door een apart mirakel ver-
schenen is, maar zelf zie ik daar noch de behoefte, noch de
waarschijnlijkheid van in.-

Ik wil U echt van harte bedanken voor Uw brief. Dat U mij
voor een deel volgt, geeft mij een groot vertrouwen dat ik niet
al te zeer de mist ben ingegaan. Heel lang ben ik halverwege
blijven hangen; maar ik weiger te geloven dat een onderzoe-
kende geest halverwege halt houdt. De mensen zullen alles
moeten verwerpen of alles aanvaarden,-met alles bedoel ik
alleen maar de leden van ieder groot rijk.- 

Mijn beste Jenyns, met hartelijke groeten, 
C. Darwin

Marc Van den
Bossches 

brief aan Darwin

Q Vertaald door Nils Van den Bergh, moreel consulent CMD Turnhout



Beste Charles,

Ik hoop dat je mij deze wat vrijpostige -of noem het amicale- aanspreektitel vergeeft. Misschien is volgende
formulering ook wat ongepast, want te gemakkelijk gekozen, maar binnen de evolutie van mijn -overigens
bescheiden- denken als filosoof ben jij de voorbije maanden een zeer prominente plaats gaan innemen. De
manier waarop mijn onderzoek als filosoof zich ontwikkeld heeft, moest uiteindelijk wel bij jouw werk aan-
belanden. 
In mijn proefschrift trachtte ik -we schrijven begin jaren negentig van vorige eeuw- een kritiek te formuleren
op een traditie van het westerse denken om alsmaar uit te gaan van ideeën van beheersbaarheid, bereken-
baarheid, maakbaarheid en efficiëntie. Dat denken leek mij onvoldoende recht te doen aan het complexe
wezen dat de mens nu eenmaal is. Wat ik in dat proefschrift nog niet had gezien, was dat ook onze
lichamelijkheid daar een eminent slachtoffer van was. Ons lijf behoort nu eenmaal tot die fenomenen die
zich niet altijd laten voorspellen of beheersen. Laat staan dat we er altijd vat zouden op hebben. 
En dat, mijn beste Charles, is nu net één van de problemen waar de westerse filosofie al enkele eeuwen
mee worstelt. En hoe ze -eigenaardig genoeg- na honderd vijftig jaar nog altijd niet de gepaste filosofische
en ethische conclusies trekt uit wat jouw werk ons heeft geleerd. Ik vraag mij af of jij het werk van René
Descartes kende en wat je daarvan dacht. Je weet wellicht wel dat de man een gedachte-experiment heeft
uitgevoerd. Hij ging aan alles twijfelen. Dat kon gaan om wat de waarneming hem vertelde, om wat de tra-
ditie hem had willen leren of zelfs om het feit of we al dan niet aan het dromen zijn. Uiteindelijk komt hij
dan tot dat punt van zekerheid: als ik twijfel, ben ik aan het denken en om te denken moet ik zijn. Ik denk
dus ik ben. Dat klinkt natuurlijk mooi en het zal inmiddels wel één van de meest versleten citaten ooit zijn,
maar vanuit jouw werk kunnen we stellen dat dit helemaal niet klopt. We zouden zelfs kunnen zeggen dat
Descartes zich netjes in de christelijke traditie schaart, waar werd gewaagd van iets als een ‘onbevlekte
ontvangenis’. De cartesiaanse geest is ook onbevlekt, niet geraakt of beroerd door alles wat zich buiten
die geest zou bevinden. Of door de eigen emotie of door dat niet altijd even beheersbare ding, het lichaam.
Later hebben we het in onze westerse filosofie nog gehad over fenomenen als de reine of zuivere rede.
Blijkbaar hebben we ons denken altijd op een zo maagdelijk mogelijke manier willen voorstellen. En boven-
dien zou dat ons doen verschillen van andere diersoorten. Zoals uit je brief hierboven blijkt, had je daar
een heel andere visie op. Nogal wat van mijn tijdgenoten blijken het daar nu nog altijd moeilijk mee te
hebben.

Toch ben ik optimistisch gestemd. Recente bevindingen in de neuropsychologie of de evolutionaire psy-
chologie tonen zeer overtuigend aan dat wij niet primair vanuit onze rationele geest de wereld benaderen
en er zin en betekenis aan geven. We doen dat in eerste instantie lichamelijk en emotioneel. Nadien komt
de rest. Dus de wijze waarop wij ons lijfelijk en emotioneel in de wereld bevinden, geeft in grote mate kleur
aan hoe ons denken zich manifesteert. Denken is bijgevolg geen fenomeen op zich, maar iets wat zich altijd
in een interactie met de dingen om ons heen afspeelt. Kan je het er mee eens zijn dat dit misschien wel één
van de belangrijkste filosofische implicaties is van jouw oeuvre? We zijn in-de-wereld, we staan niet tegen-
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over de wereld als afstandelijke wezens. Ons denken en handelen vormen voortdurend een dialogisch
tweerichtingsverkeer met de wereld.
Het kan misschien wat eigenaardig klinken, en wellicht weinig academisch, maar ik meen hier uit eigen
ervaring te kunnen spreken. Ik ben namelijk een nogal fanatiek duursporter. Hardlopen of fietsen kleuren
graag mijn dagen. Al zo vaak heb ik mogen ervaren hoe een, liefst doorgedreven, training iets doet met
mijn manier van denken. In positieve zin dan. Niets laat zo makkelijk nieuwe ideeën opborrelen als een uur
of meer hardlopen of enkele uren fietsen. Mooi ook hoe pijn als genot kan worden ervaren. Mede dankzij
jouw intellectuele erfenis weet ik nu dat dit een vorm van adaptatie is. Ons lichaam reageert op nieuwe
prikkels door er een gepaste (hormonale) respons voor te verzinnen. Stel dat onze verre voorouders dit ver-
mogen niet zouden gehad hebben en enkel pijn zouden hebben gevoeld tijdens hun bijwijlen dagenlange
jacht op mammoets of soortgelijk lekkers in die tijd. Iets moest hen wel drijven om er mee door te gaan.
Duursporters weten dat. Na een uur fietsen in een bijtende vrieskou krijg je een haast euforisch gevoel.
Weg met die pijn, welkom aan het genot! 

Ik heb mij al eens afgevraagd of een deel van het hedendaagse onbehagen bij vele mensen niet net daar
mee te maken heeft: dat we ons lichaam zoveel mogelijk buitenspel zetten. Onze hoogtechnologische cul-
tuur heeft namelijk enkel voorheen onbekende en onbevraagde consequenties met zich meegebracht. We
springen in de auto om ons naar de bakker te spoeden, we nemen de lift om op de tweede verdieping acht
uur lang op een bureaustoel te gaan zitten en we kopen een of ander trildinges omdat het dan niet veel
moeite kost om iets aan onze o zo verwaarloosde spieren te doen. Makkelijk zat. Maar laten we ons zo
geen levensstijl opdringen die voor velen tot die toestand van onbehagen leidt? Een toestand die misschien
zou kunnen vermeden worden door ons lichaam wat meer aan het woord te laten. Evolutionair gezien
schijnt dat te maken te hebben met de traagheid van evolutie. De mens leeft nog maar een tienduizend jaar
op sedentaire wijze. Dat zou een te korte tijdsspanne zijn om de evolutionaire erfenis waar onze zeer verre
erflaters hebben voor gezorgd als jagers-verzamelaars te doen vergeten. We doen in onze hoogtechnolo-
gische samenleving met andere woorden niet meer waar we ooit voor gevormd zijn: ‘duursport’ -letterlijk-
om den brode. 
Het is een stelling die in filosofische of intellectuele kringen nog niet zo meteen op daverend applaus wordt
onthaald, maar ik meen, beste Charles, dat de eigenlijk radicale -noem het maar hemelbestormende- con-
clusie uit jouw werk net daar te vinden is: dat het lichaam de bron is waaruit wij putten om zin en beteke-
nis te geven aan ons eindige bestaan. Voor mijn part is dat hét filosoferen met de hamer, waar Friedrich
Nietzsche het al over had, niet zolang nadat hij ook iets over jouw ideeën had vernomen. Jouw werk is zo
inspiratiebron geworden voor vrije geesten. En die durven ook denken met het lijf.

Van harte,
Marc Van den Bossche
filosoof, Vrije Universiteit Brussel
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Letter 3103 - Darwin, C. R. to Tegetmeier, W. B., 28 Mar
[1861]

Down Bromley Kent
March 28

My dear Sir
I am in truth grateful to you for so frankly & kindly
acquiesing in my proposal & request. My M.S. will not be
ready for a considerable time, as I work abominably
slowly from many reasons.-

I can see that I shall have many points to investigate; &
as you have opportunity you can investigate them; & I
will have no scruple in asking, as you with real & true
kindness will allow me to make up for your loss of time.
You will have to endeavour to give me some idea of how
much time I cause you to lose.-

Hearty thanks for what you have already done & written
about Rabbits & Malays.- In rabbits my skeleton work
has much interested me.- I am glad to hear that you are
going to write on Hen-tailed cocks. By an odd coincidence,
yesterday I was thinking of an experiment which I
should like to see tried, viz to cross a cock Hamburgh
Hen-tail & Seabright Hen tailed-Hen, & see whether
the Hen-tail would be inherited under such trying
circumstances; & likewise to see effect on colour of
chickens.- I would gladly pay all direct & indirect expences,
but I know it is very troublesome with poultry to make
such crosses, & so hardly worth while. I would do it
myself; but I have more experiments with plants in
Hand, than I fear with my poor health I can attend to.-
With cordial thanks | Yours sincerely | C. Darwin
If you do not hear, you will understand that your skulls
have come safe.-
The skulls have arrived & Live Rabbit- Cordial thanks
-

Brief 3103 - Darwin, C. R. aan Tegetmeier, W. B.

Down Bromley Kent
28 maart [1861]

Mijn waarde heer,
Ik ben U werkelijk dankbaar dat U zo vriendelijk en
prompt op mijn voorstel en verzoek wilt ingaan. Mijn
M.S. is nog lang niet klaar, want omwille van vele rede-
nen werk ik afschuwelijk traag.-

Ik zie dat er vele punten zijn om te onderzoeken; en aan-
gezien U de gelegenheid heeft om dat te doen; en ik zal
geen scrupules hebben om het te vragen, omdat U uit
echte en gemeende goedheid mij U Uw tijdsverlies zult
laten goedmaken. U zult een poging moeten wagen mij
een idee te geven van hoe veel tijd U door mijn toedoen
verliest.- 

Ik ben U zeer erkentelijk voor wat U al heeft gedaan en
geschreven over konijnen en Maleise hoenderen.- Bij
konijnen vond ik mijn werk met skeletten erg interessant.
- Het doet mij plezier te horen dat U over hennenvederi-
ge hanen zult schrijven. Door een vreemd toeval was ik
gisteren aan het nadenken over een experiment dat ik
graag uitgevoerd zou zien, namelijk het kruisen van een
hennenvederige Hollandse haan & hennenvederige
Sebrighthen, om te zien of de hennenvederigheid onder
die moeilijke omstandigheden zou worden doorgegeven;
& ook om het effect op de kleurslag van de kuikens te
zien.- Ik zou graag alle directe en indirecte onkosten dra-
gen, maar ik weet dat het heel lastig is om zulke kruisin-
gen bij hoenderen te maken, & nauwelijks de moeite
waard. Ik zou het zelf doen; maar ik heb nog meer expe-
rimenten met planten in voorbereiding dan ik met mijn
zwakke gezondheid, vrees ik, zal kunnen uitvoeren.- 
Hartelijk dank, hoogachtend, C. Darwin

Als U niets hoort, betekent dat dat Uw schedels veilig
zijn aangekomen.- 

De schedels zijn aangekomen & levend konijn.-
Hartelijk dank- 

Koen Vanmechelens 
brief aan Darwin
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Enkele lezingen van dit congres zijn
te vinden op de site van BHA: 
www.youtube.com/britishhumanists 

Onder andere de lezing van de Duitse
filosoof Michael Schmidt-Salomon. Hij
hield een warm pleidooi voor een evo-
lutionair humanisme, op het snijvlak
van een humanistische en naturalisti-
sche visie op de mens waardoor het
continentale en Angelsaksische denken
zowaar versmelten. Een weetje: de
man in kwestie kreeg bijna een publica-
tieverbod voor één van zijn publicaties.

Darwin en Dawkins
Humanistische conferentie 

in Londen

Jasmien Peeters

moreel consulent CMD Mechelen
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Welk een groter intellectueel genot voor een Darwinfanaat dan het bijwonen van
een lezing van evolutiebioloog en vicepresident van de British Humanist
Association (BHA) Richard Dawkins himself? 
Een vreugde die moreel consulenten Patrick Bruggeman en Jasmien Peeters te
beurt viel op de ‘Darwin, Humanisme en Wetenschap’ conferentie, georganiseerd
door diezelfde BHA in Londen, op 6 juni 2009. 

In Conway Hall, Londens humanistisch centrum, hing het internationale publiek een
uur lang aan Dawkins lippen, terwijl de gerenommeerd atheïst een voorproefje gaf
uit zijn nieuwe boek ‘The Greatest Show on Earth’ dat in september verschijnt. 
Een gevulde conferentie over godsdienst en wetenschap met tal van sprekers. 
Een kartonnen Darwin sloeg het geheel minzaam doch stoïcijns gade vanuit de
coulissen… De Engelse versie van het Darwin UVV–info nummer, voor deze gele-
genheid vertaald, werd door de vijfhonderd congresgangers gretig gelezen.
Ook een morele opsteker om te zien dat het humanistische gedachtegoed wereld-
wijd wordt gedragen, en dat we verwant zijn met geestesgenoten in de hele
wereld, ook in Afrika en Zuid Azië. Bijvoorbeeld de Indier en vrijdenker Babu
Gogineni die vol vuur spreekt over het hindoeïsme en de mythe van evolutie. 

Het besluit van de dag: we zijn Children of Evolution, getuige de clip waarin een
rockende Darwin de gitaar omgordt en een pleidooi houdt om Hemelvaartsdag te
vervangen door evolutiedag. Yeah yeah yeah! 

Tijdens een diner ’s avonds voor de internationale delegates zorgde de tafelschik-
king voor verrassende en boeiende ontmoetingen. Geflankeerd door onbekenden,
namen de gesprekken fascinerende wendingen. Richard Dawkins kreeg er een
onderscheiding voor zijn inspanningen om de rede en de wetenschap wereldwijd
en onvermoeibaar te promoten. 
Sonja Eggerickx, onvermoeibare voorzitster van UVV, werd bovendien hetzelfde week-
end herverkozen als President van de IHEU, International Humanist and Ethical Union!

RICHARD DAWKINS

SONJA EGGERICKX

BRON FOTO: WWW.BALLISTICDUCK.CO.UK/PHOTOREVIEW/JUNECONFERENCES-DHS/INDEX.HTML
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M
aandagochtend was de dele-
gatie te gast op het hoofd-
kwartier van het Hu manis -

tischer Verband (HVD) in de
Wallstrasse 65. Werner Schultz gaf er
een algemene uiteenzetting over het
werk en de positie van het humanis-
me te Berlijn. In de federale republiek
Duitsland onderscheiden de verschil-
lende deelstaten zich onderling van
elkaar door onder meer cultuur en
levensbeschouwing. Berlijn is daarbij
een speciale situatie: ongeveer 60 %
van de mensen voelt zich niet aan
een confessie gebonden. Tot deze
groep behoren enerzijds de groep
vrijdenkers, die zich vooral bezig hou-
den met het bestrijden van de kerk en
anderzijds de groep humanisten, die
een aantal diensten aanbieden aan
de bevolking in het algemeen en
vooral ook specifiek voor iedereen die
niet in een god gelooft. Waarden die
zij hoog in het vaandel dragen zijn
tolerantie, solidariteit en het zelfbe-
schikkingsrecht. Momenteel telt het
HVD-Berlin ongeveer 4500 leden. Om
hun dienstverlening aan de bevolking
te kunnen waarmaken kunnen zij
beroep doen op ongeveer duizend
vrijwilligers en evenveel beroeps-
krachten, waarvan ongeveer de helft
leerkrachten Lebenskunde. Dit le -
vens beschouwelijk vak wordt vanaf
1984 aangeboden en telt momenteel
ongeveer 50.000 leerlingen. Het is in
Berlijn zoals de andere levensbe-
schouwelijke vakken facultatief, bo -
venop de neutrale en verplichte cur-
sus ethiek. Toen de kerken deze situ-
atie conform de meeste andere Duitse
deelstaten wilden ongedaan maken
en de levensbeschouwelijke vakken
in plaats van de algemene cursus
ethiek wilden verplicht stellen via een
groots opgezet referendum, slaagden

EHP werkbezoek
Berlijn

Freddy Boeykens

voorzitter European Humanist Profesionals

VAN 29 JUNI TOT 2 JULI ORGANISEERDE DE EUROPEAN HUMANIST PROFESSIONALS VOOR DE

TWEEDE MAAL EEN WERKBEZOEK AAN EEN AANTAL HUMANISTISCHE REALISATIES IN BERLIJN.

EEN ELFKOPPIGE VLAAMSE DELEGATIE VERTROK WELGEMUTST RICHTING BERLIJN. IN TEGEN-

STELLING TOT HET EERSTE WERKBEZOEK IN 2005, VOND DE LANDING HELAAS NIET PLAATS OP

HET VAN GESCHIEDENIS ZWANGERE TEMPELHOF, MAAR WEL OP HET MEER PROZAÏSCHE TEGEL

EN SCHÖNEVELD. EEN BLADZIJDE DIE WERD OMGESLAGEN…

FREDDY BOEYKENS
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het HVD samen met een aantal
andere organisatie erin om via een
meerderheid aan stemmen de huidi-
ge situatie te behouden. De diensten
die het HVD in Berlijn aanbiedt,
betreffen voornamelijk sociale dien-
sten (praktisch humanisme) en
plechtigheden. Onder deze laatste
worden vooral verstaan: geboorte-
plechtigheden, feesten vrijzinnige
jeugd (voor 14 jarigen!) huwelijken
en uitvaarten. Vooral de jeugdfees-
ten zijn in (gewezen Oost-) Berlijn
erg populair. Enkele van de sociale
diensten die het HVD Berlin organi-
seert waren het voorwerp van het
werkbezoek en worden achtereen-
volgens kort toegelicht. 

Kort na de middag waren we te gast in
Brückentreff, Psychosoziale Kontakt-
und Beratungsstelle Mitte. Deze in -
stelling is een laagdrempelige basis-
zorg, gericht op chronisch psychiatri-
sche patiënten en staat open voor
iedereen. Het doel: levenscrisissen te
milderen en overwinnen, opnames
vermijden of uitstellen en na een
opname in de psychiatrie, ondersteu-
nen en terug op weg helpen. Cliënten
komen bijeen in groepen, begeleid
door een psycholoog en delen hun
bekommernissen, gevoelens, zorgen
en problemen met de andere groeps-
leden. Uiteraard zijn er ook individu-
ele gesprekken. Deze gesprekken
worden echter tot een minimum
beperkt en zijn er meestal op gericht
om nieuwe cliënten in een groep te
integreren. Brückentreff onderscheidt
zich van katholieke organisaties op
het terrein door eerst en vooral niet
te bidden bij aanvang van elke
groepsessie. Het humanistische komt
ook tot uiting in de emancipatorische
manier van werken. De cliënten
komen en gaan zoals zij dit zelf ver-
kiezen, men kan anoniem deelnemen
aan de groepen en het beroepsge-
heim staat natuurlijk centraal.
Brückentreff beschikt over 10 mede-
werkers, aangevuld door een aantal
vrijwilligers. In een zelf opgenomen
film konden we even proeven van de
sfeer in deze instelling en kregen we
een idee van de manier van werken. 

Dinsdagochtend 30 juni bezocht de
delegatie de Hospiz Ludwigpark. In
een buitenwijk van Berlijn, te midden
van het groen, worden momenteel de
mooie, statige gebouwen van het
Ludwigpark door een bouwpromotor
gerenoveerd. Enkele gebouwen zijn
reeds afgewerkt en in één ervan nam
de Hospiz Ludwigpark haar intrek. Het
is de eerste residentiële palliatieve
eenheid in Duitsland die door het HVD
wordt georganiseerd. Het project
kende een grondige voorbereiding en
opent op 2 juli 2009 haar deuren voor
de eerste gasten(1). De residentiële
eenheid telt 16 ruime gastenkamers,
elk met een eigen badkamer.
Daarnaast is er een gemeenschappe-
lijke woonkeuken, een ontspannings-
ruimte, een stilte-kamer en een bad-
kamer met een gesofisticeerd verzor-
gingsbad. Voor familie die wenst te
overnachten is eveneens een kamer
voorzien, met aparte sanitaire voor-
zieningen. De Hospice zal een perso-
neelskader hebben van 16,7 voltijds
equivalenten. Afhankelijk van de indi-
viduele noden zal voor bijkomende
zorgen beroep gedaan worden op
externe artsen, psychologen, fysio-
therapeuten… Ook voor levensbe-
schouwelijke of religieuze bijstand zal
op vraag van de gast met externe
diensten worden gewerkt. Bij de
samenstelling van de personeelsstaf
wil men een weerspiegeling van de
maatschappij nastreven en mensen
van allerlei sociale, etnische, levens-
beschouwelijke… achtergronden
samenbrengen. De visie van waaruit
gewerkt wordt, heeft zijn wortels in
de palliatieve zorgcultuur en huma-
nistische principes als zelfbeschikking
en menselijke waardigheid. Hoewel
dit project nieuw is voor HVD, kan
men toch bogen op jarenlange erva-
ring inzake palliatieve zorgen. Onder
de vorm van een ambulante hospice
(het begeleiden van terminaal zieke
mensen in hun thuissituatie) is het
HVD reeds twintig jaar actief in
Berlijn. Naast deze hospice voor vol-
wassenen werd in 2007 een ambu-
lante hospice opgericht voor kinderen
en jongeren. En momenteel zoekt
men een geschikte locatie om een

palliatief dagcentrum voor kinderen
op te starten. 

’s Middags zakte het bezoekersteam
af naar een humanistisch centrum
voor zwangerschapsconsultatie. In dit
centrum kunnen vrouwen en hun
omgeving (partner of familie) terecht
voor informatie, ondersteuning en
advies over alles wat komt kijken bij
een zwangerschap. Wanneer een
vrouw besluit haar zwangerschap af
te breken is zij verplicht op raadple-
ging te gaan. Men moet dan ten min-
ste 1 gesprek hebben. De bijstand die
in het centrum verleend wordt, moet
men in een breed spectrum zien. Het
centrum staat immers open voor alle
vrouwen die zwanger zijn en daarin
vormen de gesprekken rond zwanger-
schapsafbreking slechts een minder-
heid. De informatie en het advies
bestaan in praktijk uit sociaalpsycho-
logische begeleiding, relatiecounse-
ling, informatie rond voorbehoeds -
middelen… In het centrum werken 2
sociaal werkers en 1 psychologe. De
humanistische visie wordt weerspie-
geld in de benadering van de mensen
die er met hun vragen en verhalen
terecht komen. Er wordt stil gestaan
bij de draagkracht van de vouw in
kwestie. Zonder te oordelen gaat men
in de eerste plaats kijken naar wat er
leeft en wordt er zorgvuldig afge-
toetst wat de individuele noden of
vragen zijn.

Woensdag 1 juli. Op de agenda staat
een uiteenzetting door Gita Neuman
over het levenstestament, de patiën-
tenverfügung genoemd. Sinds mei
2009 is er een wet die verschillende
aspecten inzake medische beslissin-
gen -niet per se gekoppeld aan het
levenseinde- regelt en afdwingbaar
maakt. Het HVD was één van de pleit-
bezorgers van deze regeling. De idee
en praktijk van een levenstestament
was niet nieuw. Het HVD stelde stan-
daardformulieren ter beschikking en
bood ondersteuning bij het opmaken.
Mensen konden een levenstestament
maken waarin ze stipuleerden welke
medische handelingen ze wel of niet
wensten. 
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In ons land werd in 2002 gekozen om
medische beslissingen omtrent het
levenseinde te kaderen in de ‘Wet op
de patiëntenrechten’ en de ‘Wet op
de euthanasie’. In Duitsland werd
geopteerd om het levenstestament
kracht van wet te geven.
Dit verschil is in essentie terug te
brengen op een verschillende visie 

inzake het zelfbeschikkingsrecht. De
Duitse visie is getekend door het oor-
logsverleden en meer bepaald de
medische misbruiken die door artsen
onder het naziregime werden uitge-
voerd. Euthanasie is daardoor een
‘besmet’ woord en zo goed als onbe-
spreekbaar wat betreft een mogelijke
regelgeving. Het gegeven dat bij het
uitvoeren van een euthanasie een
dokter de uiteindelijke handeling
stelt, is voor vele Duitsers een spook-
beeld uit het verleden waar ze niets
meer mee te maken willen hebben.
Het is door deze erfenis dat er geko-
zen werd voor een regeling waar

euthanasie niet in vervat zit. Wie een
levenstestament opmaakt kan daarin
aangeven welke medische behande-
lingen men wel of niet wenst in een
bepaalde fase van het leven (niet
beperkt tot de terminale fase): reani-
meren, starten of stoppen van een
behandeling, toedienen van sonde-
voeding, pijn- en symptoomcontrole, 

opname in een ziekenhuis of hospice,
orgaandonatie… Het levenstestament
omvat onder meer aspecten die terug
te vinden zijn in de Belgische wet op
de patiëntenrechten maar is tezelf-
dertijd uitgebreider en bijgevolg meer
op maat van de persoon.

Het centraal stellen van het zelfbe-
schikkingsrecht en de autonomie van
de patiënt tot in de laatste levensfa-
se, wordt door onze Duitse collega’s
geïllustreerd door de ‘hulp bij zelfdo-
ding’. Bij deze vorm van overlijden
dient de persoon in kwestie zichzelf
het letale middel toe, de arts wordt

bij deze handeling buiten spel gezet.
Wat wel of niet onder de noemer
‘hulp bij zelfdoding’ wordt gerekend
is niet zo duidelijk, er is een grote
grijze zone. Momenteel wordt wie
‘hulp bij zelfdoding’ geeft niet ver-
volgd. Zelfdoding heeft in Duitsland
nooit in het strafrecht gestaan… Er
ontspon zich een boeiende discussie 

tussen de Duitse en Belgische colle-
ga’s waarbij de zienswijzen over zelf-
beschikking en autonomie werden
verkend, waarbij de grijze zones en
de grenzen werden afgetast, waarbij
begrip en respect voor elkaars
mening centraal stond. Een vrij en
zinnige ontmoeting! Voor meer infor-
matie: www.patientenverfuegung.de
’s Namiddags vond er een bezoek
plaats aan het crematorium
Baumschuleweg. Het crematorium te
Treptow is het resultaat van een inter-
nationale architectenwedstrijd. Het
winnende duo Axel Schultes en
Charlotte Frank lieten zich onder meer

BERLIJNSE HOOFDSTATION © PETER JONCKHEERE



inspireren door de tempel van Karnak
in Egypte. De bezoeker komt binnen in
een gigantische onthaalruimte, die
tevens dienst doet als oord van bezin-
ning. Behalve de zuilen valt in het
midden van de ruimte ook een stille
vijver op, waarboven opgehangen aan
een onzichtbare draad een ei
zweeft…

Het eigenlijke werkbezoek werd don-
derdagochtend besloten met een lezing
door Elisabeth Kronseder. Deze laatste
ging uitvoerig in op hoe er vanuit de
HVD wordt ingespeeld op de behoeften
en noden die oudere mensen in Berlijn
hebben. Een totale versnippering van
het aanbod zorg’ voor ouderen, gaande
van poetshulp, financiële ondersteu-
ning, boodschappendienst… tot verple-
ging, noopte de overheid ertoe diverse
coördinerende, overkoepelende organi-
saties in het leven te roepen. Via een
bepaald getrapt financieringssysteem is
de HVD één van die coördinatiecentra in
Berlijn (1 centrum per 300.000 inwo-

ners). De HVD is erin geslaagd om
samen met de andere diensten een
databank aan te maken, waarin alle
mogelijk informatie met betrekking tot
verpleging, poetshulp, warme maaltij-
den aan huis, kantines waar mensen
samen iets kunnen eten, een fotograaf
die aan huis komt… specifiek gericht op
ouderen terug te vinden is. Dit centrum 

is tevens een soort van verbruikersorga-
nisatie, die er bijvoorbeeld naar streeft
dat bepaalde folders ‘op maat van oude-
ren’ geschreven zijn, zijnde eenvoudig
geschreven in een groot lettertype. De
bedoeling is steeds om de mensen zo
lang mogelijk in hun eigen vertrouwde
omgeving te houden en zoveel mogelijk
revalidatie aan te bieden om de zelfred-
zaamheid maximaal terug te winnen.
Wat de HVD onderscheidt van de andere
coördinatiecentra is uiteraard het huma-
nistisch waardepatroon, waarin de
nadruk ligt op de zelfredzaamheid, op
het emancipatorische karakter van de
zorg, op het niet paternalistisch omgaan
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met de ouderen. Het is uiteindelijk de
cliënt die beslist, nadat alle objectieve
informatie is gegeven, wat hij zelf gaat
doen. De ouderen worden in hun waar-
de gelaten en er wordt geluisterd naar
wat ze nu écht zelf willen.

Elisabeth Kronseder bracht ons ook op
de hoogte van een relatief nieuwe
trend in Berlijn, namelijk het ontstaan
van grote woongemeenschappen,
waar alle mogelijke zorg voorhanden
is. Helaas zijn deze gemeenschappen in
handen van welbepaalde zorginstellin-
gen, waardoor er van ‘zorg op maat’
geen sprake meer is. En dit is uiteraard
een spijtige zaak. Vandaar dan ook de
reactie van steeds meer mensen om op
zoek te gaan naar panden waar jong en
oud kan samenwonen, waar bepaalde
zorg kan gedeeld worden, zodat ieder-
een net die zorg en opvang krijgt waar-
aan behoefte is. En op die manier weg
te blijven uit rust- en verzorgingstehui-
zen waar er weinig tot geen oog is voor
wat de oudere cliënt effectief wenst.
Misschien is de oprichting van dergelij-
ke woongemeenschappen, vertrek-
kend vanuit het zelfbeschikkingsrecht
van elk individu, een voorbeeld van
praktisch humanisme dat eveneens in
Vlaanderen kan uitgewerkt worden.
Het stemde de delegatie in ieder geval
tot nadenken en dromen…

Met het afronden van het werkbezoek
kwam er evenwel zeker nog geen
einde aan de internationale humanisti-
sche activiteiten in Berlijn. Die hards
konden donderdagmiddag en vrijdag
nog het congres van de HVD en EHF bij-
wonen ter gelegenheid van 25 jaar
Lebenskunde. 
Op zaterdag 4 juli vond nog de EHP
conferentie over ‘Humanism and
Gender’ plaats, waarover meer kan
gelezen worden op de website van de
EHP: www.humanistprofessionals.org. 

Met dank aan de leden van de bezoe-
kersdelegatie, die zorgden voor indivi-
duele bijdragen.

Voetnoten:
(1) De mensen die in de hospice zullen verblijven wor-

den gasten genoemd en geen patiënten.

BERLIJN © PETER JONCKHEERE
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W
anneer grote, overkoepelende
humanistische organisaties
zoals het HVD, Hu manistischer

Verband Deutsch lands/Berlin, de Unie
Vrijzinnige Verenigingen en de Euro -
pean Humanist Federation (EHF) in het
kader van internationale uitwisseling,
samen een congres organiseren, dan
wordt gegarandeerd het startsein
gegeven voor een groots debat. Zeker
als het aanleren van humanistische
waarden als vrijheid, gelijkheid en soli-
dariteit op het programma staan. De
Friedrich EBERT Stiftung leverde voor dit
ambitieus initiatief een aangepast
decor, met de aangeboden congres-
ruimte tussen uittorenende, imposante
ambassadeurswoningen te midden van
de Berlijnse ambassadewijk. 

Geen vrijheid 
zonder verantwoordelijkheid
Vrijheid en verantwoordelijkheid zijn
onlosmakelijk met elkaar verbonden.
Deze assumptie vormde de vertrekba-
sis van het congres. Voor het overige
konden meningen verschillen en dat
was bij momenten goed merkbaar.
Het humanisme vertrekt dan ook niet
van pasklare, geopenbaarde en voor-
gedrukte antwoorden. Op het span-
ningsveld tussen vrijheid en verant-
woordelijkheid trachtte het organise-
rend samenwerkingsverband, in dia-
loog en met de kracht van de rede,

Internationaal congres
Berlijn:

humanisme, vrijheid en de morele 
plicht tot sociale verantwoordelijkheid

Christophe Van Waerebeke

consulent-stafmedewerker

BRITSE AMBASSADE IN DE BERLIJNSE AMBASSADEWIJK © PETER JONCKHEERE

FRIEDRICH EBERT STIFTUNG BERLIJN
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voornamelijk tot nuttige antwoorden
te komen voor een emancipatorisch
opvoedings- en onderwijsbeleid. De
Duitse medeorganisatoren namen dan
ook de gelegenheid te baat om de
cursus Lebenskunde -het Duitse equi-
valent van onze cursus NCZ- met bijna
50.000 leerlingen, in de kijker te zet-
ten. Met dat opzet brachten leerkrach-
ten Lebenskunde en hun leerlingen
tussen de bedrijven door knappe thea-
terstukjes in het teken van de grote

humanistische waarden. Theater is in
de lessen Lebenskunde een niet onbe-
proefd medium, zo bleek. 
Na de opening werd het publiek ont-
haald op een vurig pleidooi voor een
solidaire samenleving door de Neder -
landse Kathalijne Buitenweg, die in haar
loopbaan als Europees parlementariër
voor Groen-Links, verschillende huma-
nistisch geïnspireerde voorstellen formu-
leerde aan de commissie burgerlijke vrij-
heden. Daarna was het woord aan haar

vader, Rob Buitenweg (hoofddocent
Universiteit voor Hu manistiek). Hij werd
uitgenodigd om deel te nemen aan een
panelgesprek met de Duitse filosofiepro-
fessoren Julian Nida-Rümelin (Ludwig
Maximilians Universiteit in Munchen) en
Herbert Schnädelbach (Humboldt Uni -
versiteit in Berlijn). De discussie strekte
zich uit over de vraag of het leven op
basis van de rede aangeleerd kan wor-
den en hoe het humanisme als inspira-
tiebron kan dienen bij het vinden van
geluk op basis van het verstand.

Het belang van 
humanistisch onderwijs…
Na dit diepgravend filosofisch debat,
werd afgedaald naar de praktische rea-
liteit, met een paneldiscussie over
hedendaags morele educatie tussen
prof. dr. Michael Bongardt, directeur van
het instituut van vergelijkende ethiek
van de Vrije Universiteit van Berlijn, ver-
antwoordelijk voor de verplichte cursus
ethiek, Sonja Eggerickx als voorzitter
van IHEU, prof. dr. Micha Brumlik, pro-
fessor onderwijswetenschappen aan
Johann-Wolfgang Goethe Universiteit
van Frankfurt/Main en Luc Devuyst,
ere-inspecteur-adviseur NCZ en alge-
meen secretaris van de RIBZ. De aange-
kondigde moderator diende wegens
ziekte verstek te geven. Aangezien met
de vervanging van de moderator ook
het aanvankelijk geplande discussieon-
derwerp werd gewijzigd, paste de bij-
drage, voorbereid door Anne-France
Ketelaer, juriste en adjunct-secretaris
generaal van UVV, niet meer in het aan-
geboden geheel. 
De moderator ad-interim, Wilfried
Seiring, directeur van het Lebenskunde
Opleidingsinstituut van de Duitse Hu -
manistische Vereniging, greep de kans
om de panelleden te vragen of het
onderwijs een antwoord kan bieden op
het weinig bemoedigend vooruitzicht
voor de Berlijnse jeugd als gevolg van de
aanhoudende en wijdverbreide werk-
loosheid. In antwoord op de vraag trad
prof. Bongardt het standpunt van prof.
Brumlik schoorvoetend bij: de cursus
ethiek, op basis van cognitief oordelen,
heeft het moeilijk om haar leerlingen op
dat vlak iets bij te brengen. Op dat punt
moeten we volgens Sonja Eggerickx juist
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beseffen dat de school deel uitmaakt van
de samenleving. In de cursus
Lebenskunde of NCZ kunnen competen-
ties en eigenwaarde worden bijgebracht
om met zelfvertrouwen de toekomst
tegemoet te zien. Luc Devuyst benadrukt
dat in de cursus NCZ kan aangeknoopt
worden bij de levensbeschouwing die
van thuis uit werd meegegeven: de
Belgische grondwet kent namelijk aan
iedereen het recht toe om de eigen
levensbeschouwing te beoefenen en het
komt dan ook de staat toe om de uitoe-
fening van dit recht mogelijk te maken.
Volgens Seiring heeft Lebenskunde inder-
daad een rol te vervullen door het leven
in alle aspecten in de praktijk te laten
ervaren en bespreekbaar te stellen. In de
cursus Lebenskunde zit voor hem een
element van een geloofssysteem vervat,
met name het geloof in de mens en in
een betekenisvol leven. Deze bijdragen
maakten nogmaals duidelijk hoe de cur-
sus NCZ zoals de cursus Lebenskunde,
niet zomaar kan ingeruild worden voor
een cursus filosofie of ethiek. 
Op de tweede dag kon voornamelijk
prof. dr. Joachim Bauer, neurobioloog,
arts, internist, psychotherapeut in de
Freiburg universiteitskliniek, het pu -
bliek bijzonder boeien. Prof. Bauer
mocht het spreekgestoelte beklimmen
naar aanleiding van zijn, vorig jaar, ver-
schenen boek: ‘Prinzip Menschlichkeit.
Warom wir von Natur aus kooperieren’.
Hij staat voornamelijk stil bij de mense-
lijke motivatie en toont op basis van
recente neuro-wetenschappelijke in -
zichten (de kennis over spiegelneuro-
nen) aan hoe een motivatiepatroon
een substantieel ingrediënt vormt voor
een goede schoolpraktijk. Menselijke
interactie waaruit gevoelens blijken
van waardering, toewijding en empa-
thie, is daarbij van cruciaal belang. Zijn
Neurobiologie der Schule blijkt een
wetenschappelijke fundering te bieden
voor het streven naar een doorgedre-
ven humanisering van het onderwijs. 

...en interlevensbeschouwelijke
dialoog
’s Namiddags werden workshops aan-
geboden over uiteenlopende onder-
werpen, waarin telkens een best prac-
tice wordt voorgesteld van hoe in een

opvoedings- of onderwijscontext wordt
bijgedragen aan de vorming van cen-
trale humanistische waarden zoals res-
pect, autonomie en dialoog. Bijzondere
vermelding verdient hier de Vlaamse
workshop ‘Simply believe in man’, het
internationaal schoolproject van het,
recentelijk in de media op de proef
gestelde, K.A. I Ant wer pen, rond het
opzetten van een actief pluralistische
dialoog binnen de school. Aan de hand
van een multimediale powerpoint-pre-
sentatie maakte het publiek kennis
met de voorbeeldschool binnen het
GO! voor actief pluralistisch onderwijs.
Met haar cultureel uiterst diverse leer-
lingenpopulatie -over de 65 verschil-
lende culturen- is een open dialoog
over waardebeleving wel noodzakelijk.
Hoe de school dit vakoverschrijdend
aanpakt werd voorgesteld door Mai
Sas, leerkracht NCZ en coördinator van
de interculturele- en levensbeschou-
welijke dialoog, en twee van haar col-
lega’s die actief betrokken zijn bij het
project: Vif Lenaers en Micheline
Warmenbol. En de voorstelling gebeur-
de met veel enthousiasme en flair. 
De aanslagen van 11 september deed
de directie van K.A. Antwerpen beslui-
ten om een project op te zetten rond
interlevensbeschouwelijke dialoog, om
zo het hoofd te kunnen bieden aan de
gepolariseerde situatie tussen moslims
en niet-moslims op de school. Het pro-
ject werd geleidelijk aan uitgewerkt in
een cyclus van vier universele thema’s:
tijd, keuze, ruimte en mens, die zowel
vakgebonden als vakoverschrijdend
werden uitgewerkt. De thema’s wer-
den gekozen op basis van actuele soci-
ale en politieke ontwikkelingen. De uit-
werking van de thema’s verloopt pro-
cesmatig: na het doorlopen van de vier

thema’s, wordt de cyclus opnieuw
opgestart en worden de thema’s uitge-
diept. Als criterium bij de evaluatie van
het ontwikkelingsproces ontwierp Mai
een eigen ‘diversiteitsmeter’ om op
een inzichtelijke manier na te gaan of
de leerlingen zijn gegroeid in hun atti-
tudes en vaardigheden op het vlak van
dialoog. De persoonlijke getuigenissen
toonden aan dat de open dialoog bij tij-
den stormachtig kan verlopen, maar
meestal heel verrijkend kan zijn en sti-
muleert tot pluralistisch denken. Om
het nodige respect voor elkaar te win-
nen en de dialoog steeds opnieuw aan
te gaan, ontwierpen de leerkrachten
levensbeschouwelijke vakken muurte-
keningen waarin opgeroepen wordt tot
het naleven van de gouden regel
“Behandel de ander zoals je zelf
behandeld wil worden”, in 12 verschil-
lende levensoriëntaties, van de oudste
ethische en spirituele tradities tot de
categorische imperatief van Kant, die
ter gelegenheid van het congres in een
leuk vouwboekje werden afgedrukt.
Na de voorstelling werd het publiek
uitgenodigd om zelf plaats te nemen in
de communicatiecirkel en de dialoog
aan te gaan over stellingen als secula-
risme, het nationaal versus Europese
belang en de (verplichte) organisatie
van de levensbeschouwelijke vakken in
Europa. 
Met deze workshop kon het twee-
daags congres niet mooier worden
afgesloten. Zij bood aan het buiten-
lands publiek een Vlaams voorbeeld
van hoe humanisme de centrale
beleidslijn kan vormen in de actief
pluralistische school van vandaag en
op die manier haar sociale verant-
woordelijkheid wil opnemen met het
devies: ‘geloof in de mens!’.

Vrij-o n -zinnig Klaas NijsNO
Als je de Letse pers moet geloven is het nog beter aan te kloppen

bij je vriendin Mevrouw Leemans voor een lening, dan het bedrijf

Kantora uit Riga, waar men zomaar even een jaarrente van 365

procent vraagt. Kan je niet aan deze contractbepaling voldoen, dan

ben je meteen je onderpand kwijt. En dat onderpand blijkt niet

minder dan je ziel te zijn. 

Het moeten duivels goede juristen zijn die dat contract hebben

opgesteld! MEVROUW LEEMANS
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V
rouwen en mannen zijn verschil-
lend. Deze verschillen zijn deels
van biologische aard en deels

bepaald door de maatschappij waarin
wij leven. Naast ‘sekse’ is er immers ook
‘gender’ als resultaat van de verwach-
tingen binnen een bepaalde maat-
schappij, wat ‘vrouwelijk’ en ‘mannelijk’
is, en hoe vrouw- en man-zijn ingevuld
dienen te worden. In hoeverre speelt dit
ook een rol binnen het humanisme en
voor humanistische mensen? Gaan
vrouwen en mannen op verschillende
manieren om met humanistische waar-
den, en zo ja, hoe vertaalt zich dit in hun
persoonlijk leven en in de beroepsprak-
tijk? Zouden we hierin verandering wil-
len, en zo ja, welke en hoe kunnen we
die bereiken? Vragen die me al jaren
bezig hielden en waaruit twee jaar gele-
den de idee voor een internationale
EHP-conferentie over ‘Humanisme en
Gender’ ontsproot, na gesprekken met
een aantal andere humanistische vrou-
wen in Berlijn, Vlaanderen, Nederland
en elders. Zo gezegd, zo gedaan. De
idee concretiseerde zich. Als locatie voor
de conferentie werd Berlijn gekozen
gezien deze stad centraal ligt in Europa
en een levendige humanistische wer-
king kent op het gebied van onderwijs
en projecten in de sociale sector.

Op 03 juli ’09 werden onze inspannin-
gen bekroonden. De conferentie werd
plechtig geopend met de vernissage
van de tentoonstelling ‘Humanisme in
Vrouwenhanden’ van Wendy Serraris,
moreel consulent bij UVV (vormgeving:
Dirk Vanopdenbosch, Duitse vertaling:
Ulrike Dausel). Deze vernissage kon op
een ruime belangstelling rekenen. Niet
alleen van mensen uit Berlijn en omge-
ving, maar ook van een aantal Vlaamse
moreel consulenten en collega’s uit de
onderwijssector. Daags voordien en

Internationale EHP-conferentie

‘Humanism and
Gender’ te Berlijn 

(03 en 04 juli 2009)

Ulrike Dausel 

moreel-consulent PCMD Antwerpen
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dezelfde dag tot in de namiddag had
immers een andere internationale con-
ferentie plaatsgevonden, met de titel
‘Humanisme - Opvoeding tot Vrijheid
en Sociale Verantwoordelijkheid’. Zo
moesten mensen, die in beide confe-
renties geïnteresseerd waren, slechts
één keer de reis naar Berlijn aanvatten. 

Zaterdag 04 juli begon het meer acade-
mische gedeelte van de conferentie
‘Humanisme en Gender’. Nadat Freddy
Boeykens, hoofd van dienst provincie
Antwerpen en voorzitter van EHP, ieder-
een welkom had geheten en Sonja
Eggerickx, voorzitter van UVV en IHEU en
feministe van het eerste uur, de spits
had afgebeten met een korte maar
krachtige openingsspeech, werd er het
woord verleend aan Magda Michielsens.
Als voormalig hoogleraar vrouwenstu-
dies, die nog steeds actief is als docente
in zake gender en feminisme, gaf zij een
helder beeld van de inhoud en de bete-
kenis van de term ‘gender’. Tevens nam
zij een duidelijk standpunt in over hoe
‘gender’ en ‘humanisme’ elkaar in de
toekomst zouden kunnen beïnvloeden.
Een standpunt dat zij trouwens ook al
verdedigd heeft in haar bijdrage ‘Voor
een combattief vrijzinnig feminisme’ in
het Antenne-nummer ‘Vrouwen en
Humanisme’ dat juni 2009 verscheen.
Ook Alison E. Woodward, hoogleraar aan
het Institute voor European Studies aan
de VUB en de volgende spreekster tij-
dens de conferentie, had al een artikel
geschreven voor dit Antenne-nummer.
De bedoeling van de redactie (Wendy
Serraris en Ulrike Dausel, tevens mede-
organisatrices van de conferentie) was
immers het gesprek over ‘gender’ en
‘humanisme’ via diverse kanalen en
media op gang te brengen en kracht bij
te zetten. Vaak blijkt namelijk dat dit
onderwerp (nog) niet echt de aandacht

krijgt die het verdient. Mogelijks voor
een stuk vanuit de gedachte dat ‘de
emancipatiestrijd’ al gestreden is. Of
vanuit de onwetendheid wat het begrip
‘gender’ eigenlijk juist wil zeggen en
wat de relevantie ervan kan zijn voor
iemands persoonlijke leven en op maat-
schappelijk gebied. 
Zo was ook Alison E. Woodward, die zich
beroepshalve onder meer wijdt aan
onderzoek rond ‘gender mainstreaming’,
na een surftocht op het internet tot de
conclusie gekomen dat het thema
‘gender’ best nog meer aandacht zou
mogen krijgen, ook in Europese huma-
nistische kringen. Op veel websites van
humanistische organisaties is rond dit
thema nog weinig of niets te vinden.
Ook binnen de structuren van vele vrij-
zinnige verenigingen zou nog meer
aan ‘gender mainstreaming’ gedaan
kunnen worden. ‘Gender’ kan belem-
merend werken omdat mensen in hok-
jes geplaatst worden die niet bij hen
passen en waardoor hen kansen ontno-
men worden. Mensen zijn immers ver-
schillend en de dichotomie ‘man-
vrouw’ schiet vaak tekort. Heel wat
mensen hebben eerder het gevoel dat
hun identiteit zich ergens daar tussenin
of zelfs wars van die twee categorieën
situeert, of dat zij zich nog het best met
het begrip queer kunnen identificeren.
Een categorie waar menigeen zich in
thuis voelt, maar die evenwel nog bij
veel mensen voor verwarring zorgt. Dit
omdat zij niet goed weten wat ze zich
hieronder moeten voorstellen en zij
bang zijn op den duur geen kapstokken
meer te hebben om de wereld rondom
hen te begrijpen en te ordenen. Na de
voordracht van Gudrun Perko en Leah
Carola Czollek, die beiden als docente
rond dit thema werken, was voor velen
al een goed deel van die verwarring
opgehelderd… en voor sommigen de

verwarring pas goed begonnen. De
geïnteresseerde lezer(es) wil ik alsnog
(of juist daarom) graag verwijzen naar
de website van EHP (www.humanist-
professionals.org), waarop een aantal
artikels van G. Perko en L. C. Czollek
nog eens in alle rust kunnen worden
bekeken, evenals de bijdragen van M.
Michielsens en A. E. Woodward.

Na het eerder academische gedeelte
en een verkwikkende middagpauze,
vonden in de namiddag een drietal
workshops in kleinere groepen
plaats.Tryntsje De Groot, lerares ethiek
in Nederland en Duitsland, begeleidde
het gesprek rond ‘Gender en humanis-
tische opvoeding en onderwijs’. Heike
Weinbach, filosofe en docente, wijdde
zich samen met een aantal geïnteres-
seerden aan ‘Gender, humanisme en
politiek’. Ines Scheibe, psychologe bij
Humanistischer Verband Deutschlands
(HVD) Berlin, Regina Malskies, verant-
woordelijke voor kunst en cultuur bij
HVD Berlin en Ulrike Dausel, moreel
consulente UVV bundelden hun krach-
ten rond ‘Gender en humanistische
dienstverlening’ (counselling, sociaal
werk, vieringen en rituelen). 
Aansluitend werden de resultaten van
deze workshops plenair ten berde
gebracht en werd de conferentie afge-
rond door drie leden van een zogenoem-
de ‘Playback Theater Groep’. Zij polsten
bij de deelne(e)m(st)ers aan de confe-
rentie naar hun indrukken, bedenkingen,
gevoelens en verzuchtingen, om deze in
korte, geïmproviseerde toneelscènes aan
het publiek terug te geven. Dit was een
interessante, verbazingwekkende en bij-
zonder dynamische manier om deze con-
ferentie af te sluiten en het gebeurde
nog even te laten nazinderen en extra
kracht bij te zetten, als een druppel die
alsmaar bredere kringen trekt.
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Vijf winnaars krijgen elk een kunstcheque van Kunst in Huis.

Hoe maakt u kans?
Vul snel het kruiswoordraadsel in en stuur het sleutelwoord vóór 25 september 2009 naar de
Unie Vrijzinnige Verenigingen, Brand Whitlocklaan 87 te 1200 Sint-Lambrechts-Woluwe of
fax het door op nummer 02/735 81 66. U kan het ook via e-mail aan ons bezorgen: info@uvv.be.
Met evenwel vermelding van ‘oplossing kruiswoordraadsel’ en persoonlijke gegevens.

De oplossing verschijnt samen met de namen van de vijf winnaars in het volgende nummer.

VOORNAAM  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .

NAAM  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .

GEBOORTEDATUM  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . M V

ADRES  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .

 .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .

Oplossing vorig nummer
Het sleutelwoord dat we zochten was 
WETENSCHAPPER.

Winnaars vorig nummer:

Vanderhaeghe Hélène uit Bornem

Sonneville Hugo uit Zwevegem

Bervoets Wouter uit Brussel

Gijsen Alberte uit Borgloon

Waeyaert Merel uit Gent

Zij kregen elk het boek Op verhaal komen:
moderne sagen en geruchten uit Vlaanderen
van Stefaan Top.

o o
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V
illanella kan hier in helpen. Dit is
een kunsthuis voor kinderen en
jongeren, gespecialiseerd in pro-

ducties en presentaties van hedendaag-
se kunsten. Wat houdt dit in? Een
gamma aan activiteiten die in drie cate-
goriën kunnen worden onderverdeeld:
grote events, festivals op locatie en pro-
ducties van tourneevoorstellingen (zoals
theater, dans, muziek, installaties). Hun
motto is: “Kunst moet levendig, dyna-
misch en een bereikbare bron van ener-
gie voor iedereen zijn.” Daarom ook dat
ze zich niet tot één specifieke discipline
richten, maar wel vrij de genres en dis-
ciplines mixen in onverwachte combina-
ties en verrassende projecten.

Misschien heb je wel al van één van
hun vele projecten gehoord. 
Zo organiseren zij jaarlijks Kunst -
bende, een wedstrijd in kunst voor
jongeren tussen 13 en 19 jaar. Men laat
zo de wereld zien hoe authentiek, ori-
gineel en anders de jongeren van ons
land kunnen zijn. Bovendien biedt men
professionele ondersteuning aan de
jongeren en hun artistieke expressies.
(www.kunstbende.be)
Een ander project is Studio Villanella,
een jaarlijkse happening waarop nieuw
talent de kans krijgt zich te tonen en te
meten. (www.studiovillanella.be)
Ook het Filosofisch Salon is een evene-
ment van Villanella. Op deze zondagna-
middagen (11 oktober, 15 november en
13 december 2009) wordt er druk ge -
discussieerd met filosofen, specialisten
en kunstenaars over allerlei hete hang-
ijzers. (www.villanella.be) 

Kunst
voor jong 

voor oud
Liza Janssens

consulent -stafmedewerker

KUNST IS NIET ENKEL VOOR VOLWASSENEN. 

KINDEREN EN JONGEREN KUNNEN EVENGOED KUNST MAKEN OF ER VAN GENIETEN.

HEN ER MEE IN AANRAKING BRENGEN EN ER TOE STIMULEREN IS DE BOODSCHAP.

MAAR HOE?

en ook een beetje 
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Naast jaarlijkse evenementen hebben
zij ook tijdelijke projecten.
Voor de allerkleinsten (vanaf 6 jaar) is er
momenteel Mijnheertje Kokhals, een
voorstelling van het gelijknamige boek
van Bart Meuleman en Paul Verrept. 

Programmatie:
• Zo 27 sept 2009 om 15u00

Torhout - CC De Brouckere (050/22 11 50)

• Wo 7 okt 2009 om 14u30
Groningen (NL) - Het Kruithuis (050/368 0368)

• Zo 11 okt 2009 om 15u00
Dilbeek - CC Westrand (02/466 20 30)

• Zo 25 okt 2009 om 15u00
Lier - Liers Cultuurcentrum (03/488 06 79)

• Wo 28 okt 2009 om 14u00
Maas tricht (NL) - Kumulus (prog. Theater
A/T Vrijthof) (043/350 55 55)

• Za 31 okt 2009 om 20u00
Mechelen - KC Nona (i.s.m. Cultuurcentrum)
(015/29 40 00)

• Ma 2 nov 2009 om 15u00
Brugge - De Werf (050/33 05 29)

• Zo 15 nov 2009 om 15u00
Merksem - CC Kleine Zaal (03/641 62 10)

• Wo 18 nov 2009 om 15u15
Antwerpen - Arenbergschouwburg (org.
Hetpaleis) (070/22 21 92)

• Zo 22 nov 2009 om 15u00
Sint-Niklaas - Stadsschouwburg (03/766 39 39)

• Wo 9 dec 2009 om 15u00
Mortsel - CC Schouwburg MLS (03/443 73 80)

• Wo 16 dec 2009 om 14u30
Bornem - CC Ter Dilft (03/890 69 30)

Voor de iets ouderen (vanaf 18 jaar)
organiseren zij Mieke Maaike’s obscene
kapsalon, een erotisch literaire audio-
installatie waarvan je oren gaan tuiten…

Programmatie:

• vrij 11 sept 2009 om 18u15

Middelkerke - De Branding (059/31 95 53)

• za 19 & zo 20 sept 2009 om 15u00

Brugge - Kelders Stadsschouwburg (org. CC

Brugge) (050/44 30 60) 

• za 26 sept 2009 om 19u00

Waasmunster - GC Hoogendonck (052/46 34 24)

• za 6 feb 2010 om 20u00

Mechelen - Cultuurcentrum (015/29 40 00)

Dit is niet alles. Villanella coördineert,
coproduceert en ondersteunt ook ver-
schillende literatuurprojecten voor jong
en oud: De Gouden Uil, de Inktaap,
Write Now! en Kraai.
(www.degoudenuil.be, www.inktaap.com,
www.writenow.nu, www.kraai.be)

Tot slot heeft Villanella ook een leuke
website met allerhande informatie,
een leuke blogsite, faits-divers, opmer-
kelijke gastbijdrages van oud en jong
talent en nog veel meer. Surf snel naar
www.villanella.be en ontdek het zelf.

Voor meer informatie:
Villanella
Kunsthuis 
voor Kinderen en Jongeren vzw
Verviersstraat 15
2000 Antwerpen
Tel.: 03/260 96 10
Fax.: 03/272 06 14
info@villanella.be 
www.villanella.be
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Naar jaarlijkse gewoonte organiseert
Villanella in november (5 tot 7 novem-
ber 2009) De nachten in deSingle te
Antwerpen. Een evenement waar mu -
ziek, literatuur, gesproken woord,
thema- en gelegenheidsprojecten... in
elkaar overvloeien. Dit jaar vertrekken
ze vanuit een ‘nostalgische’ blik op de
twee Duitslanden. Dit vertalen zij in
thema's als: het einde van de ideolo-
gie, de Duitse literatuur, de artistieke
scène in Berlijn vroeger en nu.
(www.denachten.be)





BRUSSELS HOOFDSTEDELIJK GEWEST
PCMD Brussel
Stalingradlaan 18-20 - 1000 Brussel
T 02 242 36 02 - F 02 242 56 17
cmd.brussel@uvv.be

PROVINCIE ANTWERPEN
PCMD Antwerpen
Jan Van Rijswijcklaan 96 - 2018 Antwerpen
T 03 259 10 80 - F 03 259 10 89
cmd.antwerpen@uvv.be

Provinciale Centra Morele Dienstverlening
PROVINCIE LIMBURG

PCMD Hasselt 
A. Rodenbachstraat 18 - 3500 Hasselt
T 011 21 06 54 - F 011 23 55 16
cmd.hasselt@uvv.be

PROVINCIE OOST-VLAANDEREN
PCMD Gent
Sint-Antoniuskaai 2 - 9000 Gent
T 09 233 52 26 - F 09 233 74 65
cmd.gent@uvv.be

PROVINCIE VLAAMS-BRABANT
PCMD Leuven
Tiensevest 40 - 3000 Leuven
T 016 23 56 35 - F 016 20 75 47
cmd.leuven@uvv.be

PROVINCIE WEST-VLAANDEREN
PCMD Brugge
Jeruzalemstraat 51 - 8000 Brugge
T 050 33 59 75 - F 050 34 51 69
cmd.brugge@uvv.be

BRUSSELS HOOFDSTEDELIJK GEWEST
CMD Jette
Jetse laan 362 - 1090 Jette
T 02 513 16 33
cmd.jette@uvv.be

PROVINCIE ANTWERPEN
CMD Antwerpen
Breughelstraat 60 - 2018 Antwerpen
T 03 227 47 70
cmd.antwerpenlokaal@uvv.be

CMD Herentals
Lantaarnpad 20 - 2200 Herentals
T 014 85 92 90 - F 014 85 44 39
cmd.herentals@uvv.be

CMD Mechelen 
O.-L.-Vrouwestraat 29 - 2800 Mechelen
T 015 45 02 25 - F 015 43 55 19
cmd.mechelen@uvv.be

CMD Turnhout 
Begijnenstraat 53 - 2300 Turnhout
T 014 42 75 31 - F 014 42 54 40
cmd.turnhout@uvv.be

PROVINCIE ANTWERPEN
AMD Lier
Antwerpsestraat 148 (1ste verdieping)
2500 Lier
T 03 488 03 33 - F 03 488 03 33
amd.lier@uvv.be

AMD Mol
Laar 2 bus 3a
2400 Mol
T 014 31 34 24 - F 014 31 34 24
amd.mol@uvv.be

PROVINCIE LIMBURG
AMD Bilzen
Klokkestraat 4 bus 1
3740 Bilzen
T 089 30 95 60 - F 089 56 57 94
amd.bilzen@uvv.be

AMD Leopoldsburg
Koningstraat 49/gelijkvloers
3970 Leopoldsburg
T 011 51 62 00 - F 011 51 62 09
amd.leopoldsburg@uvv.be

AMD Sint-Truiden
Kazernestraat 10/001
3800 Sint-Truiden
T 011 88 41 17 - F 011 31 26 45
amd.sinttruiden@uvv.be

Centra Morele Dienstverlening

Antennes Morele Dienstverlening

UNIE VRIJZINNIGE VERENIGINGEN v.z.w.

PROVINCIE LIMBURG
CMD Genk
Bochtlaan 16 bus 6 - 3600 Genk
T 089 51 80 40 - F 089 51 80 49
cmd.genk@uvv.be

CMD Maasland 
Pauwengraaf 63 - 3630 Maasmechelen
T 089 77 74 21 - F 089 77 74 22
cmd.maasmechelen@uvv.be

CMD Tongeren
Vlasmarkt 11 - 3700 Tongeren
T 012 45 91 30 - F 012 45 91 39
cmd.tongeren@uvv.be

PROVINCIE OOST-VLAANDEREN
CMD Aalst 
Koolstraat 80-82 - 9300 Aalst
T 053 77 54 44 - F 053 77 97 70
cmd.aalst@uvv.be

CMD Ronse
Zuidstraat 13 - 9600 Ronse
T 055 21 49 69 - F 055 21 66 68
cmd.ronse@uvv.be

CMD Sint-Niklaas
Ankerstraat 96 - 9100 Sint-Niklaas
T 03 777 20 87 - F 03 777 31 64
cmd.sintniklaas@uvv.be

CMD Zottegem
Kastanjelaan 73 - 9620 Zottegem
T 09 326 85 70 - F 09 326 85 73
cmd.zottegem@uvv.be

PROVINCIE VLAAMS-BRABANT
CMD Halle
Molenborre 28/02 - 1500 Halle
T 02 383 10 50 - F 02 383 10 51
cmd.halle@uvv.be

CMD Tienen
Beauduinstraat 42
3300 Tienen
T 016 81 86 70 - F 016 82 40 31
cmd.tienen@uvv.be

CMD Vilvoorde
Vlaanderenstraat 69 - 1800 Vilvoorde
T 02 253 78 54 - F 02 253 57 87
cmd.vilvoorde@uvv.be

PROVINCIE WEST-VLAANDEREN
CMD Ieper
Korte Torhoutstraat 4 - 8900 Ieper
T 057 23 06 30 - F 057 23 06 39
cmd.ieper@uvv.be

CMD Kortrijk
Overleiestraat 15A - 8500 Kortrijk
T 056 25 27 51 - F 056 25 27 53
cmd.kortrijk@uvv.be

CMD Roeselare
Godshuislaan 94 - 8800 Roeselare
T 051 26 28 20 - F 051 26 28 26 
cmd.roeselare@uvv.be

FEDERAAL SECRETARIAAT
Brand Whitlocklaan 87 
1200 Sint-Lambrechts-Woluwe
T 02 |735 81 92 - F 02 |735 81 66
cmd.federaal@uvv.be
www.unievrijzinnigeverenigingen.be


